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EL SR. PRESIDENT:

Bon dia. Buenos días, señores y señoras diputados,
miembros del Govern. Empezamos por el primer punto del
orden del día que son las preguntas de respuesta oral ante el
Pleno. 

I.1) Pregunta RGE núm. 5847/24, presentada pel 
diputat Sr. Llorenç Córdoba i Marí, del Grup Parlamentari
Mixt, relativa a Port de la Savina de Formentera.

La primera pregunta es la RGE núm. 5847/24, que formula
el diputat Llorenç Córdoba, del Grupo Mixto, que me ha
informado que por motivos de salud no puede estar presente.

I.2) Pregunta RGE núm. 5870/24, presentada pel
diputat Sr. Damià Borràs i Barber, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa a petits empresaris del comerç i de la
indústria.

Por tanto, pasamos a la segunda pregunta, RGE núm.
5870/24, que formula Damià Borràs, del Grupo Socialista.
Tiene la palabra.

EL SR. BORRÀS I BARBER:

Gràcies, president. Bon dia, conseller. Vostè ve de la gran
empresa i més prest que tard tornarà a la gran empresa, com tot
el seu equip, un equip que, com vostè, està al servei polític de
la gran empresa. Braveja vostè o ha bravejat de dirigir una
conselleria gran; i tan gran que li ve gran, la conselleria.
Considera que ha d’estar vostè al costat dels petits empresaris
amb els ajuntaments i amb els consells?

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Sáenz de San Pedro, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER D’EMPRESA, OCUPACIÓ I
ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

Buenos días, Sr. Presidente. Buenos días, señores
diputados, Sr. Borràs. Pues claro que estamos cerca de las
pequeñas empresas, del pequeño comercio. Oír es escuchar
sonidos y escuchar es prestar atención a lo que se oye. Ustedes
llevan demasiado tiempo oyendo y no escuchando. Yo la
verdad es que llevo mucho tiempo, he llevado mucho tiempo,
más de veinte años, en el sector privado, muy cerca de las
empresas, de las PYME, del pequeño comercio, y le aseguro
que los sabemos escuchar, incluso desde la pequeña empresa
estamos velando por sus intereses. 

Desde la Dirección General de Empresa, Autónomos y
Comercio, junto con la Dirección General de Industria y
colaborando también con la conselleria de Agricultura, incluso
estamos velando por poner en valor el producto local, por
poner en valor los productos elaborados y fabricados en
Baleares para defender los intereses de las PYME. 

Por eso es esencial todo esto y hemos preparado con el
propio sector una estrategia de comercio 2024-2027, que ya
hemos presentado a las patronales y que estamos trabajando

con ellos para el consenso, para así poder estar cerca del
comercio, de la pequeña empresa, de las PYME y de las
micropymes. Gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Borràs, té la paraula.

EL SR. BORRÀS I BARBER:

Gràcies, president. Conseller, si els grans magatzems
s'oposen a la regulació de les rebaixes, tal com demana el petit
comerç, amb qui està vostè?, amb els grans magatzems. Si el
Consell Econòmic i Social representa la pluralitat del teixit
econòmic i social, què fa vostè?, desarticular el CES. Ha
substituït els representants dels ecologistes i de les
cooperatives, l'economia social, i sense consultar les entitats,
com la norma exigeix. Compleixen els requisits les persones
que ha nomenat? 

Vostè té al·lèrgia al diàleg social, a la concertació. Si hi ha
un conflicte laboral a un aeroport o a l’hoteleria, què fa vostè?,
mira cap a una altra banda, i si li demanen que intervengui, es
tapa les orelles, no és cosa seva. 

Hi ha algun problema real que que incumbeixi el conseller
de Treball?, d'Economia?, de Comerç?

Entre qui pateix fent els llits dels hotels i qui en treu profit,
vostè ho té clar, els comptes de resultats. Per cert, no
malbaratin més recursos públics en detectius. Ningú no vol
sentir que diu vostè a la intimitat del seu despatx. Tanmateix,
vostè només pensa, només parla i només actua per a la gent
com vostè.

Si un recinte firal, com el de Maó, fins ara gestionat per
l'IDI, passa per dificultats, què fa vostè?, torna les claus, se'n
desentén. Creu que tornar a les claus del recinte firal per correu
certificat és una mostra de respecte als petits empresaris de la
PIME o als comerciants d'ASCOME?, i a l'alcalde de Maó? No
s'hi ha volgut asseure amb l'alcalde, ni s'ha volgut asseure amb
l'alcalde. 

Vostè es va reunir amb el president del Consell i amb
alguns membres de la Junta de Compensació del Polígon a
esquena de l'alcalde, que és el president de la Junta de
Compensació del Polígon. Què entén vostè per respecte
institucional, conseller?, a qui haurà de demanar les claus el
conseller Vera quan hi vulgui fer, com fan cada any, les proves
de selectivitat?, a l’alcalde de Maó. 

I (...) de vostè, conseller, que si resolen els problemes de
propietat que té el recinte firal, comprarà el recinte. Per què no
ajuda a donar continuïtat a les fires, a les activitats formatives,
a dignificar el recinte en tost de bravejar que tirarà vostè de
talonari? Però açò vol dir fer feina...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya acabando, por favor.

 

https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202405847
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EL SR. BORRÀS I BARBER:

... conseller, vol dir empatia, vol dir col·laboració, i vostè ha
triat el camí del PP de sempre: estar al costat dels grans
interessos de sempre.

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Sáenz de San Pedro, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER D’EMPRESA, OCUPACIÓ I
ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

Mire, Sr. Borràs, recinto ferial de Mahón, fueron ustedes
los que en 2019 cancelaron el contrato. Desde 2019 estamos en
precario, estábamos de "okupas". No nos hemos ido, ustedes
entraron en las instalaciones.

(Alguns aplaudiments)

Y hemos estado siempre y estaremos con ASCOME, con
todo el tejido industrial de Menorca, con todos, y con un
proyecto muy potente. Pero ustedes cancelaron el contrato en
2019 y desde entonces estábamos de "okupas". Estamos
garantizando la seguridad jurídico, por eso estamos
maniobrando como estamos maniobrando en Mahón.

El Ayuntamiento de Mahón lo único que quiere es que
volvamos a la casilla de inicio, como estábamos antes. No, en
precario ahí, no vamos a estar. Y le voy a decir una cosa, como
le he comentado antes, llevo más de veinte años trabajando y
estando al lado de los empresarios, de las PYME, empresas,
empresarios, hombres y mujeres que levantan toda la mañana
la persiana. Y no se cogen cinco días libres para pensar que el
mundo es muy injusto, no se los cogen...

(Alguns aplaudiments)

... trabajan todos los días. 

Le voy a dar más datos. Un tercio de las empresas de
Baleares son PYME, un tercio de  las empresas de Baleares son
PYME, estamos hablando de empresas de menos de 250
trabajadores. Estamos hablando de que la mitad de las
empresas que hay en Baleares -el tercio, perdone- dan trabajo
prácticamente al 50% de los trabajadores. Pero vamos un paso
más, vamos a las micropymes, aquellas empresas que tienen
menos de 10 trabajadores, estamos hablando prácticamente del
23% de las empresas que hay en Baleares y dan trabajo al 17%. 

Por eso, estamos trabajando con ellas. Por eso, estamos
haciendo una estrategia de comercio con el propio sector. Por
eso, estamos centrándonos en promoción, en digitalización...

EL SR. PRESIDENT:

Acabe, por favor.

EL SR. CONSELLER D’EMPRESA, OCUPACIÓ I
ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

... y en modernización. Por eso, estamos trabajando con ellas en
el Observatorio del Comercio. Estamos trabajando con ellas
con todo eso. Pero para eso hace falta una cosa: escuchar.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

I.3) Pregunta RGE núm. 5867/24, presentada pel
diputat Sr. Ferran Rosa i Gaspar, del Grup Parlamentari
MÉS per Mallorca, relativa a mesures per millorar les
condicions de treballadores i treballadors.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 5867/24, que formula
Ferran Rosa, del Grupo MÉS per Mallorca. Té la paraula. 

EL SR. ROSA I GASPAR:

Moltíssimes gràcies, Sr. President. Sr. Sáenz de San Pedro,
demà és el 1r de maig i, per si no ho sap, no és la vigília del
alzamiento del 2 de mayo, sinó que és el Dia Internacional del
Treball. És una data assenyalada en vermell en el calendari per
la lluita de milers de treballadors que no només varen lluitar per
a la millora de les seves condicions laborals sinó que també per
a un millor repartiment del beneficis del treball.

D’ençà de la seva arribada al Govern no hem conegut cap
iniciativa per millorar les condicions de treball amb centenars
de llocs de feina vacants i de cada vegada més turistes,
l’economia d’aquesta terra substitueix gràcies a les pastilles per
al dolor i les hores extres.
Davant d’això, vostè, les poques accions que li hem conegut
són perseguir els agents socials i acabar amb el reforç
d’inspecció laboral els mesos d’estiu. 

Per això li he demanar, quines mesures concretes té previst
impulsar per millorar les condicions de treball a les Illes
Balears?

Moltíssimes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Sáenz de San Pedro, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER D’EMPRESA, OCUPACIÓ I
ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

Sr. Presidente, gracias. Señores diputados. Sr. Rosa, usted
me pregunta mucho, y me parece muy bien, siga
preguntándome por los derechos de los trabajadores, yo le
seguiré respondiendo lo que estamos haciendo. Usted ya día 7
de noviembre me preguntó en este pleno por los derechos
laborales de los trabajadores si habían tocado techo o no, ya le
respondimos. Posteriormente, el 19 de marzo, también me
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preguntaron si era un problemón o no los derechos de los
trabajadores, les volvimos a responder. Y vuelven a
preguntarme lo mismo, y seguiremos respondiendo lo mismo.
Pero sobre todo, que sepan ustedes que los derechos de los
trabajadores, la defensa de los derechos, no les pertenece; les
pertenece a los trabajadores, no a ustedes.

Por eso, estamos trabajando en medidas importantes para
ellos, como la Ley de conciliación y responsabilidad, y
corresponsabilidad. Creo que eso le puede dar una pista de por
dónde estamos yendo para defender los derechos de los
trabajadores.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Rosa, té la paraula.

EL SR. ROSA I GASPAR:

Sr. Sáenz de San Pedro, efectivament, li faig preguntes
relatives als drets dels treballadors, i sap per què?, perquè
tenim una economia on ara mateix hi ha plena ocupació, tenim
una economia on ara mateix hi ha places vacants i tenim una
economia on ara mateix els marges empresarials són els més
alts de la història. I tenim un conseller que no hi és. 

Perquè vostè no hi era quan el personal de les bugaderies
reclamaven millores de les seves condicions laborals i
demanaven coses tan bàsiques com tenir un sou de 1.300 euros
al mes o mitja hora de descans a la seva jornada laboral. I vostè
no hi era.

Igual que tampoc no hi era quan la patronal hotelera
demanava eliminar totes les mesures en defensa de les "kellys",
com puguin ser els llits elevables. I vostè no hi era.

I vostè tampoc no hi era quan l’extrema dreta perseguia els
agents socials. I vostè, ah!, no, sí, aquí sí que hi era i era votant-
hi a favor.

Per això li deman per la defensa dels treballadors, perquè
demà és 1r de maig i li he dit, no es la víspera del alzamiento
del 2 de mayo, és el Dia Internacional del Treball. I faria bé,
faria bé, que demà començàs a reclamar millores salarials i
millores en les condicions de treball, perquè els treballadors
d’aquesta terra estan cansats d’aixecar-se cada dia, cada matí
prest, fer hores extres i, a sobre, no arribar a final de mes;
sabent a més a més que els empresaris s’estan folrant. Per tant,
demà és un bon dia perquè vostè es posi del costat dels
treballadors. Demà és un bon dia perquè vostè no sigui només
el conseller d’Empresa sinó que també sigui el conseller de
Treball. Per tant, comenci a fer feina.

Gràcies.

(Alguns aplaudiments) 

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Sáenz de San Pedro, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER D’EMPRESA, OCUPACIÓ I
ENERGIA (Alejandro Sáenz de San Pedro i García):

Gracias. Sr. Rosa, ¿sabe lo que tampoco tienen los
trabajadores? ¿Sabe lo que tampoco tienen? Esos cinco días,
como se ha cogido el presidente del Gobierno...

(Alguns aplaudiments)

... para reflexionar. Esto tampoco lo tienen. Veo que ustedes
ahí no dicen nada. 

Usted siempre pone muecas cuando desde aquí hablamos
por los derechos de los trabajadores. No sé por qué pone
muecas, usted piensa que tiene la verdad absoluta y que esto les
pertenece a todos ustedes. 

Ustedes se fijan en los trabajadores, yo también, nosotros
nos fijamos en los trabajadores, ¡faltaría más! Lo que pasa es
que nosotros no criminalizamos al empresario, como ustedes
están haciendo todos los días. Desde luego, nosotros no lo
estamos haciendo y por eso, estamos trabajando de forma
activa en políticas de ocupación, aunque usted ponga muecas
y aunque a usted no le guste las respuestas que le estamos
dando. 

Por eso, hemos sacado la subvención para la iniciación de
las cargas de trabajo, un tema muy importante. Por eso hemos
articulado la mesa de diálogo social, con una dinámica y una
estructura correcta que ustedes nos habían hecho. Estamos
haciendo la formación que están demandando las empresas.
Estamos tramitando, elaborando la Ley de conciliación, que
ustedes no fueron capaces de hacer. Y estamos también
bajando los datos de siniestralidad laboral, dedicándonos
perfectamente a eso que tiene que hacer el IBASSAL.

Sé que usted volverá a preguntarme, pero no se preocupe,
que aquí estaré yo para responderle. 

Muchas gracias.

(Alguns aplaudiments)

I.4) Pregunta RGE núm. 5871/24, presentada per la
diputada Sra. Carol Marquès i Portella, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a legalització de les
piscines en sòl rústic.

EL SR. PRESIDENT:

Pasamos a la pregunta RGE núm. 5871/24, que formula
Carol Marquès del Grupo Socialista. Tiene la palabra.

LA SRA. MARQUÈS I PORTELLA:

Gràcies, president. Sr. Lafuente, va comptar amb vostè el
Sr. Costa, a l’hora de prendre la decisió de legalitzar les
piscines en sòl rústic?

(Alguns aplaudiments)
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EL SR. PRESIDENT:

Sr. Lafuente, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER DE LA MAR I DEL CICLE DE
L’AIGUA (Juan Manuel Lafuente i Mir):

Gracias, Sr. Presidente. Buenos días señoras y señores
diputados. No he hablado con el Sr. Costa de legalizar piscinas
en suelo rústico, Sra. Marquès, no, no he hablado de eso. El
Govern ha hablado y está trabajando en agilizar los trámites
administrativos, en buscar la modernización de la
administración pública, en buscar seguridad jurídica. De esos
temas sí que ha hablado con el Sr. Costa y con el resto del
Govern. 

Hemos hablado de la situación de construcciones en suelo
rústico, que llevan años y años construidas, que pagan su IBI,
que pagan sus tasas, que están en el catastro y que se están
cayendo y que hay que buscar una solución a esas
construcciones, porque no pueden ser sancionadas y derribadas,
y ese es un problema social. De eso sí que hemos hablado.
Hemos hablado de trabajar en un borrador de decreto ley, que
se debatirá y se conocerá con detalle, se debatirá en este
Parlamento y entonces podremos también saber cuál es su
opinión. 

Muchas gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Marquès, té la paraula.

LA SRA. MARQUÈS I PORTELLA:

Gràcies, Sr. President. Sr. Lafuente, tenint en compte que
vostè és el conseller del Cicle de l’Aigua, no sé què és pitjor,
que hagués participat amb el preparaven el Sr. Costa i la Sra.
Prohens, o que el seu mateix govern prengui aquesta decisió,
que incideix directament en la degradació dels nostres aqüífers,
sense tenir-lo en compte. 

Sigui com sigui, el que sí ha quedat clar és que ni a vostè ni
a aquest govern els importa gens l'estat dels nostres aqüífers.
Considera, Sr. Lafuente, igual que el Sr. Costa, que les piscines
són elements de primera necessitat? Perquè l’única necessitat
que es genera entorn de les piscines, és per a xalets que vostès
legalitzaran i que així podran dedicar-se al lloguer turístic, legal
o il·legal, tant és. Ara ja, tots els ciutadans sabem que açò no
els importa gens, perquè aquest govern està al costat dels que
infringeixen la llei, els defensen i els premien, en contra de la
gran majoria dels ciutadans que fan les coses bé. 

I jo em deman, és legítim que el conseller del Cicle de
l'Aigua estigui d'acord a legalitzar les piscines il·legals que
s'han fet en sòl rústic? El conseller que ha de treballar per
protegir i millorar la situació dels nostres aqüífers? Sap que
cada piscina particular perd entre 250 i 350 litres al dia, només
per evaporació, sense comptar la neteja de filtres, fugues, i

reompliments? Més de 120.000 litres a l’any, multipliqui-ho
per cada una de les que pensa legalitzar. 

Ens ho podem permetre?, perquè aquesta aigua d’on surt?
Tots sabem que en sòl rústic no hi ha xarxa d’abastament, però
si tenim un habitatge il·legal, amb una piscina il·legal, tot ens
du a pensar que s’abasta d’un pou il·legal, que es treu l’aigua
directament de l’aqüífer. 

També es legalitzaran aquests pous per omplir les piscines
i reglar la gespa? Es farà també una amnistia de pous il·legals?,
en quines condicions? En una situació de prealerta per sequera
i mentre hi ha ciutadans que estan patint restriccions d’aigua,
de veritat aquest Govern legalitza piscines en sòl rústic, que no
haurien d’haver existit mai? Una presa de pèl per a tots els
ciutadans que fan les coses bé.

Sigui honest, Sr. Lafuente, i contesti...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant per favor.

LA SRA. MARQUÈS I PORTELLA:

... creu que és la millor opció per a aquestes illes? O és que no
els importen gens els ciutadans? M’agradaria poder-ho
entendre.

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Lafuente, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER DE LA MAR I DEL CICLE DE
L’AIGUA (Juan Manuel Lafuente i Mir):

Gracias, Sr. Presidente. Mire, Sra. Marquès, yo creo que
antes de descalificar un proyecto de norma, sería más correcto
conocer la realidad y buscar soluciones. Antes de poner
etiquetas y lanzar acusaciones, sería más correcto conocer la
realidad y buscar cómo solucionar los problemas de la gente.
Este gobierno, y yo creo que cualquier gobierno responsable,
está en contra de cualquier actuación que incumpla la ley, de
cualquier construcción que incumpla la ley, pero también hay
que estudiar el interés general de un edificio construido hace
años, que está en el catastro, que paga IBI, que paga tasas
municipales, que no puede ser sancionado, que no puede ser
derribado y que estará para siempre y que, además, está en mal
estado y tiene una fosa séptica, que por cierto, también influye
en los acuíferos, que va tirando agua sucia sin controlar. 

Quizás lo debatiremos, sería positivo tener un informe
técnico, un proyecto técnico, que pague al ayuntamiento, que
se legalice, que pague la sanción y que establezca sistemas
modernos para evitar contaminar los acuíferos, por ejemplo,
que no vierta aguas residuales de forma totalmente
indiscriminada. Eso sería preocuparse por los acuíferos, pero
veo que a usted eso no le importa absolutamente nada. A usted,
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al Partido Socialista, le importa montar shows, como nos ha
montado este fin de semana, hacer teatro y no solucionar los
problemas de la gente.

Yo les animo, de verdad, a que nos sentemos, veamos el
proyecto, veamos las soluciones. No hagamos como hizo el
Partido Socialista con el PTI en el 2003, que iba a legalizar
todos los hortals y en veinte años no ha legalizado ninguno en
Menorca, por cierto. Debe ser que hizo una norma que en algo
fallaba. Por tanto, busquemos soluciones reales, normas reales,
que solucionen los problemas de la gente...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya acabando, por favor.

EL SR. CONSELLER DE LA MAR I DEL CICLE DE
L’AIGUA (Juan Manuel Lafuente i Mir):

... y no hagan demagogia barata, como ha hecho usted.

Gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

I.5) Pregunta RGE núm. 5872/24, presentada per la
diputada Sra. Irantzu Fernández i Prieto, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a processos de fertilitat.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 5872/24, que formula
Irantzu Fernández, del Grupo Socialista. Tiene la palabra. 

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Gràcies, Sr. President. Bon dia, senyors diputats i
diputades. Bon dia, Sra. García. Des de fa unes setmanes, ja
mesos, ens arriben notícies molt preocupant sobre l’aturada
d'alguns processos de fertilitat, a causa del mal funcionament
d'una màquina de Son Espases.

Consellera, quines actuacions estan estudiant a l'ib-salut per
posar solució a la manca de maquinària necessària per dur a
terme aquests processos?

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. García, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela García i
Romero):

Gracias, Sr. Presidente. Buenos días, señoras y señores
diputados. Mire, Sra. Fernández, me voy a permitir corregir la
pregunta. No se están estudiando acciones, se están realizando

acciones y no hay una pérdida de material, hay una ruptura de
un microinyector. El microinyector es el que fija el logocito
para que se pueda producir la inseminación artificial. Desde el
momento que supimos que estaba averiado, se licitó
directamente su compra y, por supuesto, estamos trabajando
para que venga lo antes posible. Pido disculpas a todas las
parejas y mujeres que se han podido ver afectadas por dicha
ruptura.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Fernández, tiene la palabra.

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Gràcies, Sr. President. Sra. Consellera, jo no he dit en cap
moment que hi hagués una pèrdua i sap que realment no es va
fer directament la licitació, sinó que primer es va contactar
directament amb l’empresa i així ha estat publicat i així ho han
dit els responsables.

La infertilitat és un camí molt dur que afecta cada any més
parelles o dones soles. En aquests casos, el temps juga en
contra dels futurs pares i mares. El desgast emocional i de
parella que qualsevol d’aquests tractaments comporta i perquè
la finestra d’oportunitats de la futura maternitat, es va tancant
en cada cicle que passa sense aconseguir el tan desitjat
embaràs. 

Són processos molt durs, que afecten especialment la dona,
que ha de sotmetre el seu cos a procediments mèdics dolorosos
i a fortes teràpies hormonals que, òbviament, també incideixen
en la seva salut mental i, tot ho fan amb l’esperança de ser
mares. Com a societat tenim un deute amb aquestes dones que
en moltes ocasions han hagut de posposar la seva maternitat
perquè les condicions socioeconòmiques que requereixen la
criança els són negades.

Per això és tan important que el servei públic de salut tingui
uns bons equips de fertilitat i que el benestar d'aquestes dones
i les seves parelles sigui realment prioritari. Per això és
important que les dones soles i les parelles de dones siguin
incloses dins la cartera de serveis de fertilitat, com fins ara; per
això, si una màquina es trenca o mig trenca o es trenca aquesta
part del microinjector, que és el més normal que pot passar en
el dia a dia d’un hospital, òbviament, ha de trobar-se el
mecanisme de contractació d'emergència adient per arreglar-la
o substituir-la immediatament, no podem esperar, no poden
esperar, així com no esperaríem si d'una màquina espenyada
depengués qualsevol altre tractament mèdic.

Perquè aquestes parelles han arribat aquí després d'anys de
patiment, moltes després de múltiples pèrdues. No oblidem que
el microinjector també es fa servir per a les biòpsies
embrionàries i duen molt de temps en espera que els arribi el
torn, com per ara dir-los que ja els trucaran.

No, no els podem dir que tornin d'aquí a uns mesos, això no
pot tornar passar,...
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EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

... perquè, Sra. Consellera, els va d’uns mesos.

Gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. García, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela García i
Romero):

Gracias, Sr. Presidente. Mire, Sra. Fernández, el proceso de
compra del nuevo micro-inyector, como en todos los
procedimientos administrativos, llevó su tiempo. Le
aseguraremos que no tardaremos tres años en pensarnos en
reclamar unas mascarillas fakes, o sea que iremos más rápido
que lo que necesitó la Sra. Armengol.

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

La compra está licitada y ejecutada y está prevista en las
próximas semanas que llegue el equipo. Y mientras tanto, la
unidad de reproducción de Son Espases ha hecho un importante
esfuerzo, en primer lugar, ha revisado todo la lista de espera y
a todas aquellas mujeres o parejas que no necesitaban micro-
inyector se les ha realizado el proceso de fecundación in vitro.

Se han adelantado las histeroscopias, disminuyendo la lista
de espera de las pruebas pendientes.

Se ha disminuido la demora de la primera consulta en un
mes y, además, se ha invitado a todas las pacientes de la lista de
espera que precisaban del micro-inyector a que pudieran
continuar el tratamiento en otro centro, manteniendo su fecha
de entrada en la lista de espera.

Por lo tanto, reitero mis disculpas y estoy totalmente con
usted en que es un proceso largo y es un proceso esperado y es
un proceso doloroso para la mujer en muchas ocasiones. Y
reitero la firme convicción de este gobierno de poner recursos
humanos y materiales en los tratamientos de fertilidad para las
mujeres que quieran ser madres.

Pero, además, le digo, tenemos un compromiso, a lo largo
de la legislatura tenemos claro que vamos a potenciar la
reproducción asistida y ¿cómo lo vamos a hacer? Ofreciendo
una mayor cobertura con más intentos a las parejas y mujeres,
más recursos para reducir las listas de espera y poniendo o
colaborando con la sanidad privada en los casos en que se
superen los seis meses de demora.

Como usted sabe, este Govern cumple con la palabra dada
y no descansaremos ni los cinco días de "moscosos" para ello.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

I.6) Pregunta RGE núm. 5883/24, presentada per la
diputada Sra. Patricia de las Heras i Fernández, del Grup
Parlamentari VOX, relativa a possibilitats de tornar
formalitzar l’acord a quatre bandes per a la construcció de
120 HPO en el solar contigu a la Comissaria de Policia.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 5883/24, que formula
Patricia de las Heras, del Grupo VOX. Tiene la palabra.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Sí, muchas gracias, Sr. Presidente. Buenos días, Sra. Vidal.
La problemática de los agentes destinados en Baleares para
contar con una vivienda digna sigue aumentando, el otro día
amanecimos con la noticia de que en Ibiza y Formentera se
habían quedado 73 puestos sin cubrir en la Guardia Civil a las
puertas de la temporada. Todas las administraciones son
plenamente conscientes de la dificultad que existe para
completar las plantillas de Ibiza y dotar la isla de agentes de
Policía y Guardia Civiles ante la falta de una vivienda
asequible, pero nadie hace nada.

Y, si bien es cierto que el Ayuntamiento de Sant Josep,
tiene previsto construir un nuevo cuartel de la Guardia Civil,
junto a la rotonda de la carretera de Sant Josep, donde
obtendría un terreno de casi 15.000 metros cuadrados; que
existe un acuerdo firmado entre el Ayuntamiento de Sant
Antoni de Portmany y la Guardia Civil, por el que se puso a
disposición de este cuerpo una vivienda en San Mateo; que el
Ayuntamiento de Santa Eulàlia aprobó el pleno la cesión de un
terreno rústico 8.000 metros cuadrados en Santa Gertrudis; o
que el Ayuntamiento de Vila ha cedido el uso de viviendas en
Sa Penya; es más cierto que todas estas iniciativas son meras
soluciones temporales o a muy largo plazo al requerir cambios
normativos urbanísticos.

Por ello, desde VOX no entendemos que no se prorrogara,
dejándose caducar, el protocolo de intenciones firmado en
2019 entre el Ministerio de Interior, el Govern, el Consell
Insular d'Eivissa y el Ayuntamiento de Vila para la
construcción en el solar de 8.000 metros cuadrados ubicado
detrás de la Comisaría de la Policia Nacional de Ibiza, que
preveia la construcción de 120 viviendas de protección oficial
distribuídas en cuatro edificios de 30 pisos, uno de los cuales
se iba a ceder al ministerio para alojar a funcionarios de la
Policía Nacional y Guardia Civil.

Dada la cada vez más grave situación, tampoco se entiende
que en cuatro años no se llegará a rubricar, como consecuencia
de la incapacidad política de alcanzar acuerdos, un convenio
que convirtiera ese compromiso en una obligación.

Por ello, le pregunto, Sra. Vidal, ¿qué posibilidades hay por
parte del Govern actual de volver a formalizar el acuerdo para
la construcción de120 viviendas de protección oficial en el
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solar contiguo a la Comisaría de Policía de Ibiza cuyo
protocolo se dejó caducar? Muchas gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Vidal, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA D’HABITATGE, TERRITORI
I MOBILITAT (Marta Vidal i Crespo):

Muchas gracias, buenos días a todos. Gracias, Sra. de las
Heras por su pregunta. Efectivamente, desde que tomamos
posesión como nuevo Gobierno de las Islas Baleares, hemos
estado trabajando para formalizar un nuevo convenio con el
Ministerio, el Consell de Ibiza y Ayuntamiento de Ibiza para la
construcción de estas 120 viviendas para los funcionarios de la
Policía Nacional que son destinados en la isla.

Es cierto que había un acuerdo firmado en el 2019 y es
cierto también que se dejó caducar en febrero de 2023 por
todas las administraciones gobernadas por el pacte.

Estamos a la espera de la respuesta del ministerio. En este
sentido hubiera sido un buen momento la semana pasada en
Ibiza para comentarlo con la ministra, Isabel Rodríguez, si no
hubiera tanta prisa en irse corriendo después de dar su mitin sin
recibir a esta consejera, que es la máxima responsable en
vivienda, y al presidente del Consell Insular de Ibiza.

(Alguns aplaudiments)

Le detallaré que el protocolo inicial se firmó en 2019, para
la construcción de ni más ni menos que 120 viviendas, caducó
el 27 de febrero por la inacción del Govern de las Illes Balears,
encabezado en ese momento, pues, como decía, por el pacte. El
nuevo convenio está en marcha, nosotros nos pusimos en
contacto, nos hemos puesto en contacto en numerosas
ocasiones con el ministerio, pero la única realidad es que no se
avanza porque el Ministerio del Interior no está haciendo su
trabajo.

En septiembre de 2023, es decir, recién aterrizados,
contactamos con las administraciones implicadas. Desde el
Ministerio del Interior aseguraron entonces que no se podía
llevar a cabo porque el Gobierno se encontraba en funciones.
En enero de este año convocamos una reunión, que tuvo lugar
en el mes de febrero, requerimos al Ayuntamiento de Ibiza para
que emitiera un informe urbanístico, para elevar al ministerio,
para que este pudiera analizar y enviar la propuesta de las
viviendas para ser construidas. El Ayuntamiento de Ibiza
cumplió con lo acordado, a los pocos días nos remitió el
informe, que nosotros transmitimos al ministerio.

Desde entonces no se ha recibido más que una
comunicación, a requerimiento nuestro, en abril, es decir,
meses después, diciendo que estaban pendientes de conocer las
necesidades de la Dirección General de Policía. Hace poco
volvimos a contactar al ministerio para conocer la situación,
pero seguimos esperando la respuesta del Ministerio del
Interior para conocer cuándo podrá formalizarse esta firma.

Esta es la realidad, Sra. de las Heras, para nosotros es una
necesidad y una urgencia, pero estamos maniatados por la
inacción del Ministerio del Interior. Gracias. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. de las Heras, tiene la palabra.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Muchas gracias, Sr. Presidente. Gracias, Sra. Vidal. Me
alegra que estemos trabajando en ese protocolo nuevamente. Y,
dada la sintonía presuntamente existente en la actualidad entre
todas las instituciones implicadas, a salvedad del Ministerio de
Interior, desde VOX le instamos a que continúen con estas
gestiones, que hagan lo posible porque se pueda llevar a cabo
no sólo un protocolo de intenciones, sino también una
obligación de cumplimiento para que podamos dar una
solución a nuestra Policía Nacional, a nuestra Guardia Civil,
indirectamente a nuestra ciudadanía su seguridad, de hacerlo
así, por supuesto, nos tendrán a su lado. Muchas gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Le quedaba un segundo, entiendo que no quiere hacer uso.
¿Sí? Tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA D’HABITATGE, TERRITORI
I MOBILITAT (Marta Vidal i Crespo):

Lo haremos.

(Rialles de la intervinent, remor de veus i alguns
aplaudiments)

I.7) Pregunta RGE núm. 5873/24, presentada pel
diputat Sr. Carles Bona i Casas, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa a valors d’aquest govern.

EL SR. PRESIDENT:

Pasamos a la pregunta RGE núm. 5873/24, que formula
Carles Bona, del Grupo Socialista. Té la paraula.

EL SR. BONA I CASAS:

Gràcies, Sr. President. Sra. Estarellas, quins són els valors
d’aquest Govern? No sembla que sigui el diàleg, perquè ni
escolten els empresaris en el seu decret de turisme d'excessos,
ni practiquen el diàleg social.

Tampoc no és la voluntat de garantir un dret bàsic com
l’habitatge, no han entregat ni un sol habitatge públic, no volen
declarar zones tensionades, ni limitar el preu del lloguer i fan
decrets que afavoreixen els especuladors.

Podria ser l'ètica pública i la integritat? La realitat és que
tenien una oficina com la d’anticorrupció, que fomentava
aquests valors, però han decidit tancar-la a corre-cuita.
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De fet, dimarts passat mateix, la Sra. Prohens va negar els
advertiments de fins a quatre diputats diferents i va defensar la
legalitat d'un negoci turístic que ja havia presentat una
declaració, més aviat irresponsable, mentre encara intentava
tramitar el canvi d’usos i ja estava anunciat a un portal de
reserves i senyalitzat. La mentida va ser encara més òbvia
l'endemà, tal i com ens va fer veure el consell del seu mateix
partit.

També han esborrat el consens, sobretot si miram la seva
política d'educació o memòria democràtica, i tampoc (...) la
llibertat d'expressió perquè els ha faltat temps per censurar el
seu director general d'Agricultura per defensar la democràcia.

Així que, Sra. Estarellas, quins són els valors d’aquest
govern?

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Estarellas, té la paraula.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Gràcies. Sr. President. Sr. Bona, després de vuit anys de
socialisme, nacionalisme i populisme, els ciutadans varen
decidir a les urnes que no volien més el seu projecte. Per tant,
160.000 ciutadans de les Illes Balears donaren la confiança a
aquest grup, a aquest partit que, amb el suport de VOX, estam
articulant totes les polítiques d'aquest govern.

I li diré..., (...) del Sr. Porsell no els devia venir de nou
perquè vostès ja mantingueren un director general -un director
general- que va tenir un agroturisme obert on la Conselleria de
Turisme li va remarcar que estava facturant, que tenia de
manera il·legal una explotació d'aquest agroturisme, i què feren
vostès? Res, anys després el premiaren. 

Almanco la setmana passada el que aquí es va dir, i és així,
és que aquesta agroturisme no estava facturant i estava en
tramitació de papers. Llavors s'ha descobert o s'ha sabut una
informació que no es tenia i, per suposat, el Sr. Porsell ha fet
una passa enrere i aquest govern ha decidit... procedir a la seva
dimissió. 

Tenim molt més valors que aquesta esquerra populista que
vostès, dia rere setmana, vist el darrer... vists els darrers cinc
dies de pensament del Sr. Sánchez, que ara veurem a què ens
duen, jo entenc que vostès han de tancar files amb el seu
president, però m'agradaria veure quines mesures hi haurà
després d’aquests cinc dies i a veure si és ver que serveix per
a regeneració política, però de tothom, no d’emprar-ne uns en
contra dels altres, com solen fer vostès. Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Bona, té la paraula.

EL SR. BONA I CASAS:

Gràcies, Sr. President. Bé, ja li vaig dir la setmana passada
que el Sr. André Breton, quan definia el surrealisme, pensava
en vostès quan deia que actuen sense intervenció reguladora de
la raó i, per això, això de reflexionar els deu parèixer tan
exòtic, perquè, Sra. Estarellas, la setmana passada, mentre
vostè defensava un director general que va acabar cessant,
vostè va dir-me que la nostra ètica era superior moralment a
totes les altres. Imagín que ho repetirà avui també.

Unes hores més tard, en canvi, el Grup Parlamentari
Popular en connivència amb aquest govern, aprovava una
proposició no de llei que atempta contra els drets fonamentals
de les persones més vulnerables, qualificava de buenismo
l'eradicació dels discursos aporofòbics d'odi i de criminalització
de la pobresa i feia saltar pels aires el pacte per la inclusió.

S'han contagiat vostès dels seus socis en el discurs d'odi, la
deshumanització i posar el focus en les víctimes, tant que també
ho practiquen amb els seus adversaris polítics si fa falta
desinformant, el que ha de fer vostè aquí, aquell director
general va dimitir, perquè vostè ha normalitzat un discurs
radical anant de la mà de socis que posen en pràctica una de les
principals amenaces de la democràcia, segons l'Informe anual
de seguretat nacional, com és la desinformació. 

Desinformen els seus socis, per exemple, en identificar
migració amb criminalitat; desinformen per identificar el
feminisme a un atac a la llibertat dels homes; desinformen per
banalitzar els efectes del canvi climàtic i situar-lo en contra dels
interessos del sector primari; i desinformen per transformar les
derrotes electorals en frau electoral, fins i tot abans que votem.
I vostès els alimenten. “El que pugui fer, que faci”, que deia el
Sr. Aznar...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

EL SR. BONA I CASAS:

I és que aquest és el principal problema que té la nostra
democràcia. Aquí hem de defensar la connivència (...) a través
de la política útil que transforma i no converteix la política en
un bassiot de fang, com fan vostès des del Partit Popular.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Estarellas, té la paraula.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Moltes gràcies. A veure, Sr. Bona, de política de fang crec
que en podríem parlar... llarg i no en tendríem prou amb cinc
minuts, perquè política de fang també és la que practiquen
vostès i des del minut zero.
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Vostès aquí tenen la seva política i aquí hi ha una altra
bancada que vol fer les seves polítiques. Les seves polítiques
han estat un autèntic fracàs, i el que haurien de fer és
reconèixer-ho, reconèixer-ho perquè no estam parlant de
regeneració democràtica? Jo crec en les paraules quan diu el
seu president “regeneració democràtica”? Idò, vostès han
fracassat.

Immigració, què m’està dient d'immigració? Que amb
vostès..., per suposat, la part humana d'atendre una persona que
arriba amb unes condicions difícils crec que la compartim tota
aquesta bancada, ara vostès, les seves polítiques migratòries
són...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya acabando, por favor.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

... un autèntic fracàs, tal com em va dir el Sr. Marlaska:
“Tanmateix quan arriben d'una banda vénen de l'altra” i amb
això ens quedam igual de clars. 

I així podríem fer un suma y sigue que ...

(Es produeix el tall del micròfon)

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies.

I.8) Pregunta RGE núm. 5880/24, presentada per la
diputada Sra. María José Verdú i Torres, del Grup
Parlamentari VOX, relativa a mesures per a la
diversificació de l’oferta turística.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 5880/24, que formula
María José Verdú, del Grupo VOX. Tiene la palabra.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Gracias, presidente. Bon dia a tothom. Sr. Bauzá, bon dia.
Diversificar l'oferta turística a les Illes Balears més enllà del
turisme de sol i platja és essencial per diverses raons.

En oferir una gamma més àmplia d'experiències turístiques
a les Illes Balears podem atreure un públic més divers, no tots
els viatgers cerquen simplement descansar i gaudir de sol i
platja, molts estan interessats en la història, la cultura local, la
gastronomia autèntica i el contacte amb la natura.

Diversificar l'oferta permet arribar a aquests segments de
mercat i augmentar l'afluència turística més estable durant tot
l'any.

A les Illes Balears tenim una rica història i un patrimoni
cultural que van més enllà de totes les platges, fabuloses, per

suposat. Promoure el turisme cultural ajuda a preservar i
promoure aquest llegat històric, arquitectònic i artístic; a més,
il·lusionar i animar els visitants a explorar i conèixer la vida
rural i les tradicions locals contribueix a mantenir vius els 
costums autòctones i a donar suport a la comunitat local. 

Per això jo li deman, Sr. Bauzá, quines mesures està prenent
la seva conselleria per diversificar l'oferta turística, més enllà
del turisme de sol i platja i atreure visitants interessats en altres
formes de turisme, com ara el turisme cultural, rural o
gastronòmic?

Moltes gràcies.

(Algun aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Bauzá, té la paraula.

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Moltes gràcies, president. Molt bon dia a tothom. Moltes
gràcies, Sra. Diputada. Li posaré alguns exemples d'iniciatives
i gestió de l'Agència d'Estratègia Turística i així ho podrà veure
en diverses perspectives: suport d'esdeveniments esportius i
culturals, via patrocinis, com són per exemple la Mitja Marató
de Formentera, la Ruta de la Sal d’Eivissa o la Challenge
ciclista a Mallorca; impuls a la diversificació del producte,
especialment en la gastronomia; noves experiències turístiques
que impacten en quilòmetre zero i disseny de rutes culturals
d'abast internacional, com la Ruta dels fenicis; accions de
comunicació en els mercats emissors, jornades de presentació
de producte singular, com la jornada que va tenir dins el marc
de FITUR de vins i la propera que es farà amb agents
gastronòmics britànics, campanyes de posicionament de
producte... desestacionalització en els mercats nacionals
britànic i alemany amb la idea central d’ànima mediterrània per
a aquestes illes.

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Verdú, tiene la palabra.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Gracias, presidente. Estam totalment d'acord que la
diversificació de l'oferta turística pot distribuir de manera més
equitativa els beneficis econòmics derivats del turisme. Les
àrees rurals i les petites empreses locals poden beneficiar-se
significativament atreient visitants interessats en el turisme
rural i gastronòmic, cosa que ajuda a reduir la dependència
econòmica de sectors específics i a enfortir l'economia local en
general. 

Aquesta dependència excessiva del turisme de sol i platja
pot deixar-nos vulnerables davant crisis econòmiques, desastres
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naturals o canvis estacionals. Diversificar l'oferta turística
permet una resiliència més gran, ja que diferents segments del
mercat poden compensar aquestes fluctuacions i ajudar-nos a
mantenir l'estabilitat econòmica i l’ocupació durant tot l’any.

Vull recordar que l’acord del Partit Popular i VOX
contempla en el seu punt 20 que promocionarem les Illes
Balears com a destinació turística cultural, gastronòmica,
esportiva i de negocis rurals o nàutics, sense deixar de costat el
turisme de sol i platja i apostar per la desestacionalització i
l'oferta de qualitat. 

Per tant, l’instam a seguir fent feina perquè les nostres illes
tenguin el prestigi que es mereixen. 

Moltes gràcies.

(Algun aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Bauzá, té la paraula.

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Sra. Diputada, amb la voluntat de ser més pragmàtic, miri,
d’ aquest passat cap de setmana en podem treure dos exemples
ben clars, i un del pròxim que ve, que formen part d'aquesta
aposta per posar el patrimoni tant cultural com paisatgístic a
l’abast dels que cerquen en aquesta terra un més enllà -com
deia vostè- del sol i platja.

La inauguració de l'exposició de l'artista Julian Opie
divendres a La Llotja i que hi serà present els pròxims quatre
mesos, després de la que tinguérem de Pedro Cabrita Reis per
on varen passar més de 200.000 persones és una mostra clara
que un espai com La Llotja no pot estar tancat ni d’esquena a
la cultura i a l’art de la nostra terra i tampoc a aquells que ens
visiten.

La Mallorca 312, amb més de 8.500 ciclistes per les
carreteres d'aquesta terra, amb Contador, Vincenzo Nibali,
Sean Kelly, entre d’altres, juntament amb aquests anònims,
8.500 ciclistes més, que varen poder competir i gaudir
d'aquesta Mallorca autèntica, també ha tingut impacte dins el
sector turístic. 

El darrer exemple que li pos, la pròxima Trail Menorca
Camí de Cavalls, que es disputarà el 3, 4 i 5 de maig i que
suposa una oportunitat de descobrir què amaga aquesta
meravellosa illa, joia del Mediterrani, més enllà de les seves
fantàstiques platges.

Tres exemples clars de les possibilitats d'aquestes illes, que
van més enllà, com deia abans, del sol i platja. 

Moltes gràcies, president. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

I.9) Pregunta RGE núm. 5874/24, presentada pel
diputat Sr. Llorenç Pou i Garcias, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa a saturació turística i càrrega de treball.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 5874/24, que formula
Llorenç Pou, del Grupo Socialista. Tiene la palabra. 

EL SR. POU I GARCIAS:

Moltes gràcies, Sr. President. Bon dia, Sr. Conseller. A la
vigília de l’1 de maig li voldria demanar cap on pensa dirigir el
model turístic per aconseguir que la qualitat del treball millori
més en concret, més enllà de les mesures que va posar en marxa
l'anterior govern, quines noves mesures pensa vostè posar per
millorar la qualitat del treball. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Bauzá, té la paraula.

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Moltes gràcies, president. Moltes gràcies, Sr. Diputat.
Indubtablement, i és un fet inqüestionable, la temporada
turística du més feina per a tots aquells que hi estan involucrats
i les càrregues haurien de ser les mateixes en qualsevol època
de l'any, però ben igual com a altres sectors econòmics, com la
indústria, l'agricultura o la construcció. 

Ara bé, el compliment de la normativa en salut laboral i els
convenis sectorials són d'obligat compliment per a tots, sempre
s'hauran d'afrontar les puntes de feina complint aquestes
premisses. Tenim les millors empreses, compleixen amb les
seves obligacions, moltes d'elles són exemples en condicions
laborals que ofereixen als seus treballadors. Tenim els millors
treballadors i en volen més, ja que és una demanda
importantíssima del sector i amb el seu discurs turismofòbic
l’han allunyat de la principal indústria d'aquesta terra. Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Pou, té la paraula.

EL SR. POU I GARCIAS:

Moltes gràcies, Sr. President. Sr. Conseller, com és
habitual, paraules guapes i florals seves, però ni vostè ni el
conseller de Treball no han estat capaços d'anunciar ni una sola
mesura a favor dels treballadors. Per tant, queda clar que els
treballadors no són a les prioritats d'aquest govern. 
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Però parlem de model turístic. Em sap greu dir-li, però
vostè passarà a la història per ser el primer conseller de
Turisme que ha fomentat el turisme de gatera. Miri, Sr.
Conseller, el decret llei que pensava vostè...

(Remor de veus)

... dur divendres passat a Consell de Govern resumeix els tres
modus operandi del seu govern. 

En primer lloc, una mesura que vostè va dir dimarts que era
eficaç i que tenia consens, la volen modificar unilateralment.
Controla vostè amb qui parla el seu director general de
Turisme?

Segona qüestió, davant de l'interès general, vostès fan
normes clientelars. Si no, com podem explicar des del
particularisme la nova regulació que proposen per a l’alberg
turístic? Controla vostè amb qui negocia el seu director general
de Turisme? El PP del Sr. Matas ha tornat.

I tercera qüestió d’aquest decret llei, vostès, amb aquesta
regulació, el que fan és permetre el turisme de gatera. Com
s'explica si no que permetin que els comerços que venen
alcohol puguin obrir tot el vespre i a més els davallin les
sancions?...

(Alguns aplaudimens)

... Sr. Conseller, si només li falta ficar subvencions perquè
obrin tot el vespre.

Aquesta crítica no li fa només aquest diputat, li fa tot el
sector amb el qual vostè no s'ha reunit. Ara, això sí, ahir. Serà
que fa com la Sra. Cospedal, que fa un consens en diferit. 

Sr. Conseller, la veritat és que els falta molt de treball i
canviar les polítiques. El millor que podríem fer és no tocar
aquest decret i facin, per favor, allò de davant del turisme de
gatera, ni una passa enrere. I a vostè que li agrada la cultura,
acabi aquesta glossa, però acabi-la sense modificar el decret
d’excessos. Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Bauzá, té la paraula.

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Sr. Pou, fa pocs mesos el Govern va fer la primera jornada
de formació amb la Federació Hotelera de Mallorca amb
referència a la formació per als estudis de càrregues de treball
amb gran afluència dels establiments hotelers i dels serveis de
prevenció propis i externs. Fa poc temps, després, es feia la
mateixa jornada a Eivissa i Formentera. Recentment s'ha fet a
Menorca. D'aquesta manera s’ha donat formació a totes les illes
per calcular les càrregues de treball. Aquestes jornades han
estat de gran utilitat i molt valorades per les empreses hoteleres.
També hi acudiren cambreres de pis i governantes.

Recentment s'ha tret una convocatòria d'ajudes per als
sindicats, patronals i federacions hoteleres per analitzar la
situació real de les càrregues de feina dels professionals del
sector hoteler, així com el compliment de la normativa en salut
laboral i el conveni d'hostaleria. S'han de complir les
obligacions compromeses per part de tots, empreses i
treballadors. 

Reconec la feina dels treballadors d'aquestes illes i tots els
agraïm la seva dedicació i esforç i si qualcú té motiu per acudir
a Inspecció de Treball i posar una denúncia, ho ha de fer, sense
cap tipus de dubte. 

Ara bé, Sr. Pou, l'actual conselleria es diu Turisme, Cultura
i Esport, i no és gratuït, com he dit abans a la Sra. Verdú. La
seva, Model Econòmic, Turisme i Treball tampoc no ho era,
perquè amb la Inspecció de Treball en contra del turisme
pretenien canviar el model econòmic. 

Moltíssimes gràcies, president. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. 

I.10) Pregunta RGE núm. 5876/24, presentada per la
diputada Sra. Amanda Fernández i Rubí, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a Pla pilot de segregació
lingüística.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 5876/24, que formula
Amanda Fernández, del Grup Socialista. Té la paraula. 

LA SRA. FERNÁNDEZ I RUBÍ:

Gràcies, president. Bon dia, diputats i diputades. Es va
publicar al BOIB la resolució per aplicar el Pla de segregació
lingüística, i el conseller, reiterades vegades, ha dit, encara que
menteixi, que ho faria amb el consens de la comunitat
educativa. 

Per tant, li deman, quines aportacions de la comunitat
educativa ha inclòs dins el Pla de segregació?

(Alguns aplaudiments) 

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Vera, té la paraula.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITATS
(Antoni Vera i Alemany):

Gràcies, Sr. President. Sra. Diputada, hem incorporat les
dues esmenes presentades i hem contestat les preguntes que ens
han formulat a través del període d'informació pública. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)
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EL SR. PRESIDENT:

Sra. Fernández, té la paraula. 

LA SRA. FERNÁNDEZ I RUBÍ:

Efectivament, Sr. Vera, vostès no han pogut incorporar res
perquè les famílies, el Col·legi de Docents, els sindicats, els
directors i les directores, Inspecció Educativa i també entitats
culturals li han dit que aquest pla és un disbarat pedagògic, li
han dit que és un atac a la llengua pròpia, li han dit que
segregarà els infants, que és un atac a la convivència i que han
creat un problema on no hi era. 

I sí que n’hi han fet una, de proposta, una, una única i
unànime, i és que retiri el Pla de segregació. Però vostès, en
lloc de fer cas i retirar aquest pla de segregació, el que ha fet a
la resolució és, fins i tot, incloure mesures que encara
fomentarà més que hi hagi enfrontaments dins els centres
educatius, entre els claustres i entre els docents i les famílies.
Vostè, a darrer moment, ha incorporat que els equips directius
poden sol·licitar adherir-se al pla sense haver d'adjuntar
l’aprovació per part del claustre i del Consell Escolar. On
queda la participació de la comunitat educativa al projecte
educatiu i al projecte lingüístic dels centres?

Vostès no els escolten, només escolta i acorda amb VOX.
Només escolta a aquests,  a aquests que menyspreen els nostres
docents, a aquests que diuen que els nostres docents adoctrinen. 

Vostè, Sr. Vera, també afirma que a les escoles no deixam
parlar els infants? Vostè també afirma, Sr. Vera, que els nostres
docents tapen la boca als nostres infants i que els nostres fills
i filles no tenen llibertat?

Vergonya, Sr. Vera, vostè el que ha de fer és escoltar la
comunitat educativa, els 214 centres que li han dit que la
llengua no es toca, i a tots, i serem molts que diumenge li direm
alt i clar: sí a la llengua. 

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Vera, té la paraula.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITATS
(Antoni Vera i Alemany):

Gràcies, Sr. President. Sra. Fernández, quan l’he sentida
parlar he hagut de pensar dues vegades si érem a dia 30 de
novembre de 2023 o som a dia 30 d’abril de 2024. Du sis
mesos fent la mateixa cançoneta, dient que arriba el final més
catastròfic de la llibertat educativa i que arriba la segregació a
les aules, una cançoneta que vostè sap que no és ver, però la
defensa des de la seva peculiar forma de fer política; una
política “sanxista”, una política propagandística i una política
de trinxera. 

Però, miri, si vol parlar de segregació, parlem de
segregació. Hi ha moltes formes de segregar. En primer lloc,
tenim les no intencionades, intrínseca a l’ADN del PSOE; a
tothom que no necessiten per asseure’s a la bancada blava, li
passen el corró. Per això feren una estabilització que ens ha
deixat 519 docents desplaçats fora de la seva illa de
residència...

(Alguns aplaudiments)

... perquè, com consta al Diari de Sessions de dia 19 de març
d'enguany, una diputada del seu grup es va referir a mi -i cit
textualment- “ja està el professor fent classe”, una vegada més,
una forma molt il·lustrativa del que som els docents de les Illes
per al Partit Socialista, perquè, Sra. Fernández, com a professor
que som, li faré un poc de classe: més independència judicial
és més democràcia i més llibertat de premsa és més
democràcia.

Sap el que no és democràcia? Una amnistia per set vots.
Sap el que no és democràcia? Fer de les institucions un reality
show, el reality show del gran Sánchez.

Sra. Fernández, mentre parla de llengua jo visit centres
educatius; mentre parla de llengua fem avantprojectes,
projectes constructius i licitam obres; mentre parla de llengua
don la mà a tots els ajuntaments de les Balears en pro del
benestar de la comunitat educativa de cada municipi; mentre
parla de llengua ampliam la gratuïtat 0-3; mentre parla de
llengua dotam places d’ATE a cada centre i n’ampliam els
orientadors; mentre parla de llengua ampliam la gratuïtat del
transport escolar a batxillerat; mentre parla de llengua topam el
preu de menjador; mentre parla de llengua fem feina per
desburocratitzar la tasca docent. 

I el seu company Sr. Bona ens parlava d’André Breton,
André Breton és el pare del surrealisme, surrealisme el que hem
viscut aquest cap de setmana, un "esperpent", tant amb el Partit
Socialista com amb el Sr. Sánchez. 

En definitiva, mentre vostè parla de llengua aquest govern
fa feina per als alumnes, els docents i les famílies. No sé si
vostè sap el que és.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

I.11) Pregunta RGE núm. 5875/24, presentada per la
diputada Sra. Mercedes Garrido i Rodríguez, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a preus de lloguer.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 5875/24, que formula
Mercedes Garrido, del Grupo Socialista. Té la paraula.

 

https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202405875


DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 34 / 30 d'abril de 2024 1779

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

Moltes gràcies, Sr. President. Sr. Vera, el que és
democràcia és, quan se sotmet vostè al control al Govern,
contestar el que li demanen i no el que li dóna la gana...

(Alguns aplaudiments)

... com fa cada setmana un dia rere l’altre.

Sra. Vidal, fa dues setmanes el portaveu del Partit Popular
ens va dir que s'havien creat 27 habitatges amb la seva llei;
l'endemà vostè va dir 500; la setmana passada se’n va a Eivissa
i diu 200; la setmana passada se'n va a Eivissa i diu que 500.
No hem vist cap ni un d'aquests habitatges. 

La veritat és que els 150 que té l’IBAVI encara no els ha
entregat i 88 que va deixar que un fons voltor es quedàs i ara es
lloguen a més de 1.500 euros al mes. 

La setmana passada ens va dir que ens faria espòiler i que
els preus continuarien, pujant fins on, Sra. Vidal?

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Vidal, tiene la palabra.

LA SRA. CONSELLERA D’HABITATGE, TERRITORI
I MOBILITAT (Marta Vidal i Crespo):

Muchas gracias. Gràcies, Sra. Garrido, per la seva
pregunta. Vostè m'ha demanat a la seva pregunta, fins on
pujaran els preus de lloguer, doncs, he de dir que els preus de
lloguer estan com estan pels vuit anys de desgovern,...

(Alguns aplaudiments)

... també fruit de les polítiques estatals en matèria d'habitatge. 

La Sra. Ministra va deixar molt clar a Eivissa quines són les
seves prioritats.

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Garrido, tiene la palabra.

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

Gràcies, president. Habitacions a Eivissa a 1.000 el mes,
treballadors d'hotels de cinc estrelles i de mansions de xeics
àrabs que viuen a caravanes, ciutadans que viuen a trasters, 
que vénen a aquest ple i vostè i la consellera Cirer surten i els
diuen: “Et rebrem”, encara els estan esperant, i dijous passat
vàrem començar els desnonaments. 

Els API diuen que els treballadors viuran en un vaixell i
davallaran cada dia a fer feina. Això se sembla més al tercer
món que al primer.

L'increment del preu de l’habitatge en el primer trimestre
d'enguany: un 17% de lloguer i un 9% en compravenda. Aquest
és el mercat de l'habitatge avui, a dia 30 d'abril; 300 dies
després que vostè prengués possessió com a consellera
d’Habitatge, fa 300 dies que ha deixat abandonats els ciutadans
i, sobretot, els ciutadans més vulnerables de Balears; 300 dies
sense política pública d'habitatge, no han entregat ni un sol dels
habitatges que té l’IBAVI; 300 dies afavorint l'especulació i
afavorint l'increment dels preus del lloguer i de la
compravenda. 

Vostè és la consellera d’Habitatge i té la obligació de
garantir la funció social de l'habitatge, no de garantir
l'especulació com fan les seves mesures. 300 dies on la seva
obligació és governar per a tots els ciutadans de Balears i no
sols per als seus companys de professió. 

És evident que les seves prioritats no són ni els treballadors
que necessiten un habitatge ni els joves que es volen
emancipar, ni tampoc les famílies que no poden pagar el
lloguer. Els ciutadans li demanen que prengui mesures i que ho
faci de manera urgent. 

Vostè és conscient que necessita temps; els ciutadans no
tenen temps, no tenen el temps que vostè demana. Prengui
mesures urgents; d’una vegada per totes declari...

(Remor de veus)

... declari...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

... -Sra. Durán!, torna a estar nerviosa una altra vegada, torna
a estar nerviosa- declari Balears zona tensionada. Això és el
que li demanen els ciutadans.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Vidal, té la paraula.

LA SRA. CONSELLERA D’HABITATGE, TERRITORI
I MOBILITAT (Marta Vidal i Crespo):

Muchas gracias. Tot el que ha dit al principi de la seva
intervenció, òbviament és el resultat de les seves polítiques no
polítiques, i ara li ho explicaré. 

Miri, des que es va aprovar el decret llei de mesures urgents
en matèria d'habitatge ja tenim una projecció efectivament
d’uns 700 habitatges, 500 d’ells aproximadament a Eivissa. La
setmana que ve i l'altra podré donar encara més dades, perquè
ja podrem presentar el programa de Lloguer Segur, i també
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podrem presentar les dades del nombre d'habitatges del
programa Construir per Llogar. 

Miri, l'interès del PSIB sí que és molt clar: la ministra a
Eivissa va demostrar per què està preocupada, que és de parlar
del numeret del president Sánchez que ha fet una escena pròpia
de polítiques totalitàries, demanant aclamació i populisme
encaixa el que és la legítima tasca de la premsa de la Fiscalia i
de la Justícia. 

Si a vostès els preocupés l’Habitatge haguessin fet el que
han fet altres comunitats autònomes i haguessin fet el que estam
fent nosaltres, que és fer un programa, un pla d'habitatge com
el Pla Vive de Madrid, o com altres plans que s'han fet a
Catalunya.

Nosaltres estem fent el programa Construir per Llogar i vam
enviar a tots els municipis sòls que ja estam rebent resposta.

En els propers dies o les properes setmanes ja podrem
anunciar el nombre d'habitatges que en una primera tanda
podran sortir a aquesta gran licitació que el que pretén no és ni
més ni menys que generar habitatges a cost zero per a les
administracions, a un preu limitat molt inferior al preu del
mercat, i que aviat podrem anunciar de quants habitatges
podem parlar en aquesta primera fase. 

Vostès no, vostès continuen insistint que nosaltres apliquem
les polítiques del PSOE, les receptes del PSOE no es poden
aplicar perquè són un autèntic fracàs, i no volen escoltar, ni
volen mirar al voltant, ni volen sentir el que els diu el Banc
d'Espanya, ni volen mirar les xifres ni volen veure el que està
passant a Catalunya, perquè simplement segueixen el dictat del
seu president, d'aquest president que decideix amagar-se durant
cinc dies per anar al Rei i dir-li: “Su Majestad, mañana vendré
a trabajar”, “Bien, fantástico, ¿y pasado mañana?”. 

(Alguns aplaudiments)

I.12) Pregunta RGE núm. 6003/24, presentada, en
substitució de la RGE núm. 5877/24, per la diputada Sra.
Pilar Costa i Serra, del Grup Parlamentari Socialista,
relativa a diàleg sobre decret d'excessos ajornat.

EL SR. PRESIDENT:

Pasamos a la pregunta RGE núm. 6003/24, que formula
Pilar Costa, del Grupo Socialista. Tiene la palabra.

LA SRA. COSTA I SERRA:

Moltes gràcies, Sr. President. Veig que cinc dies no han
estat suficient per a aquesta oposició que segueixen fent al
Govern d'Espanya per part del Partit Popular...

(Alguns aplaudiments)

... perquè vostès ni en cinc anys crec que aprendran el que és el
respecte.

(Remor de veus)

Sr. Bauzá, fa nou mesos que porta vostè reflexionant
després de ser el màxim responsable de turisme en aquestes
illes, i la seva feina -permeti’m que li ho digui- no ha donat
molts de fruits, per dir-ho finament. 

Una de les primeres mesures que vostè va anunciar va ser,
precisament, modificar el decret d'excessos. El meu company,
el Sr. Pou n'hi ha estat parlant, i vostè no n'ha dit ni paraula. 

Nosaltres li hem preguntat des del principi, i la seva mania
obsessiva de tirar endarrere tot el que va fer l'anterior govern li
passarà factura, perquè el que va fer l'anterior govern amb el
decret d'excessos començava a donar els seus fruits i, a més, el
sector ho accepta. El pitjor de tot ha aixecat en arma, Sr.
Conseller, el sector del turisme que l’acusen, a vostès, de
promoure botellot, d’anar a favor de determinats empresaris, de
no ser transparent i d'anar en contra de la dignitat del sector
turístic, ja veig que fa capades, Sr. Conseller, però això no ho
dic jo, això li ho diu el sector turístic que...

(Alguns aplaudiments)

... hauria vostè de defensar. 

És clar que és el mínim que li podríem dir quan decideix
suprimir el límit de places turístiques per als albergs, retallen a
una tercera part les sancions davant de faltes greus com
l’incivisme; obrin la porta a tornar vendre alcohol tota la nit,
menys multes per les pràctiques perilloses com el balconing...

Sincerament, Sr. Conseller, a vostè li sembla normal fer tot
això d'esquena al sector?, amb qui ho ha pactat?

(Alguns aplaudiments) 

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Bauzá, té la paraula.

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Moltes gràcies, president. Moltes gràcies, Sra. Diputada,
Sra. Costa, els decrets no s’agafen dies de reflexió com
Sánchez ni escriuen cartes a la ciutadania...

(Alguns aplaudiments i petit aldarull)

... ni decideixen... ni decideixen seguir con más fuerza. 

El decret llei representa un instrument constitucional lícit,
en tant que pertinent i adequat per a la consecució del fi que
justifica la legislació d'urgència, que no és altra que sortir al pas
de la situacions concretes dels objectius de govern que
requereixen una acció normativa immediata en un termini més
breu del requerit per la via normal. Es caracteritza per ser una
disposició legislativa de validesa i d'aplicació provisional,
vostès modificaren el seu amb indefinit, amb el Decret llei
14/20, dictat pel Govern en casos d'extraordinària i urgent
necessitat, i que hauran de ser convalidats o derogats per aquest
parlament.
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Sra. Costa, el diàleg permanent, l'empatia cap als
ajuntaments, als sectors empresarials, cap a les sectorials,
l’escolta activa i no sorda, com feien vostès, és el que
caracteritza l'acció d’aquest govern.

Gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Costa, té la paraula.

LA SRA. COSTA I COSTA:

Gràcies, Sr. Conseller de Turisme, per donar-nos una classe
del que és un decret llei en teoria, que ja ho diu l'Estatut
d'Autonomia i la Constitució Espanyola. 

(Alguns aplaudiments)

Això és una mostra, i em preocupa molt Sr. Conseller, que
vostès no tenen ni idea de cap on volem anar i, a més, se’n
riuen del sector turístic. Vostè, ara i aquí, té l’oportunitat de
donar resposta què ha fet durant aquests nou mesos i amb qui
ha dialogat. Jo li diré amb qui ha dialogat, amb ningú, o millor
dit, sap vostè amb qui ha dialogat el seu director general de
Turisme?, perquè alguns crec que sí ho saben molt bé.

(Alguns aplaudiments)

No, si acabaran donant la medalla d’or als incívics, perquè,
Sr. Conseller, això és riure-se’n de tots els ciutadans d’aquestes
illes. Ara diuen que recularan i em diu vostè que no necessita
els cinc dies per reflexionar...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant per favor.

LA SRA. COSTA I COSTA:

...idò miri, divendres havia d’aportar vostè al Consell de
Govern l’aprovació d’aquest decret llei i de moment, no cinc
dies, porta vostè nou mesos reflexionant i encara no...

(Es produeix el tall del micròfon)

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

S’ha acabat el temps, em sap greu. Sr. Bauzá té la paraula.

EL SR. CONSELLER DE TURISME, CULTURA I
ESPORTS (Jaume Bauzá i Mayol):

Sra. Costa, ni s'ha ajornat, ni sap pactat res. S'han escoltat
moltíssims de col·lectius i en estar redactat, es durà al Consell
de Govern per a la seva aprovació. No cerqui cinc cames a un
moix, ni ossos al lleu. 

Les informacions sorgides en els mitjans de comunicació
aquest cap de setmana no són certes...

(Se senten veus que diuen: uhhh!)

I li avanç, llevat d'aquesta afirmació que faig aquí, dins
aquest parlament, no sortiria de mi ni de cap membre del meu
equip a desmentir res pels mitjans de comunicació, ho farà el
text del mateix decret. 

La metodologia d'aquesta conselleria és, primer, la voluntat
de consens i d’enteniment abans que la imposició i
l'enfrontament; el camí segur, abans que el fang i la crispació.
Entenc perfectament que vostès no hi estiguin acostumats i els
sorprengui. Els ajuntaments podran decidir la zonificació,
seguiran estant prohibides les pràctiques perilloses com el
balconing, es mantendrà la prohibició en els establiments de
vendre alcohol, no es baixaran les sancions i es tindran recursos
extres per invertir dins aquestes zonificacions. 

Sra. Costa, no han reculat en res. A més...

(Se sent una veu de fons que diu: “no”)

... qui recula a cada plenari és vostè, que passa de la trona de la
imparcialitat, aquella d’allà, a la cadira de al crispació i el
fanatisme d’aquí darrere. El seu paper de sempre.

Moltíssimes gràcies.

(Alguns aplaudiments i aldarull)

EL SR. PRESIDENT:

¡Por favor! Tranquilidad por favor.

(Continua la remor de veus)

Silencio por favor. Tranquilidad, por favor, un poquito de
silencio. Vamos a continuar, silencio, por favor.

(Se sent una veu de fons que diu: “¡Ya está bien!”)

I.13) Pregunta RGE núm. 5881/24, presentada pel
diputat Sr. Sergio Rodríguez i Farré, del Grup
Parlamentari VOX, relativa a mesures per a l’atenció
d’alumnes amb altes capacitats.

Pasamos a al pregunta RGE núm. 5881/24, que formula
Sergio Rodríguez, del Grupo VOX. Tiene la palabra.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sr. Presidente. Buenos días, señoras y señores
diputados. Sr. Vera, ¿qué medidas toma su conselleria para
atender a los alumnos con altas capacidades?

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Vera, tiene la palabra.
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EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITATS
(Antoni Vera i Alemany):

 Sí, gràcies, Sr. President. Sr. Diputat, actualment la
Conselleria d'Educació i Universitat disposa d'un protocol
d'altes capacitats, per detectar aquests alumnes, que es du a
terme a partir de primer d'educació primària. D'altra banda,
l'equip especialitzat en altes capacitats intel·lectuals assessora
els centres docents que ho sol·liciten. A més, s’estableix la
possibilitat d'utilitzar metodologies que permeten atendre les
altes capacitats, com és ara l'aprenentatge multinivell,
enriquiment curricular o organitzacions flexibles del grup que
permetien un treball individualitzat.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments i remor de veus) 

EL SR. PRESIDENT:

Silencio por favor. Sr. Rodríguez, tiene la palabra.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sr. Presidente. El otro día tuve la oportunidad de
leer un artículo en el Diario de Mallorca, en el que hablaban
representantes del Consejo Escolar de Baleares -donde se reúne
lo mejor de cada casa- y hablaban sobre la necesidad de un
esfuerzo sobre humano en infraestructuras educativas. Yo
supongo que si el gobierno anterior hubiera hecho su trabajo,
a usted no le pedirían que fuese poco menos que un semidiós
para hacer cuestiones sobrehumanas. 

Pero lo interesante es que la representante del STEi, la Sra.
Cati Juan, dijo textualmente: “en la categoría NESE, entran
estudiantes con discapacidad, pero también alumnos que se
incorporan tarde al sistema -els nouvinguts- y que desconocen
la lengua vehicular”. A mí me llama poderosamente la atención
esta preocupación que tiene el STEi sobre los alumnos con
necesidades especiales, en los que se incorporan estos
nouvinguts, que supongo que los de Colombia, Venezuela,
Argentina, Chile, Uruguay, Bolivia, también son considerados
pues, no sé, alumnos con discapacidad, porque no hablan la
supuesta única lengua vehicular de la educación. 

Pero lo que me llama también poderosamente la atención,
es que cuando se habla de estos alumnos NESE, los alumnos
con altas capacidades, están incluidos dentro de este grupo de
alumnos con necesidades especiales. Son alumnos que en
general, tengo que decirle, Sr. Conseller, que son los grandes
olvidados de las consellerias y de las políticas de educación y
que, además, cuentan con la ventaja de que en el futuro, si se
les atiende, para que superen los graves problemas que tienen
estos alumnos, abandono escolar, fracaso escolar, frustración,
etc., revertirán a esta sociedad grandes beneficios porque serán
los grandes investigadores, científicos, médicos, arquitectos,
ingenieros de esta comunidad. 

Nosotros que nos preocupamos tantísimo porque no se
pierda el talento, porque no se fugue, porque nuestros
licenciados brillantes no se vayan al extranjero, convendría

también empezar a regar y a cuidar en el árbol, para poder
recoger el fruto.

Gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Vera, tiene la palabra.

EL SR. CONSELLER D’EDUCACIÓ I UNIVERSITATS
(Antoni Vera i Alemany):

Gracies, Sr. President. Sr. Rodríguez, aquest govern i la
Conselleria d'Educació i Universitats, és conscient de la
necessitat de poder actuar amb aquest alumnat d'una manera
més efectiva, i li puc assegurar que ja no seran oblidats, i ara
els explicaré, perquè he sentit que deien aquí, al grup, a la
bancada socialista, el que sí farà aquest govern i no varen fer
durant vuit anys. 

En aquest govern sí que posarem en marxa un programa
d'altes capacitats intel·lectuals per poder incidir més en el
desenvolupament del nostre alumnat. Aquest programa tendrà
com a eix l'atenció individualitzada de l’alumne a través de
personal especialitzat en la matèria. Per tot això reforçaran
l'equip especialitzat, perquè pugui intervenir d'una manera més
activa en la detecció i el seguiment de les altes capacitats.
Volem que aquest equip actuï dins els centres que ho sol·licitin
i d'una manera directa amb l'alumne. 

A més, també tenim la intenció de posar en funcionament
tot un seguit d'activitats complementàries a l'educació reglada,
de manera gratuïta per a qualsevol alumne amb altes capacitats
de qualsevol centre sostingut amb fons públics de les Illes
Balears. Però tenim molt clar que qualsevol mesura que
adoptem, en aquest sentit, serà amb la consulta prèvia a la
Federació Balear d'Altes Capacitats i als experts en la matèria.

Aquest govern i aquesta conselleria tenen molt clar el seu
full de ruta: atendre les necessitats de tot l'alumnat, sense
excepcions i respectar les decisions de les famílies en els
processos educatius i formatius dels seus fills.

Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

I.14) Pregunta RGE núm. 5878/24, presentada pel
diputat Marc Pons i Pons, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa a construccions il·legals en sòl rústic.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 5878/24, que formula
Marc Pons, del Grupo Socialista. Té la paraula.
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EL SR. PONS I PONS:

Moltes gràcies, Sr. President. La immensa majoria de
ciutadans compleixen les normes i les lleis aprovades, crec que
en açò hi estam tots d'acord. Em referesc a la immensa majoria,
la gent honesta, la gent feinera, aquella que s’estima l’illa, el
poble allà on ha nascut, on ha decidit viure, gent que aspira que
les coses cada vegada li vagin un poquet millor, dins un context
d'estabilitat i de convivència, i la gent sap que perquè açò sigui
possible, no només un ha de complir les normes, sinó que
també demana que els altres, que la resta de ciutadans, també
ho facin. Només així poden avançar les societats. 

Si estam d'acord amb aquesta reflexió que faig, jo li voldria
demanar, Sr. Vicepresident, com creu que valoren els
ciutadans, la immensa majoria, aquests que compleixen les
normes i que esperen que els altres també les compleixin, la
seva decisió de legalitzar totes aquelles construccions que són
il·legals i s'han fet de manera il·legal en sòl rústic? 

Com creu que poden valorar aquells ciutadans que s'estimen
el territori, el paisatge, que se’l senten com un element de
referència, quan ara, a costa de doblers, es legalitzaran aquelles
coses que fins ara estaven prohibides? Com creu que poden
valorar aquells ciutadans que no poden arribar a un habitatge
digne i, en canvi, veuen que a costa dels doblers hi haurà
segones residències per als estrangers que les puguin pagar?
Creu, Sr. Vicepresident, que aquest és el plantejament, el
d’anar cremant i consumint territori a costa de malvendre les
nostres illes? 

Gràcies, Sr. President. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Costa, té la paraula.

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Gràcies, president, i gràcies, Sr. Pons, per la seva pregunta.
Miri, la regularització d'edificacions fora d'ordenació en sòl
rústic forma part de les més de 500 mesures que conformen el
programa de govern del Partit Popular, que va ser ratificat pels
ciutadans de les Illes Balears el passat dia 28 de maig.

En conseqüència, adoptar aquesta mesura implica complir,
Sr. Pons, amb la paraula donada, complir amb el contracte que
signàrem amb els ciutadans de les Illes Balears. És la gran
diferència entre vostès i nosaltres, nosaltres complim amb la
paraula donada, i vostès enganyen els ciutadans
sistemàticament i munten espectacles lamentables propis d'un
govern populista. 

Gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Pons, té la paraula.

EL SR. PONS I PONS: 

Gràcies, Sr. President. Ho fan tot pensant bàsicament en la
capacitat de generar plusvàlues sobre el sector immobiliari. El
seu model econòmic bàsicament consisteix en la capacitat
d’intentar que les coses es moguin a costa que tot valgui molts
més diners, encara que açò suposi cremar territori, encara que
açò suposi anar en contra de la qualitat de vida dels residents,
encara que açò suposi fins i tot, fins i tot, qüestionar el sector
turístic. 

Miri, li faig una reflexió. Vostès han fet un anunci de
legalització, açò suposa generar una expectativa, una
expectativa sobre el sòl rústic. Sap quina conseqüència té
aquesta expectativa?, l’increment dels preus sobre el sòl rústic,
i açò farà que els ciutadans d'aquí tinguem moltes més
dificultats per poder-hi accedir. Però no només açò, perquè açò
té una segona conseqüència, i és que, com que les coses seran
més cares, hi haurà un traspàs de propietat, sí, dels residents
cap a la gent que ve de fora. 

Aquest és, en definitiva, el seu model econòmic i on vostès
ens volen dur...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

EL SR. PONS I PONS:

... a malvendre les nostres illes als que vénen de fora i que
nosaltres ens quedem a un racó. 

Gràcies, Sr. President. 

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Costa, té la paraula.

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

“Incorporació a l'ordenació de construccions fora
ordenació, sempre que sigui a canvi de rehabilitar l’immoble
amb mesures d'eficiència energètica i hídrica i el pagament
d'una sanció o de la sanció que procedeixi, la recaptació de la
qual haurà de ser finalista a l'àmbit mediambiental o a la
promoció de sòl públic”. Això és literalment el que estableix el
programa de govern del Partit Popular, i això és exactament el
que farem.

Això és el que demanen molts de ciutadans de les Illes
Balears, entre d’altres alguns alcaldes del Partit Socialista. 

Així entenem, Sr. Pons, la democràcia, complir amb els
nostres compromisos o amb els compromisos que hem signat
amb els ciutadans de les Illes Balears. Ser un govern
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perfectament previsible, ser un govern que no enganya ni
enganyarà mai els ciutadans de les Illes Balears, ser un govern
que fa exactament el contrari del que fan vostès.

Mai en democràcia no s'ha tengut un president del Govern
d'Espanya més irresponsable que el Sr. Sánchez. Mai no
havíem hagut de passar tanta vergonya com hem passat els
darrers sis dies. Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. 

I.15) Pregunta RGE núm. 5869/24, presentada pel
diputat Sr. Josep Castells i Baró, del Grup Parlamentari
Mixt, relativa a importància de l’avaluació ambiental.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 5869/24, que formula
Josep Castells, del Grupo Mixto. Té la paraula. 

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Moltes gràcies, Sr. President. Bon dia a tothom. Bon dia,
Sra. Presidenta. Fa uns dies la patronal del sector de la
construcció li va demanar que cremés la Comissió de Medi
Ambient, i vostè, de forma diligent, doncs, està posat mans a la
feina per obeir la instrucció.

Que un òrgan col·legiat resolgui els expedients de medi
ambient, els expedients d'impacte ambiental, té dos avantatges.
Primer, la participació i la pluralitat, permet que entitats que
són representatives d'interessos rellevants puguin formular les
seves opinions i també les institucions -els ajuntaments, els
consells insulars- puguin també donar la seva visió. Però, a més
a més, també aporta transparència, llum i taquígrafs. Les
sessions són públiques, tothom pot saber què s’ha dit i la
conseqüència d'això és la seguretat jurídica, perquè
evidentment no es pot anar canviant el criteri públicament d'un
dia a un altre.

I el fet que ho resolgui un òrgan col·legiat no endarrereix
per a res la resolució dels expedients, perquè el pas per la
comissió és simplement la culminació d'un procés. El que porta
feina és tot el procés tècnic de preparació dels informes.

Tenint en compte tot això, Sra. Presidenta, per què volen
eliminar la Comissió de Medi Ambient? Gràcies, president. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, té la paraula.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Sí, gràcies, Sr. President. Gràcies, Sr. Castells. Em
demanava quina importància donam a les avaluacions d'impacte
ambiental. Doncs, a un territori fràgil i limitat -i m'ho ha sentit

dir moltíssimes vegades- l'avaluació d'impacte ambiental,
d'actuacions, d'activitats i de projectes sobre l'entorn natural és
fonamental per a un model sostenible, sostenible
mediambientalment, però també sostenible econòmicament i
socialment. I qualsevol projecte a les nostres illes seguirà
sotmès a aquesta avaluació ambiental estricta, rigorosa i
objectiva.

Moltíssimes gràcies. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Castells, té la paraula.

EL SR. CASTELLS I BARÓ: 

Gràcies, president. Sra. Presidenta, les paraules que vostè
diu no van acompanyades amb les seves polítiques o amb els
fets que vostè vol tirar endavant. Que un òrgan unipersonal
decideixi això, l’únic que pot fer és afavorir que hi hagi més
favoritisme, més tràfic d'influències, menys transparència i, per
tant, menys seguretat jurídica. És absolutament el contrari del
que vostè està defensant. El fet que ho decideixi una sola
persona no eliminarà ni un dia de tramitació, perquè els
continguts dels informes estan reglats amb normes europees i
normes estatals.

(Algun aplaudiment)

Per tant, l'únic que aconseguiran és més opacitat, menys
transparència i menys seguretat jurídica i afavorir els interessos
dels grans promotors, que són els que realment es poden veure
afectats per aquests informes de Medi Ambient. Per no parlar,
Sra. Presidenta, evidentment, de la voluntat de fer una cosa tan
important via decret llei. 

Jo, la veritat, ja que vostès han fet això -suposo que vostès
abans de cada ple es reuneixen a veure de quin tema parlarem
avui, ens preguntin el que ens preguntin, dels cinc dies del Sr.
Sánchez; doncs, mirin, jo li ho posaré fàcil, de veritat-,
dediquin cinc dies a reflexionar els decrets llei que fan, perquè
almenys s’estalviaran la vergonya que quan arribin aquí els
haguem de refer de dalt a baix.  

Gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies. Sra. Prohens, té la paraula.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Sr. Castells, dediquin no cinc dies, sinó quatre anys a
escoltar els ciutadans i tot el que s'han vist perjudicats per les
seves polítiques intervencionistes, prohibicionistes i contràries
a la seguretat jurídica. Cinc dies no li bastaran, jo li don quatre
anys, Sr. Castells.
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(Alguns aplaudiments)

Miri, poca confiança té vostè en els tècnics. Li he dit,
qualsevol avaluació d'impacte ambiental mantindrà la màxima
protecció. El seu problema, Sr. Castells, és que vostès volen
governar quan governen i quan són a l'oposició i volen influir
políticament i ideològicament quan governen i quan són a
l'oposició. I això no és democràtic. 

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

Miri, Sr. Castells, jo no li acceptaré cap lliçó a vostè de
protecció mediambiental, bàsicament perquè els fonaments de
la protecció mediambiental d'aquesta comunitat autònoma
varen ser aprovats per una llei d'espais naturals, de l'any 1981,
pel Partit Popular.

La Comissió de Medi Ambient funcionarà igual a la resta de
comunitats autònomes, igual a la resta: decisions amb criteris
exclusivament tècnics, sense interferències polítiques, sense
criteris subjectius ni arbitrarietats i, sí, sense dilacions
innecessàries. El que és sí, ha de ser sí, i el que és no, ha de ser
no, però amb un pas de temps que dóna seguretat també a
l'administrat, i no aquest súper poder que vostès sempre volen
per a l'administració.

I d'això, d'aquesta seguretat jurídica, d'això va l'estat de
dret. Jo no esper ni que els fanàtics del Partit Socialista ni que
el seu líder suprem això ho entenguin, però esper que vostè, Sr.
Castells, sí ho entengui. I sí, reduirem burocràcia, agilitarem
tràmits sense deixar de protegir el medi ambient i no esper que
partits que fan de l'intervencionisme, del prohibicionisme i de
la indefensió dels ciutadans davant una administració pública
cada vegada més gran i més poderosa, ho entenguin, però això
és el que varen votar els ciutadans.

Moltíssimes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. 

I.16) Pregunta RGE núm. 5868/24, presentada pel
diputat Sr. Lluís Enric Apesteguia i Ripoll, del Grup
Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a situació
econòmica de les Illes Balears.

Passam a la pregunta RGE núm. 5868/24, que formula el
Sr. Lluís Enric Apesteguia, del grup MÉS per Mallorca. Té la
paraula.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Si, moltes gràcies, Sr. President. Sra. Presidenta, quina és
per a vostè la situació econòmica de les Illes Balears?

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, té la paraula. 

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sr. Apesteguia, per una
pregunta que resulta del tot interessant, però que costa molt
respondre també amb el temps que tenim. Jo ho intentaré.

Per una banda, tenim una situació de creixement econòmic,
un 2,8%, durant el primer trimestre, un dinamisme del mercat
laboral amb un 12% manco d'aturats que l'any passat, i la xifra
més elevada d'ocupats el primer trimestre, amb 541.000
persones.

Per altra banda, cal lamentar que això no necessàriament
s'està traduint en benestar, que les economies domèstiques
estan sofrint la inflació i l'elevat preu de l’habitatge, temes en
els quals, per suposat, fem feina. 

Al mateix temps, els agents econòmics coincideixen a
assenyalar la caiguda de la productivitat de la nostra economia
que creix en volum i no en valor, i en això és en el que fem
feina per capgirarà-ho. No podem seguir alimentant el cercle
viciós i hem de començar a generar el cercle virtuós.

Donam les eines a la iniciativa privada per ser més
productius i créixer en valor i no en volum, des de l'aposta per
la innovació, la modernització de la nostra economia o l'impuls
de sectors altament productius. 

Això no es pot fer d'un dia per l'altre, però és una bona
notícia que, ara sí, sectors econòmics i administracions
públiques estem alineats per parlar de la productivitat.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Apesteguia, té la paraula.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, moltes gràcies, Sr. President. Sra. Presidenta, coincidesc
amb vostè que la nostra economia té unes enormes fortaleses i
potencialitats, però també té -com vostè ha apuntat- unes
enormes debilitats i mancances.

I em permetrà que en aquests dos minuts que em queden, no
faci referència a la precarietat en el treball, a la dificultat de
l'accés a l'habitatge, a l’augment de l'acumulació de la riquesa
en mans d'uns pocs o com els treballadors cada vegada són més
pobres perquè els seus sous no creixen al ritme del cost de la
vida, perquè tot això obeeix a un sistema econòmic que cada
vegada és més dèbil, per molt que estigui en un moment
expansiu.

Segons l’índex de competitivitat regional europea, som a la
cua de la Unió Europea, som 13,6 punts per davall de la
mitjana de la Unió Europea. I en aquest sentit som
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especialment dèbils en sofisticació empresarial, en educació
superior i formació continuada, en eficiència en el mercat de
treball i en innovació. I les nostres debilitats van totes lligades
a un sol fet, que és el monocultiu econòmic turístic. I, per tant,
necessitam dues coses: decréixer turísticament i créixer en
altres sectors econòmics. 

I, mirin, interessadament se’ns ha volgut fer creure que a les
Illes Balears no som bons per res pus que no sigui el turisme,
ens han fet creure que pràcticament abans del turisme aquí
vivíem una economia pobra i de subsistència.

Mirin, abans de la Guerra Civil l'economia de les Illes
Balears, que era eminentment primària i secundària, creixia a
un 4,47% mentre que la mitjana estatal creixia en el 2,58%. En
els anys seixanta, just abans del bum turístic, la renda per càpita
de les Illes Balears estava 30 punts per damunt de la mitjana
espanyola. 

Avui pràcticament només està a 8 punts per damunt de la
mitjana espanyola, i ha anat creixent de forma continuada des
de l'any 1985 de forma paral·lela al decreixement del pes de la
indústria dins la nostra economia, que va arribar en el seu sòl
l’any 1918 amb el 5,9%. Des de llavors, per sort, ha crescut
fins al 7,3%, però això no basta, ens fa falta molt més.

I jo li deman i li propòs un pla de reindustrialització...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

... de les Illes Balears, el més potent que hagi conegut l'Estat
espanyol després del procés de recuperació industrial basc. Si
ho fa, ens té devora.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, té la paraula.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Gràcies. Sr. Apesteguia, li agafo el guant i li agafo el guant
perquè allò que a vostès els preocupa ara a nosaltres ens ocupa,
perquè, Sr. Apesteguia, vostès han governat vuit anys aquestes
illes, han tengut la vicepresidència i fins i tot la presidència del
Consell de Mallorca, però si una cosa és clara és que aquest
canvi de model que pregonaven no es va traduir en fets. De fet,
aquests vuit anys han arribat més turistes que mai, hi ha més
places turístiques legals i il·legals que mai i, fins i tot,
l'habitatge és més car que mai.

I vostès, no sé per què, no volien parlar de productivitat. I
vostès, no sé per què, quan nosaltres vàrem arribar el sector
industrial ens va dir: “Deixau de tenir-nos abandonats,
escoltau-nos”, i per això estam fent feina amb el sector
industrial. 

I vostès, no sé per què, parlaven molt d'innovació, però si
vol anam un dia a veure com varen deixar el Parc Bit, Sr.
Apesteguia; si vol, ho anam a veure...

(Alguns aplaudiments) 

Per això a la primera trobada que vaig fer jo amb científics
de la Universitat de les Illes Balears em varen fer un prec: “Per
favor, presidenta, desbloquejau el complex d'investigació del
Parc Bit perquè no aguantam més”, i això és el que ha fet...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

... el vicepresident en aquests nou mesos. 

Per això, vostès varen acceptar un règim fiscal que no tenia
ni mesures fiscals i que tenia data de caducitat i per això
nosaltres ara hem aconseguit les mesures fiscals i el
reglament...

(Es produeix el tall del micròfon)

EL SR. PRESIDENT:

S’ha acabat el temps, Sra. Prohens, em sap greu, s'ha acabat
el temps.

(Alguns aplaudiments)

I.17) Pregunta RGE núm. 5882/24, presentada per la
diputada Sra. Manuela Cañadas i Pinilla, del Grup
Parlamentari VOX, relativa a postura del Govern davant
la proposta del Govern central de repartir per tot Espanya
menors migrants no acompanyats provinents de Canàries.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 5882/24, que formula
Manuela Cañadas, del Grupo VOX. Tiene la palabra.

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Gracias, presidente. Sra. Prohens, el Gobierno de Sánchez
quiere repartir MENA por toda España provenientes de las
Islas Canarias y surge una preocupación sobre cómo abordará
su gobierno esta iniciativa y sus posibles implicaciones para
nuestras islas. 

2023 ha marcado un punto de inflexión con un aumento
récord en la llegada de inmigrantes ilegales, un 400% más, una
situación que no solo pone en jaque la capacidad de nuestras
infraestructuras y servicios, sino que incrementa la criminalidad
y afecta  directamente a la seguridad de cada uno de los
ciudadanos de Baleares. 

Miles de inmigrantes ilegales han entrado en nuestro país
por Canarias, especialmente desde que gobierna Sánchez y
PSOE. Sus políticas de puertas abiertas y efecto llamada han
puesto en riesgo nuestro sistema, los traficantes de seres
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humanos y la política de Marruecos de expulsar delincuentes y
terroristas del país ponen en peligro el nuestro.

Mientras nosotros nos medio desnudamos en un control del
aeropuerto para coger un vuelo, por nuestras fronteras entran
sin control sanitario ni antecedentes penales,...

(Remor de veus)

... muchos de ellos ni siquiera son menores. Gastamos recursos
económicos en hacer cartogramas y tras el estudio oseo se
descubre que son adultos. 

El 40% marroquíes, el 20% argelinos, ninguno viene de
países en guerra ni hambruna; un ejército de hombres que vive
sin integrarse ni trabajar, solo de las ayudas que no tienen los
españoles, incluyendo entre los mismos a inmigrantes legales
que entraron con billete y esfuerzo a nuestro país. Es la compra
masiva de votos del PSOE para perpetuarse en el poder. 

En seis meses el coste de manutención ha sido de 300.000
millones de euros para su acogida. 

Los datos de Europa son sobrecogedores: Francia, más de
1.000 asesinatos al año, 100 ataques con cuchillo al día, los
cristianos perseguidos, las iglesias quemadas,...

(Remor de veus i algunes rialles)

... riesgo grave de atentados islamistas, tráfico de drogas y seres
humanos, más de 3.556 víctimas al año por violación solo en
París, 57 mujeres al día, cuando en España actualmente hay 3
al día, que ya son. Ahora pueden seguir riendo.

Listas de espera en dependencia con familias desbordadas,
familias que necesitan ayuda porque no llegan a final de mes,
miles de jóvenes preparados que no tienen oportunidades en su
propio país, ¿y nosotros vamos a ayudar a los que tienen que
estar con sus padres en su país de origen?

Dado el posible impacto de esta medida en las Islas
Baleares, ¿cuál es la postura de su Gobierno ante la propuesta
del Gobierno central de repartir menores inmigrantes no
acompañados? 

Muchas gracias.

(Algun aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, té la paraula. 

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Gràcies, Sr. President. Gràcies, Sra. Cañadas, com bé sap,
la setmana passada va tenir lloc la Comissió Sectorial
d'Infància i Adolescència per debatre els criteris de repartiment
a les comunitats autònomes dels menors estrangers no
acompanyats a causa de la complicada situació migratòria,
vostè ho descrivia, que viuen les Illes Canàries o també la ciutat

autònoma de Ceuta. Aquesta reunió va acabar sense acord entre
les comunitats i el ministeri, que han quedat convocats per a
una altra conferència sectorial, previsiblement el mes de maig. 

De totes maneres, davant les informacions que havien
transcendit a premsa amb dades sobre un possible repartiment
d’aquests menors, de les quals no havíem estat informats, la
postura del Govern de les Illes Balears és rebutjar qualsevol
imposició o decisió unilateral en aquesta matèria, perquè sí, el
cesarisme del Sr. Sánchez, que hem conegut perfectament
aquesta darrera setmana, s’imposa a totes les conferències
sectorials, perquè ha d'acceptar encara que la majoria de
comunitats autònomes estan governades per un altre color
polític i que la majoria dels ciutadans estan governats per un
altre color polític,...

(Remor de veus)

... i això també és democràcia, i això també és respecte a l'estat
de dret, i no aquest teatre lacrimogen que hem vist aquests dies.

Per altra banda, com comprendrà, les Illes Balears volem
ser solidàries amb altres comunitats com Canàries o Ceuta, les
quals no podem deixar totes soles davant la situació de la
immigració irregular, de les màfies que hi ha al darrera, que,
malauradament, pateixen, i tampoc ens agradaria que, de
produir-se aquí, ens deixassin a nosaltres tot sols.

Per altra banda, no podem perdre de vista que les Illes
Balears s'han consolidat ja també com una ruta migratòria i
que, a diferència d'altres comunitats, ja rebem aquí l'arribada
directa de persones immigrants, que, a dia d'avui, els nostres
serveis d'atenció per a aquests perfils menors que depenen de
cadascun dels consells insulars es troben ja en el límit a totes
les diferents illes.

Per tant, des del Govern de les Illes Balears seguirem
negociant per arribar a un acord consensuat per establir uns
criteris entre comunitats i ministeris els quals permetin
conjugar aquesta ajuda a les Illes Canàries i a Ceuta, amb la
nostra capacitat de resposta, i també amb la realitat migratòria
que vivim a dia d'avui a les Illes Balears.

I, per molt que al Sr. Sánchez li molesti la discrepància,
aquestes illes i aquest govern no acceptarem ni imposicions ni
tics autoritaris.

Moltíssimes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. 

I.18) Pregunta RGE núm. 6004/24, presentada, en
substitució de la RGE núm. 5879/24, pel diputat Sr. Iago
Negueruela i Vázquez, del Grup Parlamentari Socialista,
relativa a interessos defensats per la presidenta del Govern.

Pasamos a la pregunta RGE núm. 6004/24, que formula
Iago Negueruela, del Grupo Socialista, tiene la palabra.
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EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ: 

Gracias, Sr. Presidente. Sra. Prohens, esta semana hemos
visto tres hechos yo creo que importantes, y a los que me
referiré de forma clara: el primero, la dimisión del director
general de Transparencia de su gobierno. A usted yo le dije
aquí que su Gobierno era el competente para el cambio de uso,
usted ya sabía que no tenía el cambio de uso, ya sabía que no
tenía bien la DRIAT, y lo defendió, nombró usted de director
general de Transparencia, a Marcial Rodríguez, que el día
siguiente fue mucho más claro y dejó las cosas nítidas.

(Alguns aplaudiments)

El segundo fue el decreto de excesos, que confirman fuentes
del Consolat a la prensa, y el Sr. Bauzá atacaba a la prensa, y
confirman que iba a ir este viernes. No mientan al respecto,
respeten a la prensa, no ataquen a los medios de
comunicación...

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

... Y las notas de prensa, y las notas de prensa,  i las notas de
prensa de la patronal...

EL SR. PRESIDENT:

Silencio, por favor.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

..., y las notas de prensa de la patronal,...

EL SR. PRESIDENT:

Silencio, por favor.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

..., y las notas de prensa de la patronal lo que dicen es:
queremos diálogo y no queremos un botellón en la Playa de
Palma. Créame que eso no es aumentar la productividad de
nuestras islas, Sra. Prohens.

Y el tercer mensaje claro de esta semana: democracia...

(Remor de veus i algunes rialles)

... Hoy, víspera del primero de mayo, quiero agradecer el papel
institucional de Unai Sordo y Pepe Álvarez, de los sindicatos
de clase, que han dicho que lo que se estaba jugando durante
estos días era mucho más allá de una persona, era la
democracia en sí mismo...

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

..., era duplicar el salario mínimo, era duplicar las pensiones,
era una forma de entender la política y no atacar al adversario,
ni denigrarlo. Y, por eso, también hoy defender el primero de
mayo, alzar la voz el primero de mayo, por decencia
democrática, como han dicho los dos grandes sindicatos de este
país. Muchas gracias.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Prohens, té la paraula.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Sr. Negueruela, vostè coneix aquesta dita mallorquina, que
diu: se'n riuen del ball i del qui el sona? Això és el que fan
vostès, puro teatro, puro teatro!

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

No, això no va de democràcia, això no va del Sr. Sánchez
i que s'investigui o no la seva dona, faltaria més que no
s'investigàs tothom que s'hagi d'investigar en aquest país! Això
va del que va començar a partir d'ahir. Això va que a partir de
ahir vostès varen començar a assenyalar i atacar mitjans de
comunicació. Això va de què a partir d'ahir, a través del CIS,
vostès varen començar a atacar i a qüestionar la tasca dels
jutges i fiscals. Això va de què vostès, a partir del director del
CIS ahir, varen començar a atacar fins i tot el Senat, perquè és
l'únic que no poden controlar.

Sr. Negueruela, el que vostès fan és molt perillós, i mentre
aquests cinc dies de "moscosos" lacrimògens que no s'ha cregut
ningú, que han estat una estratègia personal, política i judicial,
que tots els mitjans internacionals, aquests a qui no podran
emmordassar ni controlar, coincideixen, “Drama King” que en
varen dir. Doncs, tots aquests mitjans internacionals, aquest
govern ha seguit fent feina, perquè nosaltres, que hem patit i
patim la seva política del fang, no ens podem aturar cinc dies,
perquè la política va de resoldre els problemes dels ciutadans,
no de traslladar els nostres problemes personals i judicials als
ciutadans, que és el que ha fet el president del Govern. 

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

Per això, durant aquests cinc dies de "moscosos" a les Illes
Balears, els nins amb discapacitats han guanyat en dret, a través
d'un oci gratuït. Durant aquests cinc dies de "moscosos" hem
aprovat les ajudes de sequera, durant aquests cinc dies de
"moscosos" hem aprovat infraestructures hídriques,
infraestructures educatives i un centre per a víctimes de
violència sexual a Menorca.

No, no ens hi duran a aquesta política del fang, i jo li deman
responsabilitat o que s'agafin cinc dies més.

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Negueruela, tiene la palabra. 

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Gracias, Sr. Presidente. Es un tema muy serio, Sra. Prohens,
y yo creo que el presidente tenía la legitimidad para hacer lo
que hizo y decir...
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(Remor de veus i algunes rialles)

Habla usted de fango... -yo..., me gustaría ver si tengo más
tiempo, porque eso es imposible así-...

EL SR. PRESIDENT:

Silencio, por favor. Prosiga.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

Usted cree..., y usted ha hecho esa política de destrucción
del adversario, Sra, Prohens, usted habla de fango, usted dijo,
y haciendo esta táctica que hace la derecha de destruir y
judicializar con lawfare, usted dijo de Mónica Oltra que tapa
casos de abusos sexuales, absuelta; usted dijo de Irene Montero
que era una mujer sumisa al macho alfa, eso usted en la
oposición.

Pero usted, la semana pasada también hizo algo muy grave
para mí, como presidenta de este gobierno, usted financia a
Jiménez Losantos, que dice -y usted se ríe- que Francina recibía
a Sánchez como El Éxtasis de Santa Teresa de Bernini; usted
financia a medios como Negre, como Estado de Alarma, que
cuando salimos de un comité federal digno y de democrático...

EL SR. PRESIDENT:

Acabe, por favor.

EL SR. NEGUERUELA I VÁZQUEZ:

... nos acosan por las calles. Usted, Sra. Prohens, ha
representado siempre esta...

(Es produeix el tall del micròfon) 

EL SR. PRESIDENT:

Se ha acabado el tiempo, Sr. Negueruela, lo siento.

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

Sra. Prohens, tiene la palabra.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

Podem seguir i assenyalar mitjans de comunicació, em
poden seguir assenyalant a mi, al meu home, al meu divorci, a
les meves hipoteques, al meu procés d’estabilització; vostè ha
difamat el nom de mon pare en seu parlamentària, fins i tot a la
meva filla d’un any...

(Alguns aplaudiments)

... -sí, vostè-, i mai no m’he pres cinc dies de reflexió. Sap, Sr.
Negueruela?, ni tan sols de les amenaces de mort que he rebut
per xarxes socials n’he fet un ús polític, perquè ni vostès ni
ningú no ho sabien, perquè he anat a la Policia Nacional i he
anat als jutjats, perquè a mi mai no em trobaran victimitzant-me
-sí, Sr. Negueruela, ja pot riure-,...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. PRESIDENTA DEL GOVERN DE LES ILLES
BALEARS (Margalida Prohens i Rigo):

... perquè mentre vostès assenyalen, el seu entorn m'ataca i
executa.

Moltíssimes gràcies.

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

II. Interpel·lació RGE núm. 3729/24, presentada pel
Grup Parlamentari VOX, relativa a política general en
perspectiva de família.

Vamos a continuar con el segundo punto del orden del día,
que corresponde a la Interpelación RGE núm. 3729/24, del
Grupo VOX, sobre política general en perspectiva de familia.

Tiene la palabra, el Sr. Buades.

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Muchas gracias, Sr. Presidente, buenos días, señoras y
señores diputados. Sra. Cirer, ¿es indiferente para la sociedad
que las familias estén rotas o sean estables? ¿Que los padres
puedan conciliar su vida laboral y familiar o que no tengan
tiempo para ello? ¿Que los niños nazcan o sean abortados?
¿Que los hijos sean educados en un determinado contexto o en
otro? ¿Que sean educados con sus padres o según los intereses
doctrinales del gobierno de turno? ¿Es realmente importante la
familia? ¿Realmente cumple una serie de funciones sociales
vitales para la sociedad? ¿Hay solución a las alternativas a los
problemas y necesidades de las familias? ¿Pueden las
administraciones y los políticos, hacer algo por y para la
familia? ¿Qué es lo que pueden hacer?

Estamos convencidos que hoy ya no bastan medidas
aisladas, sino que necesitamos un auténtico plan de choque de
apoyo a la familia. Los diversos problemas que aquejan hoy a
la familia tienen una repercusión social que se traduce en dos
grandes consecuencias, primera, el invierno demográfico y,
segunda, la inestabilidad social, derivada de la ruptura familiar. 

El invierno demográfico, los datos son estremecedores,
deseos de las familias españoles sobre el número de hijos que
querrían tener -encuesta del CIS-: 2,7 hijos por mujer y,
mientras, la tasa de natalidad es de 1,1 hijos por mujer aquí en
Baleares, muy lejos de los 2,1 hijos, para tener el reemplazo
generacional, el déficit anual de 250.000 nacimientos para
asegurar a medio o a largo plazo el mantenimiento de la
población actual. Las personas mayores de 65 años, superan en
más de 1 millón a los jóvenes menores de 15 años. Por cada 10
jóvenes, hay ya 12 personas mayores. El aborto constituye la
primera causa de muerte en España. En España se provocan
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111.000 abortos cada año, es decir, uno cada 4,7 minutos, 350
vidas menos cada día.

Las consecuencias -nos lo dice Eurostat- en 2050 por cada
10 personas activas, habrá 9 inactivas. España será el país de la
Unión Europea en el que el tanto por ciento de jubilados será
mayor en 2050. La inversión de la pirámide poblacional hará
inviable el actual sistema de pensiones y Seguridad Social. 

O la ruptura de la familia, los datos nos lo dicen, mientras
en Europa de cada 10 matrimonios se rompen 5, en Baleares la
situación es aún más dramática, ya que por cada 10
matrimonios, se rompen casi 8. 

¿Cuáles son las consecuencias? Pues cada vez más estudios
ponen de manifiesto que en el origen de la situación de
exclusión social, fracaso escolar, delicuencia, violencia juvenil,
adicción, embarazos en adolescencia, etc., se encuentra un
elevado porcentaje de desestructuración familiar. 

La familia está resolviendo en la actualidad las necesidades
básicas de sus miembros que ni la sociedad ni la administración
son capaces de solucionar. Dicho de otra manera, hoy día ya
nadie niega, sean cuales sean sus raíces ideológicas en el debate
público, que la familia es la institución que funciona como la
verdadera fuente de una solidaridad social eficaz, generosa, que
llega a todos los sitios y es capaz de atender a todas las
personas de una manera que nunca las instituciones públicas o
los sistemas asistenciales públicos van a lograr realizar por sí
mismos. Hoy en día es tan patente esta eficacia social de la
familia que nadie se atreve a hablar contra la familia, salvo
algunos ideólogos fuera de la vida real, como los defensores de
la ideología de género.

Las políticas familiares no pueden confundirse con las
políticas sociales. Las políticas sociales son para atender
problemas, y la familia no es un problema, es una gozada.
Como es una gozada merece ser tratado como algo bueno por
las políticas, no por ser un problema. Por eso, cuando se habla
del porcentaje que se está dedicando a las familias en los
presupuestos, en realidad se habla de lo que se está dedicando
a las políticas sociales, atender a las mujeres víctimas de
violencia contra ellas, atender a los niños desamparados, a los
ancianos solos, a los discapacitados que no tienen quien les
cuide, no es política familiar, es política imprescindible, por
justicia, pero eso no es política familiar. 

La política familiar es aquella que trata a la familia como
algo bueno, al margen de que en ella haya o no haya personas
individuales en el sistema problemáticas. Merecen apoyo las
familias que tienen hijos con problemas y merecen apoyo las
familias que tiene hijos sin problemas. Merecen el apoyo las
familias donde se dan situaciones de violencia y aquellas,
donde los cónyuges se quieren y se respetan profundamente.
Porque -repito- la familia es algo bueno y verse tratado por las
instituciones tanto como algo bueno, digno de ser protegido al
margen de las situaciones de desprotección, justicia, necesidad
o insuficiencia de atenciones.

Tendría que haber una política que trate a la familia como
tal, como algo bueno y esto todavía no existe. Son procesos que
llevan su tiempo, sí parece evidente que hemos dado un salto

positivo en las últimas décadas en que se habla mucho de la
familia.

El divorcio, per ejemplo, es la mayor causa de pobreza
femenina en la Unión Europa. La ruptura de las uniones son las
mayor causa de falta de socialización de niños y jóvenes-
aborto constituye la primera causa. La ausencia de la familia es
una de las cusas dominantes del abandono de las personas de
la tercera edad. Y cuando esta situación de falta de la familia
afecta a una minoría de la sociedad, es relativamente fácil
ponerle solución, Cuando va afectando a sectores mayoritarios
de la población es inviable para las políticas públicas
sustituirla.

Compensa invertir en la familia para no tener que invertir
mucho más cuando ésta falte y con mucho menos eficacia que
la familia. Por eso invertir en las familias por ser buenas es el
gran requerimiento de nuestra época, pero con una política
familiar, no como una parte de la política familiar.

La política familiar (...) No se trata de que haya una
conselleria de familia, que está bien que la haya, pero también
las otras políticas o las otras consellerias deben tener en cuenta
a la familia en todos sus aspectos. Esta transversalidad de las
políticas familiares es fundamental y hay que conseguirla
porque -repito- en el seno de todas las políticas públicas debe
haber esa perspectiva de familia.

La familia es fuente de felicidad y, sin embargo, nuestra
sociedad tiene problemas con la familia: tasa de natalidad baja,
rupturas altas, pero seguimos queriendo a la familia. Las
mujeres quieren tener más hijos que los que desean según las
encuestas, se desea que el matrimonio sea para siempre, y si
hay una ruptura es un fracaso. Cuando se tienen hijos, se quiere
que sean buenas personas, y uno no sabe cómo hacerlo, pero se
quiere que sean buenas personas. Y si se corrompe un niño en
la escuela, te duele.

Hay un sustrato fuerte y sólido para construir una sociedad
amable con la familia. Es cuestión de ponerse a ello. Hay
profundas razones para la esperanza, que estemos aquí, en el
siglo XXI hablando de la familia demuestra esperanza. La
familia ha sobrevivido al siglo XX, y eso quiere decir que es
indestructible. La familia ha sobrevivido a totalitarismos, a las
guerras mundiales, a la incorporación de la mujer en el mundo
del trabajo, como cosa natural, a la revolución sexual, a los
anticonceptivos, a la ideología de género. Ahí está, con
problemas, como siempre, pero ahí está. La familia es
indestructible.

Ahora tenemos que enfrentarnos a los (...) de nuestro
momento, esa es la labor que nos toca a nosotros, pero
sabiendo que hay razones para la esperanza, para hacer
políticas familiares hay que saber lo que hay familia, y muchos
hablan de familia y no saben de lo que están hablando. 

(Remor de veus)

Las fórmulas políticas para ayudar a las familias están
inventadas. Las políticas fiscales de Francia van muy en
Francia, ya han conseguido el relevo generacional, pero no
todas funcionan igual porque inciden sobre sociedades
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distintas. Las políticas de ayuda a la maternidad de De Gaulle
hasta Hollande han hecho que Francia tenga una tasa de
natalidad que permite la sustitución generacional, pero esas
mismas políticas en Alemania no funcionan, ni con ayudas
económicas; y, sin embargo, en Noruega y Suecia sí se
recupera la natalidad en los países de la revolución sexual.

Por último, no todo es familia y hay modelos que aportan
más a la sociedad y tratar igual a lo desigual no es justo, y esto
no es juzgar a nadie. Sobre emociones no se puede hacer
política, lo emocional es subjetivo, limitado a ese aumento que
cambiará la política deben definirse sobre los hechos. No se
puede construir una sociedad sobre emociones, como no se
puede construir una familia sobre emociones. Las familias se
funden en una voluntad que lleva normalmente emociones
positivas, pero que no desaparece cuando las emociones
cambian. Reivindicamos de nuevo la razón, la fuerza de la
normativa de los hechos, el admitir la naturaleza humana. 

Sra. Consellera, ahora es la hora de la familia y las futuras
generaciones nos pedirán cuentas e ello. Gracias. 

(Algun aplaudiment)

(El Sr. Vicepresident primer substitueix el Sr. President en
la direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Gracias, Sr. Buades. Per part del Govern, té la paraula la
consellera de Famílies i Afers Socials, Catalina Cirer, per un
temps de deu minuts.

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. CONSELLERA DE FAMÍLIES I AFERS
SOCIALS (Catalina Cirer i Adrover):

Moltes gràcies, Sr. President. Molt bon dia, senyores i
senyors diputats. Moltes gràcies, Sr. Buades, per aquesta
interpel·lació, en la qual ens dóna l'oportunitat a tots els que
som aquí, de tenir present en aquest plenari, una institució com
és la família.

Jo crec, i crec que ho podem mantenir, que hi ha una cosa
amb la qual estam tots d'acord i és considerar la família com
una institució essencial dins la nostra societat, ha de ser
considerada com un element amb capacitat de contribuir a la
constitució i millora d’aquesta societat en la qual vivim.

Però, bé, vostè ha dit moltes coses i jo amb algunes no hi
estic d'acord, però després explicaré... perquè diu... ha fet
referència que la família no és un problema, ha dit aquesta
paraula tant... és una “gozada” i la família es “fuente de
felicidad”. En uns casos sí i en molts casos no, Sr. Buades, i
això ho hem de tenir present i, per tant, ens convé, i jo intentaré
explicar-li, a través de la intervenció, que hem de tenir una
sèrie d'actuacions que ens ajudin a aconseguir això que jo crec
que és un objectiu que tots volem: viure a un entorn de felicitat
i a un entorn allà on sigui realment agradable poder-hi estar.

I no és indiferent per a la societat la situació de la família,
i és realment, com deia al principi, la importància, i pens que
tots, tant a nivell personal com a nivell institucional de les
administracions, sí que podem fer, i fem des d’aquest govern,
actuacions per a les famílies. 

Per a això hi ha molta legislació específica que està
destinada a la protecció de la família o bé de les famílies,
perquè la família és una institució en permanent evolució,
fórmules de convivència que, sense ser noves, i vostè parlava
del segle XXI, eren fins fa poc infreqüents, tenen cabuda en la
família com a estructura bàsica de la societat i com a mitjà
natural de desenvolupament i creixement de la persona. Així,
vàrem, amb tota intenció, anomenar la nostra conselleria com
la de “Famílies i Afers Socials”.

Aquesta legislació de què parlava va des de la Declaració
Universal dels Drets Humans, que estableix, en el seu article
16.3, el dret de la família a la protecció de la societat i de
l'Estat, i també la Carta Social Europea, que estableix, en el seu
article 16, que la família, com a cèl·lula fonamental de la
societat, té dret a una adequada protecció social, jurídica i
econòmica per aconseguir el seu ple desenvolupament. En
aquest mateix sentit, la Carta de Drets Fonamentals Europea
assenyala també la garantia de protecció de la família en els
àmbits jurídic, econòmic i social, en el seu article 33.1.

Tot això, i vostè ho sap, perquè també és un estudiós del
tema i mira totes les normatives que han estat i que estan en
procés d'elaboració, apareix recollit en el Proyecto de ley de
familias que va entrar, dia 29 de febrer, en el Congrés dels
Diputats, i va ser publicat al Butlletí de les Corts dia 1 de març
del 2024.

I també hem de fer referència, si parlam de legislació, a la
nostra Llei autonòmica, la 8/2018, de 31 de juliol, de suport a
les famílies.

Coincidim, per tant, en la importància de les famílies i en la
necessitat de la seva protecció. Per a mi és bàsic fer referència
a l'article 2 de la llei autonòmica, on s'estableixen els principis
rectors que marquen l'àmbit d'actuació de la llei, tots
importants, però jo destacaria quatre: destacaria la llibertat, la
igualtat, la transversalitat, de la qual vostè també ha parlat, i la
protecció a les famílies, que vostè també n'ha parlat.

La llibertat implica la lliure organització de la vida familiar
i la convivència amb respecte a la dignitat i als drets essencials
de les persones que integren la unitat familiar, d'acord amb el
règim jurídic aplicable. Igualtat, vol dir suport i protecció des
de -ja sé que vostè no estarà d'acord amb això-, des de la
perspectiva de gènere, conciliació de la vida laboral, familiar
i personal, i corresponsabilitat. Transversalitat en les polítiques
de suport i protecció a les famílies. I protecció a les famílies
que es troben en situacions de vulnerabilitat amb la priorització
de les situacions familiars que requereixen un grau de suport
més elevat.

Voldria explicar aquesta transversalitat que es concreta en
les mesures en perspectiva de família que han posat en marxa
les distintes conselleries que són imprescindibles per a una
protecció real. Hem de tenir en compte que ja s'ha parlat també
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avui en aquest plenari, la Llei de conciliació en què es treballa
des de la Conselleria d'Empresa, Ocupació i Energia, que
contemplarà mesures vinculades amb la conciliació de la vida
personal i familiar. Aquesta llei contemplarà mesures tals com
que les mares que es reincorporin a la feina, després de la
maternitat, puguin tenir facilitat i no tenguin traves per fer-ho.
Important, com vostè també ha fet referència, per al foment de
la natalitat. I també protecció de la maternitat, que hem de tenir
molt en compte davant el que vostè també ha formulat aquí, a
diferents plenaris, que és la problemàtica d’hivern demogràfic.
També promourà mesures dirigides a la conciliació per a la
cura de descendents, però també dels ascendents, és a dir, dels
nostres majors, que són membres molt importants dels nuclis
familiars, mesures compatibles amb l'atenció dels nostres
propis familiars dependents.

Des d’Educació és inqüestionable la feina que es fa a favor
de les famílies, si ho recorden es va fer la mesura -que no
m’expandiré massa en la seva explicació- de la gratuïtat 0-3,
que era una de les mesures més importants que es trobava al Pla
de conciliació i corresponsabilitat, que té vigència fins a aquest
2024. I també aquesta conselleria, davant la incertesa de si el
Govern central cobriria les hores d'escola matinera, s'ha
compromès a cobrir-ho i també ha ampliat la partida
pressupostària destinada a beques de menjador, que hi havia
famílies que, tot i reunir els requisits, quedaven fora, així com
l'ampliació també del transport escolar, que són mesures
imprescindibles per al que dèiem per a la conciliació familiar.
I és des de la Conselleria d'Educació, a través dels centres
escolars, on es poden dur a terme accions de prevenció, tant
amb alumnes com amb els pares, per tal de treballar les
habilitats parentals.

Des de la Conselleria d'Economia i Hisenda -tampoc no
m'estendré amb les mesures, ja s'han repetit aquí a molts
plenaris-, que són les millores tributàries que han incidit de
forma molt clara a les famílies de les nostres illes i d'una forma
molt clara a les rendes petites i mitjanes. Hem de parlar també
d'ajudes per a la deducció d’adquisició de llibres de text;
desgravacions de l'aprenentatge extraescolar dels idiomes
estrangers; deducció per naixement i deducció per adopció;
millora de la deducció per acolliment de menors de 6 anys, per
motius de conciliació, entre moltes altres, però que ja vostès
coneixen de forma sobrada, perquè n'hem parlat moltes
vegades.

I també és important tenir en compte que és clau totes les
mesures en matèria d'habitatge, conselleria clau per als joves,
perquè puguin dur a terme el seu projecte vital. No podem tirar
endavant una política de creixement de noves famílies, de nous
nuclis familiars, si els joves no poden sortir de ca seva i tenir
un habitatge. I, per tant, el Decret de mesures urgents en
matèria d'habitatge serà un bon instrument per tal de
possibilitar-ho.

I vull fer un especial esment, i m'alegra que sigui aquí la
consellera de Salut, de totes les mesures posades en marxa en
tema de salut, mesures molt importants que han contribuït al
dret d'atenció sanitària a les famílies des de la fidelització de
professionals, fins a millores en les infraestructures, és a dir,
per tant, agrair que la medicina de família també sigui
important. 

I la transversalitat és clau quan parlam de política general
de famílies amb la Conselleria de Salut, i avui també ha estat un
tema objecte d'una pregunta, perquè hi ha molts de diagnòstics
que es fan des de Salut, que tendran incidència en les situacions
de futur d'aquests pacients que passaran a ser part de col·lectius
vulnerables i prioritaris de serveis socials, però també
acudeixen al Servei de Salut, al Servei de Reproducció
Assistida parelles que volen tenir fills i dones que volen
afrontar amb il·lusió una maternitat en solitari, constituït un
grup important dins les famílies monoparentals de què parlava
avui la consellera a través d'una pregunta de la Sra. Fernández
del PSOE.

I la transversalitat és clau dins totes aquestes polítiques de
protecció de les famílies i no podem oblidar un altre principi
rector que he anomenat al principi, que és la protecció de les
famílies en situació de vulnerabilitat. Ja sé que vostè ha parlat
que si atenem persones dependents o persones amb discapacitat
o persones en situació de vulnerabilitat, no és realment política
de famílies, perdoni que discrepi, sí que és fer política de
famílies, perquè sí incidim en els entorns d'aquestes famílies, i
les famílies amb unes condicions de vida precàries o amb
dificultats tenen accés a una sèrie de prestacions que sí tenen en
compte la seva situació de família, que no el mateix una
prestació per a una persona que viu tota sola que per a una
persona que forma part del nucli familiar, amb un, dos, tres,
quatre o cinc fills els quals condicionaran també l’ajuda que
pugui tenir.

I les persones dependents i persones amb discapacitat també
condicionen molt l'estat de les seves famílies, i hem de pensar-
hi com a objecte de drets, però també en el seu entorn familiar,
que necessita d'una atenció i d'un temps de respir per seguir
endavant amb l’atenció d’aquestes famílies. Així, la setmana
passada vàrem posar en marxa una convocatòria de
subvencions d'oci adaptat amb una partida d’1,6 milions
d'euros, que és una mesura que permet igualar en drets i
oportunitats tots els infants i adolescents i afavorir que les
famílies amb menors amb dependència a conseqüència d’una
discapacitat no hagin d'atendre unes despeses més elevades que
les famílies que poden optar a espai de lleure convencionals. A
més, amb aquesta convocatòria ...

(El Sr. President reprèn la direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. CONSELLERA DE FAMÍLIES I AFERS
SOCIALS (Catalina Cirer i Adrover):

... el dret al respir i a la conciliació d'aquestes famílies.

Em queda una part d'aportacions per part de la Direcció
General d'Infants, Joventut, Famílies, Igualtat i Diversitat, però,
si m’ho permet, les hi diria en el meu segon torn d'intervenció,
si no m’aporta vostè més peticions i arguments a què hagi de
contestar.

Moltes gràcies, Sr. President.
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EL SR. PRESIDENT:

Tiene la palabra, Sr. Buades.

EL SR. BUADES I RUL·LÁN:

Muchas gracias, Sra. Consellera. Tengo que hacer un
pequeño matiz: hay más familias que no tienen problemas que
familias que tienen problemas, porque, si no, no habría ninguna
administración que aguantase el peso que conlleva la
desestructuración familiar. I eso es una visión que hay que tener
muy clara desde el principio, la familia hay que protegerla por
ser familia, no por tener problemas. 

Pero, bueno, creo que el acuerdo que firmamos con el
Partido Popular para esta legislatura está dando sus primeros
frutos, 9.100 familias de Baleares llevan ahorrados 100
millones de euros, ni con el escudo social de los señores de los
cinco días consiguieron esa rebaja. 

Hemos conseguido muchas cosas, y la primera es que la ley
aprobada, la 8/18, se cumpliera en su artículo 34, y a partir de
ahora todos los presupuestos generales de la comunidad
autónoma tendrán un informe de impacto familiar, y, por lo
tanto, las familias podrán saber cómo las políticas les afectan,
algo que escondieron los de la izquierda, aunque fue aprobado
por la izquierda. Curioso, aprueban leyes, pero después no las
cumplen e intentan exigir a los demás que las cumplamos.

En el punto 72 de nuestro acuerdo, se dice que se hará una
ley de familia, no sé si será nueva o será modificació, pero lo
que está muy claro es que hay que rehacer esa ley en la que
participé como sociedad civil -me la conozco muy bien- con
nuevas medidas de fomento de la natalidad, de gastos
familiares, de acompañamiento de nuestros mayores
dependientes, de la problemática de las familias numerosas, de
las familias monoparentales.

En el punto 73 de nuestro acuerdo dice, como usted muy
bien ha dicho, que la família es la célula básica de la sociedad
y hay que incorporar la perspectiva de familia en todas nuestras
políticas, incorporar la perspectiva de familia no sólo es
nombrar en dos líneas la familia, sino pensar que cualquier
política que se lleve a cabo desde el Gobierno afectará más
tarde o más temprano a cada una de las familias de las Islas
Baleares. 

En el punto 75 del acuerdo, dice revisar el sistema y la
normativa para garantizar que las ayudas públicas a las familias
lleguen a las familias más necesitadas. Cosa que no ha
cumplido durante los últimos ocho años el pacto. Hay que
recordar que todavía estamos pendientes de una auditoria de la
RESOGA, que espero que esté pronto, porque estamos
hablando de dinero público, estamos hablando de los impuestos
de ciudadanos que no se utilizan para ayudar a las familias más
necesitadas. 

Y otro punto de nuestro acuerdo es el 76, la conciliación
laboral, creo que es un problema muy actual, necesitamos una
ley de conciliación laboral y corresponsabilidad.

Por último, lo que le diría, Sra. Consellera, es que el único
peligro que tenemos de la familia es la ideología de género,
aquella que está basada en las palabras de Simone de Beauvoir:
la familia es un nido de perversión. Esa es la ideología que está
utilizando la izquierda. En la comisión me extraño muchísimo
-y tengo que decirlo públicamente, y voté en contra- como el
Partido Socialista hizo una enmienda a una PNL del Partido
Popular, y el Partido Popular cambió la palabra “maternidad”
por “crianza”. El lenguaje es muy importante. La batalla de las
ideas es importantísima.

Sra, Consellera, usted y yo nos conocemos desde hace
muchos años, estamos en política, tenemos que ayudar a los
demás, pero no podemos claudicar a la batalla de las ideas. La
maternidad es la maternidad, no es crianza, como otros quieren
imponernos. El aborto es aborto, no es interrupción voluntaria
del embarazo. La batalla de las ideas en la ideología es
primordial, y usted y yo tenemos la obligación, porque nos
conocemos y sabemos de dónde venimos, de defender la
familia i de impedir que una ideología, la ideología de género,
destruya a la familia. 

Muchas gracias.

(Algun aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT: 

Sra. Cirer, tiene la palabra.

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. CONSELLERA DE FAMÍLIES I AFERS
SOCIALS (Catalina Cirer i Adrover):

Moltes gràcies, Sr. President. Em sembla molt bé que hagi
fet un repàs als punts d'acord, no hi ha cap problema. Vostè sap
que per parlar d’aquest tema i de tots els que facin falta en
podem parlar amb tota la normalitat del món, però em preocupa
que vostè pensi o digui en aquesta tribuna hay más familias sin
problemas que familias con problemas, ja hauríem d'estar
contents i donar gràcies a Déu, però la realitat ens demostra que
no és tant així, Sr. Buades; si nosaltres hem tengut la sort i
vostè té la sort de viure en un entorn familiar d'una família
nombrosa, amb estabilitat, bé, que hem acompanyat els nostres
majors, i vostè va acompanyar fins al darrer moment, però que
nosaltres tenim un entorn, i jo també don gràcies a Déu per
l'entorn familiar que tenc, però no podem alimentar, i vostè
deia no podemos claudicar a la batalla de las ideas, no podem
basar les nostres idees en els nostres entorns i en les nostres
realitats. Hem de viure oberts a les necessitats del món i a les
necessitats dels que ens envolten i a les necessitats, ho cregui
o no, i jo som la consellera en aquest moment de Famílies i
Afers Socials, i la meva obligació és vetllar per totes les
famílies, evidentment, només faltaria!, però una mica més per
les persones que més ho necessiten, Sr. Buades. 

I vostès, jo crec que tenen el risc de pensar en qui més ho
necessita en col·lectius concrets i determinats, hi ha persones
que es diuen Cirer i Adrover com jo, o Perelló, Llabrés o
Estarellas, que tenen molts de problemes i que necessiten que
els ajudem i que necessiten que siguem allà i formen part de
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famílies. Hem de lluitar contra normes que ara ens imposen de
l'Estat, amb unes targetes de repartiment d'aliments que només
volen arribar a les famílies amb menors al seu càrrec, no,
perquè hi ha una altra realitat a les nostres illes, hi ha persones
majors que no poden comprar aliments i que no tenen doblers
i les hem d'ajudar. I, per tant, hem d'estar oberts a totes
aquestes noves realitats, i que nosaltres tenguem la sort de tenir
un entorn així com pertoca, no ens ha de fer ser curts de mires
mirant els entorns que ens necessiten, i aquí tots hem de sumar,
tots els d’aquí hem de sumar per solucionar aquestes
necessitats.

Per això nosaltres tenim un servei de famílies, perquè creim
en això, i perquè gestioni diferents serveis orientats a donar
suport a les famílies a diferents moments del seu cicle vital,
amb un servei d'informació, que no vol dir que tenguin
problemes, però necessiten un servei d’informació, un servei de
mediació, si tenen problemes, un servei de suport psicològic
postemergència, un servei de violència filioparental i
d'assetjament escolar. Hi ha un programa de competències
parentals que volen potenciar a tots els pobles de les Illes
Balears, perquè aquests tallers ens serveixin per fer model de
parentalitat positiva i model de preservació familiar, que
enforteixin els vincles familiars, encara que aparentment
aquesta família no tengui problemes, però hem fet tota aquesta
feina i hem tret la convocatòria també d'escoles d'estiu, com
una mesura més de conciliació, perquè totes les famílies, els
seus fills, puguin anar a activitats en períodes escolars i els
pares es puguin dedicar a fer les feines que tenguin. I, per tant,
crec que és important que tenguem tota aquesta sèrie de
mesures en marxa.

I vostè ha dit, la ideologia de gènere. Hi ha una realitat que
no podem negar, vostè té més filles que jo, en té quatre i un fill,
jo en tenc tres, no podem negar una realitat que hi ha, que hi
hagi dones víctimes de violència només pel fet de ser dones, no
el podem negar aquest fet, encara que sigui... I, per tant, jo no
vull que reconèixer això signifiqui per a vostè que estic
claudicant a la batalla de les idees, no, jo no claudic a la batalla
de les idees, no claudic i no claudicaré mai en una batalla que
suposi no defensar les dones i no defensar, en aquest cas també,
les famílies.

I vostè diu: no se puede constituir una sociedad ni una
família sobre emociones. També hem de discrepar, se puede
construir, llavors s'han de fer moltes altres coses, però sí que se
puede construir una família sobre emociones. I miri que vostè
i jo des de fa molts d'anys parlam de família, quan semblava
que era un tema molt retrògrad i que només els conservadors
parlaven de famílies, idò aquest cap de setmana o aquests dies
hem tengut un exemple d'una persona molt progressista allà on
basa la seva acció de govern, la seva política de tot un país
clarament en les emocions, ell ha pres una sèrie de
determinacions...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

LA SRA. CONSELLERA DE FAMÍLIES I AFERS
SOCIALS (Catalina Cirer i Adrover):

... en base a una emoció tan forta com és l'amor i l'estimació a
la seva dona. Per tant, ja que ens han brindat aqueixa
oportunitat, Sr. Buades, que sigui un tema “progre” parlar
d’emocions dins l'àmbit familiar, parlar d’estimació,
d’enamorament, no deixem escapar aqueixa oportunitat de
sentir-nos també “progres” quan ho hem defensat tota la vida
això.

I permeti’m una frase: el amor mueve montañas, pero el
amor no mueve al presidente Sánchez de La Moncloa.

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias.

III. Moció RGE núm. 5723/24, presentada pel Grup
Parlamentari Mixt, relativa a política general de
transparència i bon govern, derivada del debat de la
Interpel·lació RGE núm. 5903/23.

Vamos a pasar al tercer punto del orden del día, que es la
Moción RGE núm. 5723/24, del Grupo Mixto, sobre política
general de transparencia y buen gobierno, derivada de la
Interpelación RGE núm. 5903/23. Sr. Castells, té la paraula.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Moltes gràcies, Sr. President, i gràcies a tots els diputats i
diputades assistents, que no són la majoria, bé, no ho sé, no els
he comptat. De fet, en aquest Ple estic molt sol perquè dels
quatre diputats del Grup Mixt som l'únic que no he tingut cap
pretext per no ser aquí avui amb vostès i, per tant, puc defensar
la moció, només faltaria.

A la interpel·lació que vàrem fer fa 15 dies volíem plantejar
diversos aspectes relacionats amb el bon govern i l'avaluació de
les polítiques en seguir l'estela de la Llei 4/2011, la Llei de
bona administració i de bon govern, i una llei que gairebé no ha
estat desplegada. Nosaltres ja ho havíem retret a l'anterior
govern i també vàrem voler saber quines intencions tenia
l'actual govern. Perquè, de fet, ens inventem nous instruments
i n’hi ha que ja els tenim i no els hem desenvolupat, com pot
ser, doncs, aquesta llei.

Tot i així, evidentment, en el debat van sortir aspectes
relatius al codi ètic, la consellera Estarellas ens va parlar del
codi ètic i, bé, això va entroncar d'una forma molt evident amb
l'actualitat i, per tant, els primers punts d'aquesta moció es
refereixen a uns aspectes d'actualitat relacionats amb el codi
ètic, alguns són de tanta actualitat que ja han quedat desfasats,
com el que demanava el cessament del Sr. Porsell, no? Però
això, jo em vaig permetre fer la broma a la premsa de dir:
potser és la primera moció que s’acompleix fins i tot abans de
ser debatuda en aquest parlament, la qual cosa doncs està bé,
vol dir que anàvem per bon camí, i, per tant, no sé què hem de
fer amb aquest punt, no sé si l'hem de retirar o si l'hem de votar
simbòlicament, però almenys hi ha un punt que ja ha estat
substanciat, ja ha està complert, que és la dimissió d’aquesta
persona, d’una ètica una mica distreta, doncs que creia que era
compatible ser alt càrrec del Govern ocupant els temes de
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transparència i, a la vegada tenir actituds poc edificants en
matèria d'activitats.

Bé, aquest tema està resolt i, per tant, no val la pena
perdre-hi més temps.

Respecte del codi ètic, hem tret un altre tema, perquè hem
volgut circumscriure la nostra crítica a les relacions perilloses
de la Sra. Presidenta amb el Reial Mallorca, l’hem volgut
circumscriure al que afecta el codi ètic i, bàsicament, el que
diem és que el codi ètic estableix que s’ha d’acceptar
l'acceptació de qualsevol obsequi que pugui conduir a una
situació real potencial o aparent, fins i tot aparent, de conflicte
d'interès. I, per tant, nosaltres creiem que la presidenta va fer
mal fet, va incomplir el codi ètic quan va acceptar que el Reial
Mallorca li pagués un bitllet d'avió. I em sap greu perquè ella
dirà que també carreguem contra la seva família, però també al
seu cònjuge, que no va viatjar allà com a regidor a l'Ajuntament
de Palma, perquè no va anar en el viatge d'anada, sinó que va
anar com a acompanyat de la Sra. Presidenta. Per tant, bé, és
una situació que l’hem d’assenyalar, perquè no podem deixar
passar per alt això.

Jo crec, tinc la sensació que tot el que afecta el món del
futbol, bé, sembla que ja sabem que tot està ple de martingales,
i nosaltres no ho volem deixar passar, la Sra. Presidenta no es
va ajustar al codi ètic, va acceptar un regal que, almenys de
forma aparent, la posava en una situació de conflicte d'interès
i, per tant, creiem que s'ha de dir i no s’ha de deixar passar per
alt.

I també aprofitem per demanar, espero que això tingui el
suport de tots els grups, tant del Govern com de l'oposició,
instar la Comissió d'Ètica Pública a estudiar el cas, perquè per
això existeix la Comissió d'Ètica Pública. O sigui, si a la
Comissió d'Ètica Pública, que existeix per supervisar que el
Govern i els alts càrrecs del Govern s'ajusten al codi ètic, no se
li sotmet l’estudi d’aquest cas, doncs ja em diran per a què
serveix la Comissió d'Ètica Pública.

També hem portat a aquesta moció el tema que ha generat
molt debat del perfil de la inspectora general de serveis; la
inspectora general de serveis no només és la responsable de
custodiar i donar sortida, per dir-ho en els termes que ho deia
la consellera “ni els obrirà, ni els mirarà”, bé, els expedients de
l'Oficina anticorrupció, sinó també, això ho ha explicat moltes
vegades la consellera, atendre les denúncies que internament es
produeixin dins de la CAIB, dins de l’administració de la
comunitat autònoma respecte de possibles actituds irregulars,
corruptes, dels càrrecs de la CAIB. És clar, una persona que ha
estat alt càrrec del Govern del Partit Popular i que, a més a
més, ha anat a la llista del Partit Popular, em sembla que és
evident que es troba en una situació de conflicte d’interès per
poder resoldre aquests expedients. Per tant, també el conflicte
d'interès no pressuposa cap mena de trencament de la
presumpció d'innocència, és que per això existeix la figura del
conflicte d’interès, que és abans que algú pugui pensar que jo
estic en una situació de conflicte d'interès m’a part; és clar,
aquesta senyora s’haurà d’abstenir de gairebé tot el que li
arribi.

Per tant, creiem que no és el perfil adequat i, fixi-s’hi, Sra.
Consellera, que dèiem un mes, perquè ja entenem que no està
fet amb mala fe el nomenament, però nosaltres posem de relleu
aquesta incompatibilitat i, per tant, li donam un mes perquè
procedeixi al relleu d’aquesta persona.

Hi ha altres aspectes que tocam a la moció, sobre la pàgina
web, la consellera va reconèixer que es trobava en construcció,
aleshores donam un termini perquè es posi al dia, perquè és un
tema de transparència important.

També que es cobreixin les vacants de la inspecció general.

I també que es posi en marxa l'Oficina d'Avaluació Pública
i alguns altres aspectes més relacionats amb l'Oficina
d'Avaluació Pública que estan contemplats, com deia, a la Llei
4/2011, de bona administració i bon govern.

Aquests són els aspectes que els proposam per al debat i per
a votació, i escoltaré amb molt d'interès les seves aportacions.

Gràcies, Sr. President. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Por parte del Grupo Socialista, el Sr. Pons,
tiene la palabra. 

EL SR. PONS I PONS:

Moltes gràcies, Sr. President. El Sr. Castells, amb aquesta
PNL dóna continuïtat a un debat que ja duim diverses setmanes
i diversos mesos en aquesta cambra sobre l’ètica i l'estètica del
Govern de les Illes Balears, que jo crec que li falla més d'una
vegada. Deu mesos de govern han estat suficients per
identificar prioritats importants del Govern del Partit Popular,
la desregularització administrativa disfressada d’aquest discurs
de llibertat, amb l'objectiu de facilitar als grans poders
econòmics majors revaloracions especulatives, tant en el sòl
protegit com el sòl edificat, és el model neoliberal que creu
religiosament en la necessitat d'incrementar les desigualtats
socials com a camí cap al creixement econòmic, un model que
acaba per afavorir a uns molt pocs i perjudica la gran majoria
de gent. Açò sí, sempre disfressat d'una espècie de patriotisme
exacerbat, que té per finalitat tapar els vertaders interessos
mercantilistes que es troben en el bessó del projecte de Marga
Prohens.

A Balears, aquesta dreta radicalitzada, que representa el
Partit Popular VOX, no innoven res, únicament mal copia
discursos ideològics i actuacions de govern ja aplicades a molts
altres indrets, són les polítiques d’Ayuso a Madrid, les
assenyalades per Aznar des de la FAES, són els model de
Trump, de Bolsonaro, de Netanjahu, més mercat, més
desigualtats, més desregulació i debilitament de l'Estat amb la
reducció dels serveis públics.

Si ho concretam aquí, a les Illes Balears, té fórmula de
còctel explosiu, eliminen l’Oficina de lluita contra la corrupció,
suprimeixen la Comissió Balear de Medi Ambient, les
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llicències d'obres no les han de donar els funcionaris locals, les
cèdules d'habitabilitat han de desaparèixer; açò representa, i ho
sabem, més pressió sobre el sòl rústic, menor exigència en
compliment de paràmetres urbanístics en el planejament
municipal, obrir les portes als infrahabitatges i afavorir la
devaluació de les condicions d'habitabilitat, i ajuntin a tot açò
l'amnistia urbanística en sòl rústic que premia a qui fa les coses
malament.

I per assegurar-se que ningú molesta, que ningú destorba ,
el que han fet ha estat posar als llocs estratègics que queden
aquella gent de confiança: al capdavant de la Inspecció de
Serveis hi col·loquen una històrica militant del Partit Popular,
ens havien assegurat que seria un perfil independent. Per tant,
sí que hi ha un poc de mala fe aquí, crec jo, eh, Sr. Castells?

I el president de la comissió d'ètica era, és, era el propietari
d'un agroturisme il·legal que va ocultar la seva declaració de
béns i que va falsejar documentació davant del Consell de
Mallorca. Fixin-s’hi bé, cap instrument per lluitar contra la
corrupció, eliminen la transparència en la presa de decisions,
imposen laxitud en el nivell d'exigència dels projectes a
presentar, fan una crida a l’amnistia de les construccions
il·legals i als pocs organismes de control que queden hi posen
gent de confiança que té per objectiu no destapar res. Sí, un
còctel explosiu de resultats incerts, però que també són
predibles. Açò acabarà fatal, açò acabarà fatal!

De fet, n’hi ha prou a veure al Partit Popular el que li ha
passat durant aquests deu mesos: ha cessat el director general
de Transparència, per a un agroturisme il·legal; ha cessat el
gerent de l'IBITEC, per anomenar sabent que és un assetjador
sexual; en el Consell de Mallorca ha cessat la consellera
d'Hisenda per presumptes estafes; en el Consell de Menorca ha
cessat la directora insular per celebrar festes a equipaments
públics, que estava prohibit; a Eivissa tenim un president que
és investigat; i a Formentera els pactes es mantenen o rompen
en funció dels doblers. I açò només és el que sabem, és possible
que n'hi hagi més o que en vagin sortint més de coses, he fet
una recopilació del que hem vist i que han reconegut, perquè
són fets reals, cessaments produïts per motius que vostès
mateixos han explicat.

Per tant, sí, és per estar preocupats. I la presidenta Prohens,
açò és a la part de l'ètica, a la part de l'estètica, la Sra. Prohens
no és precisament el millor exemple, no pots anar a la
inauguració d'un hotel il·legal on el promotor ha mentit en la
tramitació de l'expedient per tal d'aconseguir la llicència
turística; ni pots deixar-te convidar per un empresari pagant el
viatge i l'estança, quan anunciaràs que li atorgues 1,9 milions
d'euros. No és només que ho diguem nosaltres, és que ho diu en
aquest cas el codi ètic.

I sí, l'estètica també és important. I per açò mateix aquí no
discutim la política d'ajudes a les entitats esportives, sinó el fet
del que representa que qualcú et doni i et convidi a fer viatges
quan tu li dones diners, açò no es pot fer, el codi ètic no ho
permet. I, per tant, sí, hi ha elements per reprovar i, en aquest
sentit, des del Grup Socialista, tenint clar el que representa
aquesta relació de fets objectiva, nosaltres sí que donarem
suport a cada una de les propostes del Sr. Castells, preocupats
-insistesc jo- molt per la derivada de cap on anam. I,

evidentment, açò, i vist el que ha passat, sí que demana per
reflexionar, en profunditat...

EL SR. PRESIDENT:

Vagi acabant, per favor.

EL SR. PONS I PONS:

... perquè els camins que duen són camins que tindran
conseqüències. Gràcies, Sr. President. 

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Por parte del Grupo VOX, el Sr.
Rodríguez, tiene la palabra.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sr. Presidente. Ayer estaba reflexionando sobre si
me tomaba cinco días libres, porque a ver si valía o no valía la
pena venir aquí a soportar los exabruptos y las acusaciones que
normalmente se vierten contra nosotros, cada vez que subimos
a la tribuna. Finalmente, de una manera como un flash, me vino
a la cabeza la imagen de Aznar, bajándose del coche que había
reventado la ETA, intentando asesinarle, esa misma tarde el
presidente Aznar estaba en su despacho trabajando, no necesitó
cinco días para decidir si valía la pena jugarse la vida por ser
o no ser presidente de España.

(Alguns aplaudiments i remor de veus)

Y como yo he decidido seguir el ejemplo de los buenos
presidentes y no de los malos, estoy aquí cumpliendo con mi
trabajo, debatiendo esta moción relativa a política general del
Gobierno en materia de transparencia y buen gobierno. Se ha
hablado mucho estos días de la política del fango, a la que
podría contribuir esta transparencia y este buen gobierno a que
no se produjese, pero aquí tenemos una iniciativa que dedica el
punto 1 y 2 a la política del fango contra la presidenta Prohens
y contra el Real Mallorca. No sé si le molesta que el Real
Mallorca tenga el título de real, que veo que últimamente les
molestan mucho los títulos de real que otorga la Casa Real, o
si simplemente les molesta la presidenta del Gobierno, que, por
lo visto, puede tener oscurísimos intereses en aceptar una
invitación de un equipo de fútbol que es enseña de esta
comunidad, como el Real Mallorca.

Sin embargo, evidentemente, no podemos poner en cuestión
que la señora del Presidente reciba una serie de beneficios
económicos de una empresa a la que resulta que su marido
concede subvenciones millonarias, eso es política del fango.
Esto que ustedes plantean en el punto 1 y 2, por lo visto, no lo
es.

Luego dedican los puntos 3, 4 y 5 a la política del fango
contra una funcionaria de probada competencia, poniendo en
duda su honorabilidad y su imparcialidad, más política del
fango de esas que dicen ustedes que habría que dejar de
practicar.
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Luego dedican el punto número 6 a la política del fango
contra el Sr. Porsell. El Sr. Porsell, que ha sido cesado por la
presidenta Prohens, ¿cometió una falta? Sí, la cometió. ¿Es un
delincuente? No, ha cometido una falta administrativa, no se ha
ido a negociar al extranjero con los prófugos de la justicia, ni
se ha sentado en la mesa a negociar el Gobierno de España con
los herederos de una banda terrorista, pero, por lo visto, para
ustedes era muy peligroso. El Gobierno ha actuado, ha cesado
a este señor, y el punto número 6, evidentemente, como usted
mismo ha reconocido, carece ya de valor, aunque yo creo que
venían ustedes con la intención de darle mucho juego, en caso
de que no se hubiera producido este cese.

En definitiva, ustedes solo hablan de transparencia, de buen
gobierno, cuando están en la oposición, porque cuando están en
el Gobierno, Gobierno, al que le recuerdo que estos últimos
ocho años contaba con el respaldo del Sr. Castells y de su
grupo, entonces se olvidan de la transparencia. Todavía está...
a mí ¿sabe qué me gustaría saber? ¿Qué pasó con el informe de
la policía que desapareció del Ayuntamiento de Palma, cuando
la Sra. Armengol estaba de copas? Un informe que
desapareció, que nadie justificó su desaparición y que, de
repente, cuando se montó un escándalo, volvió a aparecer,
milagrosamente, y que no sabemos a día de hoy, cómo se ha
resuelto. ¡Hay tantas cosas de la transparencia y el buen
gobierno de la etapa anterior de estos últimos ocho años que a
nosotros nos gustaría saber! Y yo no entiendo por qué a ustedes
les entran estas ansias de buen gobierno y de transparencia,
solo cuando están en la oposición.

Y solo, y digo, Sr. Castells, con una moción que en el fondo
es política del fango -política del fango-, lo único que quieren
ustedes cada día es embarrar, lo han demostrado hoy mismo,
cuando han venido a la sesión de control del Gobierno: han
hablado de turismo de borrachera, según ustedes fomentado por
el conseller, normas clientelares; que el PP del Sr. Matas ha
vuelto, Cospedal y sus pagas en diferido, que el PP hace un
ataque a la convivencia, que la Sra. Presidenta tiene intereses
espurios y mercantiles, y luego ya para el final acaba de decir
el Partido Socialista que estamos ante una derecha radicalizada
que solo sirve a Trump, a Bolsonaro y a Netanyahu, le
recuerdo, tres presidentes que han sido elegidos por su pueblo,
no como Maduro, Hamás o toda esta gente con la que a ustedes
les gusta mezclarse. En definitiva, ustedes van camino del
peronismo. Les recuerdo a que lleva el terrorismo a que en
Argentina gobierne Milei. Gracias, Sr. Presidente.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Gracias. Por parte del Grupo MÉS per Mallorca, Sra.
Ramon, tiene la palabra. 

LA SRA. RAMON I SALAS:

Gràcies, president. És si més no curiós o tal vegada són
coses del destí, que debatem una moció de transparència al
Parlament de les Illes Balears, quan en aquests moments no hi
ha director general de Transparència, perquè el que va nomenar
la presidenta Prohens ha actuat just al contrari del que és la
transparència.

Més enllà de la qüestió ètica, la mala praxis o tornar als
vells temps, el que em sorprèn més de tota la qüestió és que els
que en teoria havien après del passat i no tornaríem a caure en
les pràctiques fosques i opaques exercides i provades, provades
amb anterioritat, no es ruboritzen, posen excuses i s’afalaguen
d'haver actuat amb determinació i amb un elevat llistó
d'exigència, quan fa una setmana, en aquest mateix lloc, es
defensava a ultrança el Sr. Porsell i se'ns acusava de baixar al
fang. 

El director general de Coordinació i Transparència va
mentir a un document públic, hi ha tots els indicis existents
d'haver dut a terme una activitat turística sense llicència, un
càrrec polític i un govern es poden equivocar, però mai no
poden mentir i molt menys intentar prendre el pèl a la
ciutadania ni incórrer en pràctiques contràries a la legalitat. 

(Algun aplaudiment)

El meu company Sr. Apesteguia la setmana passada ja ho
deia: el Govern de Prohens els ha intentat fer creure que hi ha
negocis que s'inauguren per no posar-se en marxa, on es poden
realitzar reserves sense que aquestes puguin ser efectives, que
s'ofereixen a Booking sense que el seu titular en sigui conscient
o que l'Ajuntament d'Andratx posa indicacions d'un agroturisme
fora llicència sense que aquest estigui operatiu. Deuen voler
que els no clients d'aquest establiment sàpiguen on no anar, i
per això els han d'indicar on es troba l’agroturisme. 

I casualment en aquests moments i des de fa mesos, el
Govern està treballant en un decret llei de simplificació
administrativa que, sense dubte, era evident que el ja director
general de transparència hi treballava, i ens demanam quina o
quines deuen haver estat les seves aportacions: la simplificació
entesa com botar-se la normativa i la garantia de la legalitat? I
per això també ens demanam, però sobretot, denunciam que
aquest decret de simplificació administrativa no ha de servir
perquè els de sempre en surtin beneficiats i s'agilitin els tràmits
només per a determinades finalitats com, per exemple, facilitar
la destrucció del territori, obrir portes a la inversió sense límits
ni principis o, per exemple, incrementar les desigualtats entre
els que més poden i els que menys tenen.

La simplificació administrativa com a ideal ha de servir
perquè les persones honrades ho tenguin més fàcil per
relacionar-se amb l'administració, just això. Perquè si ha de ser
per a alguna cosa més que això, haurem de concloure que el PP
de Prohens no només és igual al PP de José Ramón Bauzá, sinó
que és igual al PP de Jaume Matas. I si avui sabem que el Sr.
Porsell no tenia el canvi d'ús del seu agroturisme il·legal és
gràcies a la Comissió Balear de Medi Ambient ...

(Alguns aplaudiments) 

... que, precisament, el mateix Porcell, a través de la seva
participació a la Comissió de simplificació administrativa, i el
Partit Popular volen eliminar.

I és que encara no hem tengut temps de digerir el tancament
de l'Oficina anticorrupció i, evidentment, amb la desconeixença
del decret llei que vol cremar tutti quanti, i ja han perdut pel
camí un director general de Transparència, que era més bé

 



1798 DIARI DE SESSIONS DEL PLE / Núm. 34 / 30 d'abril de 2024 

opac. I deia que tot això passa quan fa poc més d'un mes que
amb el vot favorable del Partit Popular i VOX, s’aprovà la
fulminació de l’Oficina anticorrupció per donar pas a una llei
de transparència que no arranca de la millor manera ni l'espera
que l'objectiu sigui vetllar pel bon govern i la transparència. 

Partim del fet que aquest govern ha decidit que qui ha de fer
o qui s’ha de fer càrrec dels expedients pendents, sigui una
persona vinculada al Partit Popular i fins fa un parell de dies alt
càrrec del Govern. I ho dic perquè hem de recordar una de les
qüestions que posaven per qüestionar oficina, era que qui
l’encapçalava abans tenir un carnet i, evidentment, defensam la
independència i la neutralitat d'un lloc com aquest, és evident,
però no se'n riguin de nosaltres. 

I, Sr. Castells, estam d'acord amb la intencionalitat de la
interpel·lació i d'aquesta moció que se’n deriva, i ens
congratula que dos dels punts ja s’hagin duts a terme. El primer
és evident que és el cessament del director general, i el segon,
que ja apareixen més càrrecs a la pàgina web dels que hi
figuraven abans de la interpel·lació, no sé si amb vistes que
ampliïn, però, de ver, jo crec que la ciutadania necessita
percebre unes institucions que avancin fermament en
democràcia, l’ètica i el bon govern, amb exemplaritat i
contundència. 

Poden dir el que vulguin, però només els avalen els fets i
fins ara els seus fets s'allunyen d’aquest principi, si això és el
que volen, van a passes agegantades. La conseqüència de no
aplicar l’ètica i el bon govern es girar l'esquena a les mesures
d'implementar la transparència i la participació ciutadana.
Moltes gràcies. 

(Alguns aplaudiments) 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies. Por parte del Grupo Popular, Sra. Gil, tiene
la palabra.

(Alguns aplaudiments) 

LA SRA. GIL I MEMBRADO:

Gracias, presidente. Sr. Castells, esta moción es un buen
ejemplo de hipocresía, de hipocresía en materia de
transparencia y buen gobierno. 

Vayamos por parte, como dijo Jack el destripador. 

Primero, hipocresía. De sus palabras bien parecería que la
presidenta Prohens se ha ido gratis total de vacaciones privadas
pagadas por una empresa. La presidenta Prohens se desplazó a
Sevilla para estar con el único club que esta tierra tiene en
primera división, donde acudieron 20.000 aficionados
procedentes de todos los rincones de las islas, y el resto estaban
viendo el partido. Bien desde sus peñas o bien desde las
pantallas que se habilitaron. La presidenta Prohens estaba
defendiendo con ello el deporte, no en vano tenemos una
conselleria que es la Conselleria de Turismo, Cultura y
Deporte. Su desplazamiento a la Copa del Rey costó cero
euros, cero euros a la ciudadanía, sí. El vuelo de ido fue

cargado de su bolsillo, porque venía de un viaje privado, la
asistencia al estadio fue como autoridad, invitada por parte de
la Federación y en cuanto al alojamiento y vuelo de vuelta, el
Real Mallorca invitó a las autoridades al hotel y al vuelos
chárter contratado por el equipo. En este caso nuestra
presidenta, la presidenta del Govern se ha ido para hacer
promoción turística deportiva y para poner a estas islas donde
se merecen. 

Segunda hipocresía con relación al nombramiento de la
inspectora general de Calidad, El director de la Oficina
anticorrupción fue director general de Presupuestos e
interventor con el gobierno de Antich, asesor en el área
económica de la Guardia Civil con Mesquida, gerente y
director general del Ayuntamiento de Calvià con la Sra. Nájera
y el Sr. Rodríguez, en definitiva, un cargo político,
exclusivamente político, como la ley que hicieron ustedes para
controlar a los políticos. ¿Quién mejor que un político para
controlar la corrupción? ¿No, Sr. Castells? Eso supongo que
pensarían cuando designaron a los directores de la Oficina
anticorrupción. Entiendo que esto a MÉS per Menorca y al
resto de los grupos del pacto les parecía de maravilla. No en
vano, cuando el Hat Bar, cuando todos encerrados, cuando la
gente moría, ni siquiera se movió un folio, y no digamos
cuando se dio carpetazo al asunto de las vacunas. Lo que no les
gustó tanto es que la Oficina anticorrupción pusiera el foco en
las mascarillas fake. Cesó el director ipso facto. 

En otros asuntos, sin embargo, sí que hubo un mayor
interés, pero a MÉS per Menorca, que ahora se rasgan las
vestiduras, no lo escuchamos entonces, prefirieron -eso sí- un
político y no un funcionario. Hay una gran diferencia. La
inspectora general es una funcionaria por imperativo legal, en
el caso concreto, con 38 años a sus espaldas, con un expediente
inmaculado, con puestos de responsabilidad en gobiernos de
todos los colores. ¿Dudan ustedes, entonces, de los
funcionarios? En palabras de Weber ... no, claro, en palabras de
Weber, el funcionario público sirve a la administración pública
sine ira et studio, alejado de la contienda política, actúa de
acuerdo con valores de profesionalidad, de neutralidad, de
imparcialidad, de lealtad institucional y con sometimiento a la
ley y al derecho.

Señores y señoras diputados y diputadas, cuando ya no sean
políticos, ¿cuántos de ustedes son funcionarios? Yo veo
bastantes, ¿cuándo vuelvan a sus plazas cumplirán su cometido
con independencia, cumplirán sus funciones con objetividad,
defenderán el interés general? Además, los funcionarios están
sujetos a responsabilidad, a responsabilidad disciplinaria, civil,
penal, administrativa y en materia de transparencia y buen
gobierno.

El Decreto 52/2017, de Inspección general de calidad,
organización y servicios de la comunidad autónoma, exige al
inspector o inspectora general pertenecer al cuerpo superior de
la administración de la CAIB, haber prestado, como mínimo,
diez años de servicios en cuerpos del grupo A, y de estos diez,
dos de desarrollo de función pública.

El artículo 8 establece que actuará con independencia,
¿creen que un funcionario no va a actuar con independencia?
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Tercera hipocresía, la oposición nos suele marcar plazos, a
veces nos marco un mes, otras veces nos marca tres meses, ya
no sé si es aleatorio o arbitrario, por ejemplo, nos piden que
pongamos en marcha la Oficina de Evaluación Pública de las
Islas Baleares en tres meses. Señores y señoras, esta oficina trae
causa de un mandato legal de 2011, ustedes gobernaron desde
2015 a 2023, ¿no fueron suficientes para poner en marcha esta
oficina? ¿Tres meses nos piden ahora? Esta moción és el
perfecto ejemplo de hipocresía al cubo. 

Señores y señoras de la oposición, hagan una oposición
constructiva, que no se arreen de sus errores y que no apele a
la política del fango y al “Lawfare” como única salida para
perseguir a jueces y a periodistas, porque el estado de derecho
y la libertad están en juego. Y esto sí que este paso va a acabar
fatal.

Gracias, presidente.

(Remor de veus i alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Sr. Castells, tiene la palabra.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Moltes gràcies, Sr. President. Sr. Rodríguez, jo no sé quants
dies de festa s'agafa vostè entre Ple i Ple durant l'any, però
entre l’anterior ple i aquest tinc clar que s’ha agafat els cinc
dies, perquè, és clar, vostè no s’ha preparat per a res aquesta
intervenció,...

(Alguns aplaudiments)

... vostè se l’ha llegida mentre hi havia les preguntes, l’ha
llegida en diagonal i ha dit, bé, trauré els tòpics de sempre.
Perquè, és clar, jo entenc que per a vostès és molt còmode, i
per a la Sra. Gil també, posar-me en el mateix paquets de
l’oposició, però és que fan fallades com una casa; és a dir, jo,
precisament, soc l’únic diputat que a l’anterior li vaig reclamar
sobre això. Per tant, vostè no em vingui a dir que ara reclam
això i abans no ho reclamava, jo ho he reclamat amb preguntes
orals, amb interpel·lacions i, per tant, prepari’s una mica millor,
però no em vingui a dir això. Igual que he criticat moltes altres
coses de l'anterior Govern.

Política del fango, és que em fa molta gràcia que vostè
digui política del fango, el punt 6 també es política del fango,
perquè demanem que se cessi una persona? I s’ha cessat! Per
tant, no sé si deu ser del fango o de l'aigua clara, de l'aigua molt
clara.

I respecte de la resta de temes i això, Sra. Estarellas, que
permeti’m que lloï el seu tarannà, i crec que a la interpel·lació
va ser prou constructiva, vostè sap perfectament que el que hem
posat aquí i en els termes amb els quals ho hem posat no és
política del fang; és a dir, si hi ha una actitud que no ens sembla
d'acord amb el codi ètic, el normal com a oposició és que ho
posem aquí. I no hem vingut aquí a exagerar els temes ni a
treure’ls de mare, sinó que hem posat en uns termes molt justos
el que ens sembla reprovable de l'actitud de la presidenta. Per

tant, crec que ara dir que això és política del fang és sortir per
la tangent. Aquí, evidentment, hi ha actituds que quan es
produeixen la feina de l'oposició és posar-les, treure-les a la
llum i, per tant, res de fang, sinó aigua molt clara.

Em diu la Sra. Gil, que, sincerament, també crec que no sé
si és que no s’ha llegit la moció o també ha tirat de tòpics, per
començar, ja sé que també per a vostès és molt còmode, vostè
no hi era a l'anterior legislatura, posar-nos en el paquet de
l'oposició, però, nosaltres, Sra. Gil -Sra. Gil, Sra. Gil
Membrado-, nosaltres vam votar en contra de l’anterior director
de l'Oficina anticorrupció, vam votar en contra. Per tant, vostè
no em vingui a dir aquí que faig un doble raser, perquè
precisament el que m'ofèn a mi, i em sent traït i em sent
enganyat, és que el Sr. Costa també criticava el director de
l'Oficina anticorrupció, i ara vostès posen com a responsable
d'això un alt càrrec, un alt càrrec, un exalt càrrec del Partit
Popular a gestionar aquests expedients i funcions similars. Per
tant, els que tenen una doble vara de mesurar són vostès, que a
l'oposició diuen una cosa i al Govern són un altra.

Jo he tingut la mateixa oposició, vaig votar en contra, per
què? Perquè considerava, sense posar en dubte l'honorabilitat
del Sr. Milán, considerava que no era correcte que una persona
d’aquell càrrec hagués estat un alt càrrec del Partit Socialista.
Això vaig fer, això que vostè reclama això és el que jo vaig fer
i, per tant, ara em sembla criticable, i per això faig la meva
funció, que vostès posin en un càrrec que farà unes funcions
similars respecte de l'administració de la CAIB, una persona
que ha estat alt càrrec.

Els funcionaris i el seu estatut particular, Sra. Gil, el conec
perfectament, però és que aquí parlam d'una altra cosa que
vostè, com a jurista, segur que coneix perfectament, què és el
conflicte d'interès. El conflicte d'interès és que, això és que
passa fins i tot a l'empresa privada, molts responsables polítics
funcionarials tenen el deure d'abstenir-se quan poden tenir un
interès en això, i aquesta persona, per molt bona carrera
funcionarial que tingui, que jo no he posat en dubte a cap
moment, vostè m'ha dit que era d'hipocresia perquè jo venia
aquí a posar en dubte l'honorabilitat d'aquesta senyora, en
absolut, jo no pos en dubte l’honorabilitat d’aquesta senyora,
jo el que dic és que hem d'aplicar la lògica del conflicte
d'interès, i és evident que una persona que haurà de tramitar
denúncies, revelació de fets, sospites respecte de càrrecs de
l'administració de la comunitat autònoma, no pot ser que tingui
un historial de vinculació amb el partit que governa. I això
vostè, jo entenc que vostè puja aquí i ha de fer el paper que li
toca fer, però si vostè i jo parlàssim d'això prenent un cafè,
vostè em donaria la raó, perquè això és així. Per això no
accepto que diguin que això es política del fang, perquè el que
jo dic és una cosa perfectament raonable i que vostès en privat
em donarien la raó.

No té sentit que administrar tots els expedients que pugui
haver-hi en matèria de comportaments dubtosos de corrupció,
és a dir, denúncies que treballadors de la CAIB facin respecte
dels càrrecs del Govern, els tramiti una persona que ha estat...
que té carnet del Partit Popular, o almenys ha anat a llistes, i
que ha estat alt càrrec del Partit Popular. Això és evident que
és un conflicte d'interès claríssim. Per tant, no li accepto
tampoc que digui que això és hipocresia, és una manera fàcil de
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pujar aquí a fixar la seva posició, però no s’adiu realment amb
els temes que jo els he plantejat, diguem, la problemàtica sobre
la que volia que es manifestés aquest Ple.

Respecte del tema de la presidenta, també vostè, és clar, per
justificar la seva posició contrària, ha tergiversat el que jo he
dit aquí, diu, vostè ha dit: vostè dóna a entendre que la
presidenta va anar gratis total. Jo en cap moment no he dit que
la presidenta va anar gratis total, jo he dit, miri, només he parlat
del vol, no he parlat ni de l'hotel, que n’ha parlat vostè, a veure
la pregunta: una nit d’hotel o dues nits d’hotel i un vol és un
obsequi o no és un obsequi?

És clar, vostè no vingui a tergiversar el que he dit, jo no he
dit que va anar gratis total, jo he dit que va acceptar un obsequi,
perquè aquí i a la Xina Popular, que et paguin un bitllet d'avió
i que et paguin dues nits d’hotel és un obsequi. Si, tal com
vostè diu, hi va anar en raó del seu càrrec, ho hauria d'haver
pagat la comunitat autònoma, i llavors sí que sabríem el que ens
ha costat. Ara, per què no es poden acceptar regals? Per què les
normatives de conflicte d'interès i les normatives de codi ètic
diuen que no es poden acceptar regals? Sap per què? Perquè
llavors no sabem el que ens han costat les coses, no sabem el
que ens han costat les coses. Per tant, quan vostè diu que ha
costat zero, no, no,...

EL SR. PRESIDENT:

Vaya acabando, por favor.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

..., no ho sap el què ha costat, ni ho sap vostè, ni ho sap ningú,
no sabem el que ha costat. Si ho hagués pagat la comunitat
autònoma, que és el que tocava, llavors sí que ho sabríem i no
hi hauria res a dir. Gràcies, Sr. President.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Vamos a proceder a la votación de la
moción. ¿Podemos votarla conjuntamente? Muy bien.
Votamos. 

18 a favor, 30 en contra.

IV. Debat i votació sobre la convalidació o la derogació
del Decret llei 1/2024, de 22 de març, pel qual es regulen
determinats aspectes de l’activitat sanitària urgent i
emergent a les Illes Balears (escrit RGE núm. 4374/24, del
Govern de les Illes Balears).

Pasamos al punto cuarto del orden del día, que corresponde
al debate y votación sobre la convalidación o derogación del
Decreto ley 1/2024, de 22 de marzo, por el que se regulan
determinados aspectos de la actividad sanitaria urgente y
emergente en Baleares, escrito RGE núm. 4374/24, del Govern.
En primer lugar, tiene la palabra la Sra. García.

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. CONSELLERA DE SALUT (Manuela García i
Romero):

Sr. Presidente. Señoras y señores diputados. Es un honor
para este Govern poder traer a la cámara autonómica el Decreto
ley 1/2024, de 22 de marzo, por el que se regulan determinados
aspectos de la actividad sanitaria urgente y emergente en las
Illes Balears, y que esperamos obtenga el apoyo de la mayoría
de ustedes.

El artículo 43 de la Constitución Española reconoce el
derecho a la protección de la salud y el artículo 34.48 del
Estatuto de Autonomía de las Illes Balears, aprobado por la
Ley orgánica 1/2007, de 28 de febrero, confiere a esta
comunidad autónoma la competencia exclusiva en materia de
organización, funcionamiento, control de los centros sanitarios
públicos, de los servicios de salud, de la planificación de los
recursos sanitarios, la coordinación de la sanidad privada con
el sistema sanitario público, así como la promoción de la salud
en todos los ámbitos, en el marco de las bases y la coordinación
general de la sanidad. La Ley 14/1986, de 25 de abril, Ley
general de sanidad, establece que son titulares del derecho de
protección a la salud todos los españoles y ciudadanos
extranjeros que tengan establecida su residencia en el territorio
español, así como los extranjeros no residentes en España y los
españoles fuera del territorio nacional. Y, por último, la Ley
16/2003, de 28 de mayo, de cohesión y calidad del Sistema
Nacional de Salud, establece como principio general la
colaboración entre los servicios sanitarios, públicos y privados
en la prestación de los servicios a los usuarios del Sistema
Nacional de Salud. 

Como todos conocen, el Servei de Salut de les Illes Balears
afronta aun la recuperación de la actividad asistencial como
consecuencia de la crisis sanitaria derivada de la pandemia per
la COVID-19. A esta situación, además, hay que añadir la
llegada de turistas nacionales y no nacionales, especialmente en
determinados meses del año, lo que supone inevitablemente un
importante aumento de la población flotante que conduce a un
aumento de la presión asistencial a nuestro sistema sanitario
público. 

Estos hechos provocan que sea necesario una revisión de las
actuales política sanitarias per adaptarlas a la realidad, que no
es otra que la necesidad de cogestionar los servicios de
urgencia de la sanidad pública para poder seguir prestando una
asistencia sanitaria en condiciones de igualdad efectiva i de
calidad, así como asegurar un sistema universal y público. Por
este motivo es necesario incorporar nuevas modalidades de
gestión compartida, que permiten coordinarnos y aprovechar
tant los recursos sanitarios, tanto públicos como privados,
disponibles en las Illes Balears. Per tanto, se considera
necesario contar con la colaboración de centros y servicios
sanitarios de las entidades privadas que estén interesados en
ellos para obtener de la misma la puesta a disposición del
Servei de Salut de las Illes Balears, de sus medios personales
y materiales en determinados momentos que pudieran verse
infrautilizados cuando simultaneamente los medios públicos se
ven saturados. Todo ello con la finalidad de colaborar en la
prestación de la asistencia sanitaria urgente y emergente.
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El ámbito de aplicación que prevé son la asistencia a los
pacientes extranjeros, temporales, comunitarios o británicos
que requieran tanto atención de urgencias en el ámbito
hospitalario como atención de urgencias en internamiento, con
el objetivo de garantizar a todos los ciudadanos,
independientemente de su situación administrativa, que tengan
acceso a una asistencia sanitaria urgente o emergente, se
desarrolla esta norma, que lo que pretende al final es regular,
ordenar y coordinar los diferentes actores, tanto públicos como
privados, que afectan a la atención de urgencias y emergencias. 

Se regulan así los procesos de salud, incluidos los procesos
de salud mental, que son sobrevenidos, que afectan a uno o a
más pacientes y que además pueden generar, si no se atiende de
forma correcta y rápida, un grave riesgo para la vida de los
ciudadanos o unas secuelas graves o irreversibles. 

La asistencia sanitaria urgente y emergente incluye no solo
la regulación de los dispositivos sanitarios móviles que todos
conocemos como ambulancias, que van a ejercer su actividad
en un contexto público de la comunidad autónoma, sino que
también abarca la coordinación interhospitalaria, fundamental
en determinados procesos sanitarios, tiempo dependientes y la
organización de los traslados a los centros sanitarios en
situaciones ordinarias y extraordinarias de saturación de la
capacidad asistencial. 

La finalidad de esta norma és evitar que fuera de este marco
se pueden realizar asistencias sanitarias en un espacio público
que no estén coordinadas por la administración sanitaria y
supongan, por tanto, una vulneración de los principios de
igualdad, universalidad y carácter público que promulga
nuestro marco normativo.

¿Por qué está justificada la urgencia? Pues en relación a la
primera medida dirigida a la ordenación de la asistencia
sanitaria extrahospitalaria y el transporte sanitario urgente en
situaciones de emergencia, en primer lugar, según la normativa
actual, la vigilancia y el socorrismo en las zonas de play
corresponden a los ayuntamientos y su coordinación al servicio
112. Así actualmente en nuestro territorio nos encontramos con
numerosos operadores de asistencia sanitaria extrahospitalaria.
Muchos, además, de los entes locales con playa bajo su
responsabilidad, disponen de servicio de ambulancia contratado
que no están integrados dentro de las administraciones
sanitarias, per lo que se genera descoordinación, falta de
información asistencial y disparidad de la prestación, hechos
que provocan serios problemas para una correcta prestación, y
es por ese motivo que cada vez son mas frecuentes situaciones
en el terreno no de urgencias que no deberían de producirse;
situaciones en las que las urgencias no son comunicadas al
centre coordinador, traslados a centros sanitarios que no ha
sido previamente prevenidos, traslados a centros sanitarios que
no están capacitados para atender al tipo de patología que
presenta el usuario. Este hecho puede provocar que la atención
a los pacientes, según su patología, no sea la óptima, afectando
gravemente al tiempo y forma de dicha prestación. 

En segundo lugar, también existe una actividad no regulada
en un entorno público de asistencia extrahospitalaria urgente,
privada que afecta a la atención en las que hay un tercero
obligado al pago. Es por lo expuesto que a pocas semanas de

comenzar este incremento sustancial de población flotante que,
según tendencias se alarga prácticamente durante todo el año,
se requiere con urgencia una regulación a propósito de estas
situaciones y que justifica la extraordinaria y urgente
necesidad. 

En cuanto al fundamento de la segunda medida donde se
regula la creación de una red de centros y servicios sanitarios
de apoyo a la asistencia urgente y emergente a comunitarios y
británicos desplazados temporalmente a las Illes Balears, hay
que considerar el impacto que sobre el funcionamiento de los
servicios sanitarios públicos ha generado la generalización de
la emisión y uso de la tarjeta sanitaria europea y del documento
equivalente y sustitutorio entre ciudadanos de la Unión
Europea y el Reino Unido, especialmente en todas aquellas
comunidades autónomas que somos receptoras de un flujo de
turismo importante y sobre todo estacional, entre las que se
encuentra nuestra comunidad autónoma. 

La financiación por parte de la Unión Europea de los costes
de la atención sanitaria a los titulares de tarjeta sanitaria
europea o del documento sustitutorio equivalente permite
garantizar a la administración sanitaria de la comunidad
autónoma, la neutralidad presupuestaria de esta actividad
asistencial, sin embargo, la concentración de decenas de
millones de visitantes en un lapso limitado de tiempo y en un
territorio como el nuestro, dotado de buenas infraestructuras
sanitarias, pero si bien dimensionadas para la población
residente, hace que cada vez sean más frecuentes situaciones de
saturación en los centros sanitarios públicos, muy
especialmente en los servicios de urgencia, así como en los más
directamente relacionados con el funcionamiento de estos,
como son el transporte sanitario, las unidades de cuidados
intensivos y el área quirúrgica. 

Esto exige que cuanto antes y a fin de evitar en la medida de
lo posible la situación de saturación, ya conocida, se proceda
a movilizar y buscar el apoyo de la red sanitaria privada del
archipiélago, todo ello en base a un régimen de libre adhesión
y de baja, por supuesto, voluntaria y de prioridad de atención
de sus propias obligaciones asistenciales ordinarias. 

Así pues, se pretende diseñar un sistema que a partir de la
publicidad, la igualdad y la libertad de decisión permita
habilitar los centros sanitarios de titularitat privada que reúnan
unos requisitos de calidad equiparables a los públicos y que
manifiesten su voluntad de tal sentido, como centros de apoyo
al sistema sanitario público.

Como resultado de la reordenación de la asistencia sanitaria
extrahospitalaria y el transporte sanitario urgente en situación
de emergencia, se dispone que el centro coordinador de
urgencias médicas se convierta en una autoridad sanitaria
competente para la coordinación de todos los intervinientes en
la actividad sanitaria extrahospitalaria urgente y emergente, que
cuando la atención se enmarque en una situación que haya
provocado la activación de un plan de emergencia especial o
territorial de la comunidad autónoma de las Illes Balears, la
condición de autoridad se deberá desarrollar de manera
coordinada exclusivamente el SAMU 061 tendrá la
coordinación de la asistencia sanitaria. 
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Además se reconoce expresamente y se atribuye la
condición de agente de dicha autoridad al primer facultativo del
SAMU 061 que se presente en un incidente en el que coincidan
dos o más unidades de transporte sanitario.

Estas normas y sus disposiciones son aplicables a los
servicios de transporte sanitario, proveedores de asistencia
sanitaria urgente y emergente, tanto en la actividad pública
como privada. Las unidades transporte sanitario, cooperen de
forma directa o indirecta, en virtud de un contrato con
cualquier administración pública, deberán identificarse al 061
sobre el lugar geográfico, sobre el tipo de transporte que es y
la actividad prevista según el operativo. Cuando vaya a realizar
una asistencia urgente estos dispositivos deben de comunicar
al 061 para evitar que el paciente o la persona atendida sea
trasladada a un hospital que no sea adecuado para tratarle su
patología, sobre todo si estamos hablando de patología a
tiempo dependiente. Y, por otra parte, se establece un régimen
sancionador dirigido a garantizar su cumplimiento.

Como resultado de la creación de la red de centros
sanitarios de apoyo a la asistencia urgente y emergente a
comunitarios y británicos desplazados temporalmente en las
Illes Balears, se establecen, por un lado, las condiciones que
deben de cumplir los centros de asistencia sanitaria de
titularidad privada, para que formen parte de esta red. Y los
requisitos son los siguientes: que tengan servicios de
hospitalización convencional, servicio de urgencias, atención
quirúrgica de urgencias, unidad de cuidados intensivos y
servicios de transporte sanitario propio o contratado. En
cualquier momento se puede solicitar, por supuesto, la baja de
la red de centros y servicios sanitarios de apoyo.

Para la selección del centro sanitario donde se realizará la
prestación entre todos los habilitados, tendrá en primer lugar:
se ofrecerá al usuario o, en su caso, a sus familiares o, en su
caso, a las personas vinculadas de hecho, donde ir, siempre que
la elección del centro sea posible; viabilidad del centro -y
aclaro-, siempre que sea posible, refiriéndose,
fundamentalmente, a la patología que la persona presenta; la
viabilidad del traslado en función de la distancia a recorrer; el
estado del usuario; y que el centro esté habilitado para la
prestación de asistencia urgente o emergente, en caso de
patologías, como son el código ictus o el politraumatismo.

El Servei de Salut de les Illes Balears publicará en el
Butlletí Oficial de les Illes Balears la oferta de servicios
asistenciales habilitables, los requisitos necesarios para la
misma, las condiciones asistenciales, temporales y económicas
de ejecución de la prestación, así como la información
adecuada para la participación de todos los centros, los
servicios sanitarios asistenciales en condición de igualdad y
transparencia.

También se contempla un control de la actividad, ya que el
Servei de Salut anualmente revisará los resultados de la
actividad asistencial prestada, con el fin de proponer mejoras
u otras acciones de coordinación. También se revisará el
régimen económico, donde la financiación de las asistencias
será conforme a precios públicos vigentes que deban aplicar los
propios centros sanitarios de la red pública de las Illes Balears,
para la prestación de servicios sanitarios cuando hay terceros

obligados al pago o hay usuarios sin derecho a la asistencia
sanitaria de la Seguridad Social.

La financiación de la asistencia estará limitada a este
importe, en cada momento al 65% de dichos precios públicos.
El 35% restante corresponde a los costes que el Servei de Salut
debe asumir para llevar a cabo las tareas de gestión de dicha
actividad.

Pensamos que el decreto ley que hoy requiere la aprobación
en el Parlamento era urgente, era muy necesario para favorecer
la coordinación de los servicios que prestamos. Creo que la
primera parte es fundamental para tener un servicio de
urgencias y emergencias eficiente, y para que lo podamos
utilizar de una manera coherente, facilitando en todo momento
la buena atención de los ciudadanos.

Y dejamos a su buen criterio, señoras y señores diputados,
la decisión final. Agradezco de antemano las aportaciones y
espero que su votación en el día de hoy sea positiva. Gracias.

(Alguns aplaudiments)

(El Sr. Vicepresident primer substitueix el Sr. President en
la direcció del debat) 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, consellera. Per tal d'ordenar el debat, sol·licit dels
portaveus dels grups parlamentaris que manifestin si volen
intervenir a favor, en contra o en fixació de posicions. 

LA SRA. DURÁN I CLADERA:

Sr. President, nosaltres a favor, el grup parlamentari a favor.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Fijación de posiciones.

EL SR. PRESIDENT:

Molt bé, VOX en fixació de posicions.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

El Grup MÉS per Mallorca en torn a favor.

EL SR. PRESIDENT:

A favor, MÉS per Mallorca.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Sr. President, atesa la minva d’efectius del Grup Mixt, no
intervindrem en aquest debat.

EL SR. PRESIDENT:

Molt bé, gràcies.
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LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

President, el Grup Parlamentari Socialista a favor.

EL SR. PRESIDENT:

Molt bé, gràcies. Començam pels grups parlamentaris en
torn a favor, de major a menor, en primer lloc, el Grup
Parlamentari Socialista, té la paraula per quinze minuts, Irantzu
Fernández.

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Gràcies, Sr. President, bon dia, senyors diputats i diputades.
Moltes gràcies, Sra. Consellera, per les explicacions que ens ha
donat del decret que tractam avui en aquesta sessió
parlamentària. Efectivament, es tracta d'un decret amb un
caràcter molt tècnic que el que fa és reafirmar una resolució
que es va fer des de l'anterior Conselleria de Salut en temps de
pandèmia de la COVID 19, és, per tant, un decret que continua
la feina feta i que tants bons resultats va donar en temps
d'incertesa en aquesta comunitat autònoma i en el món sencer,
feina que aquí ens va permetre sortir forts i sense deixar ningú
enrere.

El Grup Parlamentari Socialista donarà suport avui al decret
perquè estam convençuts dels beneficis que fins ara ha portat
a l'organització de l'activitat sanitària urgent i emergent aquest
protocol. La pandèmia, que tant dolor i patiment ens va causar,
ens va deixar també alguns ensenyaments: a nivell individual
i social molts hem après la importància de protegir les persones
més vulnerables dels virus; els hàbits d’higiene de mans o de
l'ús de mascaretes han canviat per a molts de nosaltres, i vull
pensar que tots ens hem fet una mica més corresponsables en
matèria de salut pública.

A nivell sanitari, especialment a nivell de salut pública, la
pandèmia va suposar un nivell extrem d'atenció del sistema,
que a la vegada va provocar la necessitat de revisar
procediments, fer noves inversions i crear protocols com
aquest, tot allò que els professionals de la salut van aprendre de
la més dura de les formes es trasllada ara en una millora de la
capacitat de resposta.

També, com és aquest cas, en l'atenció sanitària urgent i
emergent que durant les legislatures progressistes es va
desenvolupar com una de les potes més importants del sistema
sanitari de les Illes Balears. La nostra aposta decidida va
suposar la màxima professionalització del Servei del 061, per
exemple, fent servir tècniques de formació innovadores com les
sales de simulació que preparen els professionals per a les
situacions més complexes, com són les crisis autolítiques,
vàrem projectar i construir la base del 061 de Formentera. I,
per suposat, vàrem internalitzar el servei de transport urgent a
través del GESAIB el 2018, procés referent a nivell estatal, que
va donar estabilitat als treballadors, va suposar la creació
d'instal·lacions dignes i d'aules de formació i simulació, un salt
qualitatiu que ens va preparar per a nous reptes. Treballadors
que, per cert, se senten avui abandonats per vostès, Sra.
Consellera, treballadors amb els quals vostès van signar uns
acords al TAMIB, el 14 de març, perquè desconvocassin una

vaga i que només un mes després els diuen que no poden o que
no saben acomplir aquests acords.

Compleixin, per favor, els acords signats, abonin totes les
accions formatives acreditades, abonin els excessos de jornada
amb efectes retroactius. I si el gerent, un tal Sergio Rodríguez,
segueix dient que no ho sap calcular, canviïn-lo.

Convoquin les reunions, les 35 hores, els permisos,
acompleixin, Sra. García.

La primera pota d’aquest decret és la dirigida a ordenar
l'assistència sanitària extrahospitalària i el transport sanitari
urgent i en situacions d'emergència, així com a regular les
relacions dels dispositius d'assistència extrahospitalària i la
xarxa d'assistència especialitzada, tant per a l'activitat de les
empreses privades de socorrisme, que esmenta el decret, i ha
esmentat vostè avui, com pel que fa a les empreses que, per
exemple, a Eivissa, treballen a les grans discoteques en donar
servei d'atenció in situ i de transport.

És important el desenvolupament que s’ha fet aquest any de
la figura del SAMU 061 com a coordinador de tota l'activitat
sanitària extrahospitalària. També, per tant, legislar perquè el
seu centre coordinador o representants en el joc de
l’emergència esdevinguin l'autoritat sanitària competent per a
la coordinació de tots els intervinents en l'atenció sanitària fora
de l'hospital.

Per sort, no sabem per quant de temps les dèries xenòfobes
dels seus socis de govern no han arribat a aquest decret, no
sabem si perquè va ser publicat abans de la setmana passada, el
cas és que a la seva introducció deixa clar que l'assistència
sanitària es garantirà a tothom, independentment de la seva
situació administrativa. No deixarem de repetir que no
existeixen persones il·legals i que els que són a la nostra
comunitat autònoma en una situació administrativa irregular
són els que més necessiten l'ajuda dels serveis públics. La seva
negativa de la setmana passada que hi puguin accedir és un
atemptat contra els drets humans, que no deixarem de
denunciar.

Tenc algun dubte sobre com es faran les acreditacions per
derivació de codi ictus o infart, per exemple, a les clíniques o
als hospitals privats. No sé si això es podria haver deixat ja
establert, quins són els requisits o si pensen fer-ho a través d'un
altre mecanisme administratiu. 

En tot cas, tant en l'acreditació com en els controls periòdics
els demanam que mantinguin el criteri o el nivell d'excel·lència
que caracteritza la nostra sanitat pública, una derivació no pot
suposar mai una pèrdua de drets o de qualitat assistencial per
als pacients. 

La segona pota d'aquest decret és la de l'assistència de
pacients comunitaris o britànics. En una comunitat autònoma
com la nostra i a poc temps de començar la temporada alta, si
és que no l’hem començat encara, es primordial establir
protocols com aquest que assegurin que l'atenció als nostres
visitants no suposarà una minva en els drets dels ciutadans
balears. Per això, les derivacions esdevenen imprescindibles. I
vull recordar que durant els governs progressistes, la facturació
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a tercers, és a dir, el cost sanitari que recuperam després
d'atendre un ciutadà comunitari o britànic, va augmentar un
40%.

La gestió dels recursos públics és també molt important per
assegurar el manteniment de la qualitat dels serveis al llarg del
temps. I també vull recordar, aprofitant l'avinentesa que, igual
que aprofitam la xarxa de serveis sanitaris privats per
descongestionar la sanitat pública, quan augmenta la quantitat
de visitants i, per tant, la demanda d'atenció sanitària, hem de
fer-ho per millorar l'atenció als nostres residents. Ara que les
llistes d'espera per veure un especialista no paren de créixer,
especialment a Eivissa, és necessari recordar l'existència d’un
decret de garantia de demora que està en vigor, però que el
Govern ha deixat aparcat.

La bona atenció sanitària és també fer que els pacients
coneguin els seus drets, posar en valor aquest servei, que -
recordam- no es va dotar econòmicament al pressupost, però
que segueix en vigor i que, per tant, els pacients que duen més
de dos mesos en llista d'espera per a una primera consulta
d'especialista tenen dret a demanar ser atesos a un servei
concertat. 

I clar que ens agradaria que la sanitat pública arribés a
tothom en uns terminis raonables, és el nostre model i per això
seguirem lluitant, però ara per ara no passa, i la situació no ha
parat d'empitjorar, i la nostra prioritat ha de ser el benestar dels
pacients, dels ciutadans; i, per tant, l'aplicació i la publicitat
d’aquest decret de garantia de demora i dels terminis màxims
que estableix el seu article 5: 60 dies per a una primera visita
amb especialista, 180 dies per a una operació o intervenció,
180 dies per a una segona cita, i 60 per a una prova diagnostica.

 I deixi 'm acabar reivindicant una altra vegada, un altre dels
ensenyaments que ens va deixar la COVID: la necessitat de
tenir en aquesta comunitat autònoma una agència de salut
pública que, com el com fa el 061, actuï com a ens coordinador
en la seva matèria. 

Esperam que el projecte que vàrem deixar creat i enllestit
sigui dotat de pressupost adient per començar a treballar.
Gràcies, Sr. President. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Fernández. Per part del Grup Parlamentari
MÉS per Mallorca, té la paraula el diputat Lluís Apesteguia per
un temps de quinze minuts. 

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, moltes gràcies, Sr. President. Sra. Consellera, com ja li
havíem avançat a altra banda, i com és evident perquè
intervenin en el torn a favor, nosaltres votarem a favor del seu
decret llei, no és exactament el que nosaltres haguéssim fet,
però coneixem i entenem les dues necessitats que s'hi aborden
i per responsabilitat creim que és la nostra obligació votar-li a
favor i donar-li suport. 

Per això, una vegada anunciat el sentit del vot, em permetrà
que li faci una sèrie de reflexions que crec que són interessants

per a aquest parlament i també per la seva feina com a
consellera. 

Nosaltres entenem que no està justificat ni el propi decret
llei ni a l'explicació que vostè ha fet, l’ús de la figura del decret
llei que el nostre Estatut d'Autonomia a l’article 49, diu que ha
de ser per motius d'extraordinària i urgent necessitat. En aquest
cas, el problema que s'aborda en el seu decret llei que,
certament, és un problema existent i que s'ha d'abordar per part
de l'administració, no és una qüestió que hagi sobrevingut i que
sigui nova, és una qüestió, fins i tot podríem dir, estructural, el
problema que el genera és estructural a la nostra comunitat
autònoma. De fet, els elements que vostè aborda en aquest
decret llei, en gran part, són mesures que ja estaven funcionant
i que entenc que des de l'administració de la seva conselleria i
de l’ib-salut han considerat que no podien ser regulats a través
d'un ordre i que havien d’adquirir rang de llei. Però això no
justifica l’ús d'un decret llei, perquè que existeixi una necessitat
no significa que aquesta necessitat sigui sistemàticament una
urgent necessitat, perquè, si no, totes les lleis que fem en aquest
parlament responen a una necessitat, i podríem acabar
concloent que totes han de ser regulades a través del decret llei,
la qual cosa creim que no és adequada. I jo crec que el Govern
de les Illes Balears, que en aquest cas vostè representa, però és
una reflexió que voldria compartir amb el conjunt de l’executiu,
s'ha oblidat de la figura també prevista al nostre Estatut
d'Autonomia a l’article 48, del decret legislatiu, que per a MÉS
per Mallorca hagués estat molt més adequat per una figura
reguladora com la que vostè avui ens presenta, que,
evidentment, té un caràcter eminentment tècnic i té tot el sentit
del món que la regulació emani del propi govern, però són dues
figures completament diferents i que convé que per salut
parlamentària comencem a diferenciar una de l’altra.
Tanmateix, ja està presentat d’aquesta manera, i això no farà
que li restem suport, perquè creim que tant la necessitat com les
mesures que es proposen són, per una banda, evidents i, per
l'altra, són necessàries. 

També vull fer una reflexió sobre el sistema que provoca la
necessitat o, en bona part, la necessitat de la mesura que ens
proposa, especialment el seu títol segon, que és el problema de
la “turistització”. I en aquest sentit, dues reflexions, una és
sobre com finançam els serveis d'aquesta comunitat autònoma
que hem de donar obligatòriament a les persones que ens
visiten i que, en aquest cas, vostè diu quina és la forma de la
compensació d'aquest servei, però que vostè sap que no acaba
sent mai del 100%, la compensació d'aquest servei que prestam
de forma necessària i obligatòria, eh?, d'altra banda, però mai
no és del 100%. I vull compartir amb el conjunt del Parlament
una reflexió en aquest sentit, que és sobre les balances fiscals
i la relació que té amb la seva conselleria. La darrera vegada
que es varen presentar unes balances fiscals, que va ser el 2014,
la despesa per turistes es va computar de forma homogènia a tot
l'Estat, es va dir, no, no corresponen al lloc on es realitza
aquesta despesa, perquè la despesa que es realitza només hem
de tenir en compte la que fan els mateixos residents i, per tant,
de la despesa turística que vàrem tenir el 2014 a les Illes
Balears, que en aquell cas va ser 8.100 milions d'euros, a les
Illes Balears, a la balança fiscal només se’ns varen computar
1.000 milions d'euros, el 12,5%; en canvi, la necessitat de
donar serveis als turistes de moltes de les àrees del Govern de
les Illes Balears i de la resta de les administracions competents,
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però de forma molt especial també de la Conselleria de Salut,
aquestes sí que se’ns varen computar al 100%. Per tant, quan
parlam de la reforma del finançament i de la necessitat de
millorar aquestes balances fiscals, que no són exactament el
mateix, però tenen una relació molt íntima, aquesta és una
qüestió cabdal. Nosaltres tenim un sistema sanitari tensionat, de
fet ho posa el decret llei proposat, per mor de la immensa
pressió turística que vivim un mesos concrets de l’any, i això
no ens és compensat de forma adequada al finançament estatal
de cap de les maneres. 

Després, la Sra. Fernández deia el que vostès proposen,
sobretot la derivació a tercers de les persones comunitàries i
britàniques, és necessari i també treia pit del Decret de demora.
Nosaltres entenem que són necessaris, però  responen a un
fracàs del model, que és que, des de la sanitat pública, som
incapaços de prestar tots els serveis que hem de prestar a la
ciutadania de les Illes Balears, a qualsevol persona que ens
visita, perquè tenim la obligació. Per tant, aquest decret llei és
necessari, però no és el model final, el model final és que des
de les administracions públiques tenguéssim la capacitat de
donar tots els serveis que són necessaris a l'àmbit de la salut. I
això entenem que és així.

Ara, sabem, som plenament conscients que això és
impossible, vull dir, tampoc no és... és impossible en aquest
moment, una altra cosa és que nosaltres ho tenguem com a
objectiu i que, per tant, jo en aquest debat ho hagi d'exposar. I
que, per tant, avui també haguem de dir que l'objectiu final
sempre hagi de ser el d’enfortir la sanitat pública.

I en aquest sentit, també la Sra. Fernández feia referència a
una qüestió que té una relació, però no és exactament l’objecte
del seu decret llei, però crec que és important explicar, perquè
sí té molta referència amb la qüestió de la saturació de les
urgències, que és que el pla d'acció sobre les llistes d'espera no
ha pal·liat el problema existent a les Illes Balears i, per tant, ha
acabat tensionant en gran part les urgències del nostre sistema
de salut. I, per tant, nosaltres el que demanam és que els
esforços vinculats a reduir les llistes d'espera, en els quals
sempre tendrà el nostre suport, sempre, no han de recaure mai
negativament en altres serveis de l'àmbit de la salut. I en aquest
sentit, també vull recordar-li que a Inca segueixen derivant les
urgències pediàtriques a Son Espases i és una qüestió a la qual
crec que cal posar remei, com no pot ser d'altra manera.

Per acabar la meva intervenció, he de dir-li que creiem que,
per una banda, s'ha de millorar el retorn dels serveis prestats a
tercers, perquè hauríem de mirar de recuperar el cent per cent
del que el ministeri rep d'altres serveis de salut d’altres estats,
i no sempre és així; a les persones que són capaces de pagar el
servei, crec que sempre s'hauria de fer, i s'ha fet una millora
molt important els darrers anys en aquest sentit i s'han millorat
molt el cobrament d'aquests d'aquests serveis, però tampoc no
estam en la totalitat de les persones que ho puguin pagar, que
ho facin; i, per acabar, amb referència a l'altra qüestió, he de dir
que és imprescindible, com vostè deia, la regulació i la
coordinació per part de l'administració pública del servei
d'atenció extrahospitalària, això és evident i, per tant, tot el
suport en aquest sentit.

I vull dir que estam satisfets que vostè dugui aquesta
regulació per a les persones comunitàries i britàniques, però
que, pels debats que hem tengut en aquest parlament -això no
li ho dic a vostè-, però pels debats que hem hagut de tenir en
aquest parlament, he de recordar l’obligació sempre de donar
atenció sanitària a qualsevol persona que es trobi a les Illes
Balears, independentment de quina sigui la seva situació
respecte de la residència, de la seva situació regular o irregular
quan ens visita o quan viu aquí. Per tant, aquesta també és una
reflexió que és necessària fer el dia d'avui.

Més enllà d'això, vull reiterar el vot a favor de MÉS per
Mallorca al seu decret llei. Moltes gràcies. 

(Algun aplaudiment)

(El Sr. President reprèn la direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Por parte del Grupo Popular, Sra. Borrás,
tiene la palabra.

(Alguns aplaudiments)

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Gracias, Sr. Presidente, bon dia, diputats i diputades. Avui,
el Govern, mitjançant la consellera de Sanitat, ens ha presentat
un decret i ens demana suport a tots els grups parlamentari, des
del Grup Parlamentari Popular pensam que és un decret
necessari, oportú i que, sobretot, millora l'assistència sanitària.
Em cenyiré al decret, perquè no puc estar d'acord que el Pla de
llistes d'espera no hagi tengut efectes, encara que hem de seguir
fent feina, i se segueix fent feina, i tampoc no entraré a parlar
de l'Agència de Salut Pública, que ens deixaren només tres
cadires posades, crec que és més important que parlem del
decret d’avui.

Però abans de començar a parlar d'aquest decret,
m'agradaria donar-los un parell de xifres. Hi va haver, a l'any
2022, una mitjana de 1900 cridades diàries al 112, moltes de
les quals empraren o varen haver d'emprar transport sanitari; hi
va haver més de 155.000 intervencions al 061 que necessitaren
de mobilització de recursos; hi va haver més de un 1.500
urgències diàries als nostres hospitals públics en què moltes
necessitaren del transport sanitari; i hi va haver més de 3.000
trasllats entre centres sanitaris en què tots varen necessitar
recursos de transports. També hi va haver 9.000 accidents de
trànsit amb vehicles implicats tots els quals varen necessitar la
intervenció del 061.

Tota aquesta activitat, com veuen, que és molta, no tenia
cap marc regulador, ni instruccions, ni cap altre marc que
l’ordenàs. Això provocava descoordinació, falta d'informació
assistencial i, a més, una greu disparitat en l'atenció i en les
prestacions. Aquests fets provocaven greus problemes per fer
una correcta atenció sanitària i una adequada planificació.
Tampoc no estava regulada l'atenció sanitària urgent quan hi
havia un tercer, en aquests 9.000 accidents de trànsit de què
hem parlat, que estava obligat al pagament. Tampoc a les
actuacions sanitàries urgents i emergents fetes per un transport
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sanitari privat, maldament fos contractat per una administració
pública.

D'altra banda, aquest decret regula la resposta que hem de
donar als visitants comunitaris i britànics que necessiten
d'assistència sanitària urgent, l'any passat vàrem rebre 14,4
milions de turistes i no podem permetre que aquesta arribada de
visitants augmenti la pressió assistencial del nostre sistema
sanitari i comprometi la qualitat de l'assistència que es fa als
residents. Aquesta situació de cada vegada fa més necessari
incorporar noves modalitats de gestió compartida per
descongestionar els serveis d'urgències de la sanitat pública,
donar una resposta més eficaç i immediata a la urgència i
continuar prestant una assistència sanitària de qualitat a tots els
nostres residents.

Un decret que té dues parts diferenciades, però una
característica en comú i ben igual, la millora de l'atenció
sanitària urgent a les nostres illes i la seva descongestió; un
decret que farà que aquesta assistència sanitària urgent sigui
més eficaç, més eficient i més accessible; un decret que el que
pretén és continuar assegurant la prestació de l'assistència en
condicions d'igualtat efectiva i de qualitat el qual s’ha fet
escoltant els professionals, el demanaven els professionals i ve
a donar una resposta a uns problemes existents des de fa molta
estona i que ara se'ls dóna solució.

Perquè és una obligació de les administracions, en general,
i de les administracions sanitàries, en particular, revisar les
polítiques i adaptar-les als nou temps i als professionals. I això
és el que fa aquest govern, ha incorporat la gestió compartida
amb altres entitats per permetrà coordinar i aprofitar els
recursos sanitaris disponibles en aquestes Illes, tant a l'àmbit
públic com al privat, esperam que tots els partits també ho
considerin li donin el seu suport. 

Pel que fa a la primera part, aquest decret ordena
l'assistència sanitària urgent i emergent i el transport sanitari en
aquestes dues situacions, fins ara hi havia operadors sanitaris
que, fins i tot havent estat contractats per una administració
pública no n’estaven coordinats, i això provocava massa
vegades descoordinació i congestió de les urgències, falta
d'informació assistencial, disparitat en les prestacions, trasllats
a hospitals no prevists i fins i tot trasllats a hospitals que no se
sabien adequar als tractaments. L’objectiu d'aquesta norma és
garantir que tots els ciutadans, independentment de la seva
situació administrativa, tinguin accés a una assistència sanitària
urgent i emergent de qualitat, pretén regular, ordenar i
coordinar els diferents actors, tant públics com privats que,
d'una forma directa o indirecta, actuen en l'atenció a persones
amb qualque problema de salut sobrevingut, que afecti un o
més pacients, i que, si no s’atenen de manera correcta i ràpida
poden provocar un greu risc per a la vida del ciutadà, o unes
seqüeles greus i irreversibles. Organitzen, per tant, l'activitat
que efectuen les ambulàncies en el context públic, la
coordinació entre hospitals, sobretot amb patologies temps
dependents i els trasllats a centres sanitaris, i també la gestió
dels processos urgents i emergents que partint de l'àmbit privat
puguin generar un problema de salut pública.

A partir d’ara, l’únic òrgan de direcció de l’assistència
sanitària urgent i emergent serà la Gerència del 061 i queda, per

tant, com a autoritat sanitària competent per coordinar tots els
agents que intervenen en l'atenció sanitària extrahospitalària,
seran també els únics responsables de coordinar els processos
d'atenció extrahospitalària dels malalts que es troben en una
situació en què el temps de resposta és vital, com l’ictus,
l’aturada cardíaca, la síndrome coronària aguda o un politrauma
greu. En cas de coincidir dues o més unitats de transport
sanitari en una mateixa assistència, serà el primer metge del
061 que arribi al lloc que exercirà d'autoritat competent.

Qualsevol incompliment d'aquesta normativa suposarà una
comissió d'una infracció i pot derivar en un procediment
sancionador.

Per altra part, i per assegurar-se d'aquesta actuació
coordinada es faculta el Servei de Salut per fer plans d'actuació
en emergències, prioritàriament en aquestes patologies de què
hem parlat abans, que són temps dependents.

Quant al fonament de la segona mesura, l'atenció sanitària
urgent i emergent a visitants comunitaris i britànics desplaçats
temporalment a les Illes Balears, aquest decret crea la Xarxa de
centres i serveis sanitaris de suport a l'assistència urgent i
emergent, xarxa que no estava creada. Les entitats sanitàries
que es vulguin adherir voluntàriament a aquesta xarxa,
prèviament hauran d'estar habilitades pel Servei de Salut i es
convertiran en operadors econòmics habilitat per oferir una
assistència sanitària urgent i emergent a ciutadans comunitaris
i britànics desplaçats temporalment a les nostres illes, que
disposin de targeta sanitària europea en vigor i no disposin
d'altres mitjans de pagament, com ara assegurança privada o de
viatge. A més d’aquesta habilitació genèrica, Salut també podrà
habilitar, de manera expressa i específica, determinats centres
privats per oferir atenció a processos de rellevància especial,
com hem dit abans, temps dependents, com ara el codi ictus, el
codi infart o l'atenció el trauma greu en el marc de l'atenció
sanitària a ciutadans comunitaris i britànics.

Els centres estaran obligats a informar, amb caràcter
setmanal, de la disponibilitat de llits, mantenir els requisits
d'habilitació i permetre que el Servei de Salut faci
comprovacions de satisfacció del pacient. Aquestes assistències
es finançaran de conformitat amb els preus públics que estiguin
en vigor a cada moment i que són d'aplicació als centres de
xarxa pública privada.

Esperam que tots els grups donin el seu suport a un decret
que, sens dubte, millorarà l'assistència sanitària urgent, la
qualitat de vida dels nostres residents i el benestar dels
professionals. No s'hi entendria un vot en contra.

Moltes gràcies.

(Alguns aplaudiments)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Pasamos al turno de réplica de los grupos
que han intervenido a favor. En primer lugar, el Grupo
Socialista, ¿quiere hacer uso del turno de réplica, Sra.
Fernández?
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LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

No en farem ús, Sr. President.

EL SR. PRESIDENT:

No. ¿El Grupo MÉS per Mallorca?

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

No farem ús del segon torn. Moltes gràcies, Sr. President.

EL SR. PRESIDENT:

Y ¿el Grupo Popular? Imagino que tampoco. ¿Sra. Borrás,
no hará uso del turno de réplica? No, si acaba de intervenir.

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

No haré uso.

EL SR. PRESIDENT:

Gracias. Pues, pasamos a la fijación de posiciones del
Grupo VOX, Sra. Verdú, tiene la palabra.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Gracias, Sr. Presidente. Tras años de una mala gestión del
Gobierno de las Islas Baleares, unos pocos meses y de forma
urgente, como en este caso, se han tenido que adoptar medidas
para dar respuesta a las necesidades reales de los ciudadanos.
Todos los que estamos aquí sabemos, aunque a algunos parece
que se les olvida, que nuestro sistema sanitario ha sufrido en los
últimos años una degeneración en la asistencia sanitaria del
ciudadano, la izquierda se ha preocupado más porque los
ciudadanos sean atendidos en catalán que a que simplemente
sean atendidos.

La ultra-izquierda lo vinculará todo a la COVID, que
admite cualquier excusa, sin embargo, el daño ocasionado a
nuestro sistema de salud pública no se debe a un aumento
poblacional, sino a un gobierno que no ha salido dar respuesta
a situaciones de riesgo de nuestros ciudadanos. El requisito del
catalán, para poder prestar asistencia médica a los ciudadanos,
el alto coste de vida, agravado en nuestro caso por la
insularidad, es lo que realmente ha debilitado el sistema
público de salud.

Por ello estamos aquí, al servicio de los ciudadanos, para
apoyar estas medidas que promuevan dar una respuesta real a
una problemática acuciante. Y para cumplir con nuestra
responsabilidad, que es, entre otras, garantizar el cumplimiento
del derecho a la protección a la salud, establecido en el artículo
43 de la Constitución Española, nuestro compromiso para con
los ciudadanos es que todos los españoles tengan acceso a una
atención sanitaria en la forma de vida, para no poner en riesgo
su vida, sin que ningún factor externo, como puede ser, en este
caso, el aumento de la población en temporadas de verano,
acarree consecuencias negativas y ponga en peligro la salud, a
causa de una falta de gestión y coordinación de la
administración pública en los servicios sanitarios.

La solución a la saturación médica que se produce en
nuestras islas en temporadas estivales no es reducir el número
de turistas, ni poner limitaciones, ni sancionar a aquellos que
nutren nuestra economía, sino que la solución pasa por
instaurar normas que ayuden a los residentes a no ver
disminuidos sus servicios públicos por un aumento poblacional,
y que permitan la convivencia de nuestros ciudadanos con los
turistas, nacionales y no nacionales, que quieran visitar nuestras
islas.

Así, es precisamente y necesaria la revisión de las actuales
políticas sanitarias y a tal fin este decreto adapta la actual
gestión a la realidad, que no es otra que la necesidad de
descongestionar los servicios de urgencias de la sanidad
pública para poder seguir prestando una asistencia sanitaria en
condiciones de igualdad efectiva y de calidad, y asegurar un
sistema universal público. Nuestro sistema sanitario se agudiza
ante la saturación de los centros públicos, en especial los
servicios de urgencia, por lo que instaurar la habilitación de
prestación asistencial por parte de centros médicos y servicios
de transporte médico privados es totalmente necesario para
garantizar la asistencia sanitaria a los ciudadanos.

A través de este decreto y la habilitación de una red
asistencial de colaboración de las entidades privadas, titulares
o gestoras de centros y servicios sanitarios, se favorece la
puesta a disposición de sus medios personales y materiales, que
a veces pueden verse infrautilizados. Y así, se permite la
imperiosa y óptima utilización de los recursos públicos y
privados en el ámbito sanitario.

La necesidad de descongestionar los servicios sanitarios va
más allá de un solo centro médico o varios, es necesaria, y aquí
da respuesta la norma a la precisa coordinación de los servicios
de ambulancias, quienes deben dar no solo la asistencia
urgente, sino que una respuesta inmediata y rápida, en muchos
casos con riesgos de vida o muerte, y que, inexcusablemente,
conlleva el traslado de ciudadanos a un centro médico que le
asista ante dicho peligro. En nuestras islas, debido al aumento
de población derivado del turismo y actividades de ocio en
zonas costeras, en determinados periodos hay numerosos
operadores de asistencia sanitaria extrahospitalaria, en muchas
playas tenemos entes locales, servicios de socorristas que
tienen un servicio propio de ambulancia contratado, no
integrado en nuestro sistema de salud, y esta situación conlleva
a que se produzcan, ante situaciones de emergencia, una
peligrosidad desmedida y de riesgo para el ciudadano, que es
asistido con motivo de esta falta de coordinación, información
y disparidad de prestaciones.

Por lo que, gracias al decreto ley, se dará respuesta de
forma efectiva y garantista a las frecuentes situaciones de
atención médica que tienen lugar en nuestras islas. Se prevé
que con la nueva coordinación y habilitación que se instaura a
través de esta norma, se eliminen los obstáculos para una
correcta y eficiencia prestación de la atención sanitaria de
urgencias y emergencias y, sobre todo, para que la
administración sanitaria sea proporcionada al ciudadano de
forma real, con garantías de universalidad, accesibilidad e
igualdad.
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Además de dar respuesta a esta acuciante necesidad de
coordinación, es relevante destacar que en nuestras islas
tenemos una actividad no regulada de asistencia
extrahospitalaria urgente y privada, sobre la que no existe
regulación expresa, así sucede con las actuaciones sanitarias de
empresas privadas de ambulancias, que contratan con
administraciones públicas y que, al amparo de estas, realizan
actuaciones que deben ser coordinadas por la administración
sanitaria. De modo que, ante el casi presente incremento
sustancial de población y que, posiblemente, ya no solo sea
algo estival, sino que se alargará prácticamente a todo el año,
debe ser tramitado el decreto ley para responder de forma
urgente a las necesidades de los ciudadanos.

En cuanto a la media que se instaura relativa a la
habilitación de los centros para unirse a una red asistencial,
debemos destacar que responde a situaciones que se generan
por el uso de la ya no tan novedosa denominada Tarjeta
Sanitaria Europea o del documento equivalente sustitutorio
entre ciudadanos de la Unión Europea y el Reino Unido.
Nuestro sistema sanitario ya está familiarizado al uso de estas
mismas tarjetas a causa de las visitas de los turistas y de las
estancias temporales que realizan ciudadanos europeos y
británicos, pero ello no debe fomentar un detrimento a la
asistencia sanitaria de los residentes.

Vamos a dar respuesta a la necesidad de dotar de una
coordinación asistencial a nuestros centros públicos, junto con
los privados, para que, con las infraestructuras sanitarias que
tenemos, podamos atender a una población residente y a una
población temporal de paso por nuestras islas. Pero, sobre todo,
y lo más importante, es que el objeto de esta norma es poner fin
a las situaciones de saturación que se producen en los centros
públicos de salud para garantizar la correcta prestación
asistencial pública a los usuarios ordinarios y habituales de
estos, mediante una optimización de nuestros medios y recursos
que ya disponemos para que estos no sean desaprovechados.

Esta norma va a dar cumplimiento también al punto 69 del
acuerdo Partido Popular-VOX, que dice que desarrollaremos
una gestión sanitaria eficaz y garantizaremos una asistencia
humanizada y personalizada en todos los niveles asistenciales
y profesionales del ámbito sanitario. Por ello, nuestro voto va
a ser a favor, Sra. Consellera, VOX defenderá medidas que
promuevan dar efectividad real al derecho a la protección a la
salud del artículo 43 de la Constitución Española, y que
garanticen que todos los españoles tengan acceso a una
atención sanitaria en la forma de vida, para no poner en riesgo
su vida, sin que ningún factor externo, como puede ser, en este
caso, el aumento de la población en temporadas de verano,
acarree consecuencias negativas y ponga en peligro su salud a
causa de una falta de gestión y coordinación de la
administración pública en los servicios sanitarios. 

Muchas gracias. 

(Algun aplaudiment)

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias. Pues, concluido el debate, pregunto al
Pleno si convalida o no el decreto ley debatido. Votamos. 

48 votos a favor.

Por tanto, se proclama convalidado el Decreto Ley 1/2024,
de 22 de marzo, por el que se regulan determinados aspectos de
la actividad sanitaria urgente y emergente en las Islas Baleares.

(Aplaudiments)

Una vez convalidado el decreto ley, pregunto si algun grupo
parlamentario desea que se tramite como proyecto de ley.
¿Ningún grupo? Muy bien, en consecuencia, no lo sometemos
a votación.

V. Votació de proposicions no de llei, atesos els empats
produïts en comissió:

1. Votació dels apartats 1 i 3 de la Proposició no de llei
RGE núm. 1804/24, del Grup Parlamentari Popular,
relativa a aconseguir l’equiparació salarials de les Forces i
Cossos de Seguretat de l’Estat amb els cossos policials
autonòmics que desenvolupen funcions similars i altres
actuacions en benefici de la seva dignitat professional.

2. Votació del punt 2 de la Proposició no de llei RGE
núm. 9294/23, del Grup Parlamentari Socialista, sobre la
continuïtat de les activitats nàutiques de caràcter esportiu
i recreatiu i dels clubs nàutics.

3. Votació del punt de la Proposició no de llei RGE núm.
9445/23, del Grup Parlamentari Popular, relativa a rebuig
de la prohibició dels vols aeris curts.

Y pasamos directamente al quinto punto del orden del día,
que consiste en la votación de proposiciones no de ley en las
que se han producido empates en comisión.

En primer lugar, procederemos a la votación de los
apartados 1 y 3 de la PNL RGE núm. 1804/24, del Grupo
Popular, sobre equiparación salarial de las Fuerzas y Cuerpos
de Seguridad del Estado con los cuerpos policiales
autonómicos que desarrollan funciones similares. Votamos.

27 a favor, 19 en contra. 

En segundo lugar, procederemos a la votación del punto 2
de la PNL RGE núm. 9294/23, del Grupo Socialista, sobre la
continuidad de actividades náuticas de carácter deportivo y
recreativo y de los clubes náuticos. Votamos.

47 a favor.

Finalmente, procederemos a la votación del punto 2 de la
PNL RGE núm. 9445/23, del Grupo Popular, sobre rechazo de
la prohibición de los vuelos aéreos cortos. Votamos.

21 a favor, 26 en contra.

Y no habiendo más asuntos, se levanta la sesión.
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